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 فشار تامين مالي 
بر بانك ها

چهار مانع مهم 
سرمايه گذاري 

 محيط بازار بورس 
و شروط موفقيت در آن 

فرايند بين المللي 
»نفت شويي« 

 درآمد سرانه
اوج گيري چين؛ نزول ايران

يكي از اصلي ترين مسائلي 
ك��ه در اقتص��اد اي��ران به 
ي��ك چالش تبديل ش��ده، 
موضوع��ي اس��ت ك��ه به 
مس��اله اي تاريخي تبديل 
شده و براي مدتي طولاني 
براي آن راهكاري به دست 
نيامده اس��ت. ب��ا توجه به 
دولت محور بودن اقتصاد ايران براي دوراني طولاني 
پول حاصل از درآمد دولت به بانك ها داده ش��ده و 
هر مدل از تامين مالي با استفاده از منابع درآمدي 
دولت و تس��هيلات بانكي نهايي ش��ده است. براي 
مدتي طولاني، بانك ها با استفاده از منابعي كه دولت 
در اختيار آنها قرار داده اقدام به تسهيلات دهي در 
حوزه ه��اي مختلف كرده اند و از اي��ن رو اقتصاد ما 

اساسا يك اقتصاد بانك محور به شمار مي رود. 
از طرف ديگ��ر همين موضوع به دولتي ماندن بدنه 
اقتصادي كش��ور و ع��دم توجه ب��ه ظرفيت بخش 
خصوصي نيز منجر شده است. در كنار آن، ابزارهاي 
مال��ي مانند بازار س��رمايه نيز در اقتص��اد ما مورد 

بي توجهي قرار گرفته اند. 
در شرايطي كه در بسياري از كشورهاي توسعه يافته، 
شركت ها و نهادهاي بزرگ بودجه و منابع مالي مورد 
نياز خود را از طريق بورس به دس��ت مي آورند، اين 
ب��ازار در اقتصاد م��ا براي س��ال هاي طولاني مورد 

بي توجهي قرار مي گرفت.
 در اقتص��اد ايران اما در هر مقطعي كه دولت امكان 
دسترسي به منابع نفتي را پيدا كرده، بخش مهمي 
از پول آن به اقتصاد كش��ور واريز ش��ده و از اين رو 
هرگاه امكان اس��تفاده از اين پول ه��ا چه به دليل 
تحريم و چه به دليل كاه��ش قيمت نفت به وجود 
نيام��ده، اقتصاد كش��ور با بحران و مش��كل مواجه 

شده است.
تحت تاثير چنين شرايطي است كه ما مي بينيم از 
سويي وقتي درآمد دولت محدود مي شود بانك ها 
عملا توان خود براي پرداخت تسهيلات را از دست 
مي دهند و از سوي ديگر خود در شرايط بحراني به 
عنوان يك يار كمكي براي دولت عمل مي كنند كه 
خود از عوامل موثر در تورم ايران است. در صورتي 
كه م��ا بتوانيم اين بازي را عوض كنيم و ش��رايطي 
را به وج��ود بياوريم كه از ديگر ابزاره��ا مانند بازار 
سرمايه استفاده ش��ود، قطعا شرايط تغيير خواهد 
كرد. در ادامه چنين رويكردي است كه مي توان به 
خصوصي سازي و كاهش تصدي گري دولت نيز فكر 
كرد تا ما نيز بتوانيم از ش��يوه هاي آزمايش شده در 
ديگر كشورهاي توسعه يافته و موفق جهاني استفاده 
كنيم تا هم تمام بار بر روي دوش بانك ها نباشد و هم 
در مواقع ضروري بتوان از ابزارهاي مختلف تامين 

مالي استفاده كرد. 

رش��د محدود توليد به يكي از 
چالش ه��اي اقتص��ادي ايران 
بدل شده است؛ چنانچه خروج 
از تل��ه رش��د پايي��ن، دغدغه 
سياس��ت گذاري در اي��ران را 
ش��كل مي دهد. درعين حال، 
براي ش��ناخت موان��ع و ارايه 
راهكار درباره رش��د توليد ابتدا 
بايد درك صحيحي از موضوع رش��د حاصل شود. عوامل 
متعددي بر توليد و رش��د آن اثرگذار اس��ت و بنابراين، با 
ابزارهاي متفاوتي مي توان به عوامل موثر و موانع نگريست. 
در اين نوشتار از منظر نظريات رشد به موانع توليد در اقتصاد 
ايران نگاه مي شود. به اين منظور خالي از فايده نيست كه 
نگاه مختصري بر نظرات رشد ارايه شود. مدل رشد سولو، 
عوامل تعيين كننده توليد را نهاده ها يعني كار و سرمايه، 
و پيشرفت فني مي داند. پاس��خ اين مدل براي چگونگي 
تحقق رشد دايمي توليد، پيشرفت فني است. پيشرفت 
فني در اين مدل نيز مقوله اي به گستردگي ارتقای فناوري، 
افزايش بهره وري عوامل توليد، كارآمدي مديريت خصوصي 
و عمومي و هر عامل موثر ديگري كه بتواند امكان دستيابي 
به محصول بيشتر از ميزان نهاده هاي معين را فراهم كند، 
است. پس از آن مدل هاي رش��د درون زا به تدقيق عامل 
پيشرفت فني پرداختند كه در مدل سولو به مثابه جعبه 
سياهي بود كه تمام عوامل موثر اقتصادي و غيراقتصادي 
را در خود گنجانده بود. مطالعات مختلف متمركز بر ايده 
رش��د درون زا، عوامل متفاوتي را نظير س��رمايه  انساني، 
آموزش حين كار، نوآوري، تحقيق و توسعه و حتي نهادها 
را شناسايي كردند.  در عين حال، آنچه در تمام الگوهاي 
رشد با تمام تفاوت هاي ش��ان نقش اصلي را ايفا مي كند، 
عامل توليد سرمايه اس��ت. منظور از نقش اصلي سرمايه 
اين است که رش��د توليد تابعي از رشد س��رمايه است و 
مدل هاي رشد حول اين موضوع تكامل يافته اند كه تحول 
رشد سرمايه و عوامل موثر بر بازدهي بيشتر سرمايه چگونه 
اس��ت. به عنوان مثال، يادگيري حين كار باعث مي شود 
نيروي كار با بهره وري بالاتر عامل توليد س��رمايه را به كار 
گيرد و محصول بيشتري خلق كند. پيشرفت فناوري از 
شدت نزولي بودن بازدهي نسبت به مقياس سرمايه بكاهد 
و امكان خلق محصول بيشتر در زمان طولاني تر را فراهم 
كند. به طور كلي تر اثر عامل پيشرفت فني در سرمايه سرريز 
مي شود و حاصل، تحقق توليد بيشتر و مداوم است. گذشته 
از خوانش هاي مختلف از الگوهاي رشد، تمركز اين نوشتار بر 
آن است كه نمي توان بدون توجه به انباشت سرمايه و حتي 
جبران سرمايه مستهلك شده، سياست گذاري براي رشد 
توليد داشت. اگرچه نظريات جديد رشد نشان مي دهند 
به كارگيري ايده ها و پيشرفت هاي فني مي تواند شرايطي 
را به وجود آورد كه با رشد سرمايه صفر، رشد توليد مثبت 
داشت، اما فرض پنهان اين نظريات حضور اقتصاد در مرز 
امكانات توليد است. يعني اقتصاد تمام پتانسيل هاي عوامل 
ادامه در صفحه 4 توليد خود را... 

س��اختار بازار بورس به نحوي 
اس��ت ك��ه از آن يك ب��ازار با 
محيطي نامحدود ايجاد كرده 
اس��ت. در بازار بورس قيمت ها 
هميشه در حال حركت هستند 
و حتي زمان��ي كه بازار تعطيل 
اس��ت اخبار و اتفاق��ات باعث 
مي شود قيمت هاي گشايش 
روز بعد تح��ت تاثير قرار بگيرند. در چنين ب��ازاري براي 
موفقيت نيازمند يك س��ري قواعد و قوانين خاص خود 
هستيم تا بتوانيم بر اساس آن موقعيت خريد يا فروش يا 
نگهداري سهام را انتخاب كنيم. يك معامله گر موفق بايد 
سعي كند تا با كنترل هيجانات و احساسات رواني و با كمك 
از باورها و اطلاعات آگاهانه خود و كنترل عكس العمل هاي 
غيرارادي اش بر مبناي استراتژي معاملاتي كه از قبل براي 
خود تدوين كرده است در كمال آرامش در بازار فعاليت كند.
بايد توجه داشت بازار بورس نقطه ورود و خروج ندارد و اين 
معامله گر اس��ت كه تصميم مي گيرد چه موقع وارد و چه 
موقع خارج ش��ود. فرد فعال در بازار بايد سعي كند با يك 
ديدگاه بي طرف در جهت بازار حركت كند. او نبايد بازار را 
مقصر زيان هايش بداند و با يك نگاه خصمانه به آن به دنبال 
آن باشد تا حق خود را از بازار بگيرد. معامله گر بايد با كنترل 
ذهن خود و در عين بي طرفي سعي كند تا اطلاعات خود 
را تكميل كند و به دور از احساسات و علايق شخصي خود 
تصميم گيري كند. به عبارتي اگر با بازار همبسته شويم خود 

بازار به ما مي گويد چگونه رفتاري را انجام بدهيم.
كسي كه در بازار فعاليت مي كند نبايد معاملاتي بر مبني 
تصادف و شانس انجام بدهد به عبارتي نبايد معاملاتش 
حالت بخت آزمايي و بدون استراتژي مشخص باشد. بازار 
به معامله گري كه كاملا به خود اعتماد دارد و مي داند در هر 
شرايطي چه عكس العملي انجام بدهد، آسيب نمي زند. 
بايد س��عي كنيم در محيط بازار مسووليت پذير باشيم و 
حس خويشتنداري را در خود فعال كنيم. فرد معامله گر 
هر چه خويش��تندار تر باشد در شكس��ت ها و پيروزي ها 
كمتر ناراحت و خوش��حال مي ش��ود. افراد خويشتندار 
معمولا روحيه مسووليت پذيري بيشتري هم دارند و سعي 
مي كنند از شكست ها تجربه آموزي كنند و به دنبال ارتقای 
اطلاعات و آگاهی خود هستند تا ضريب اشتباهات خود را 
كاهش بدهند. يكي ديگر از شروط موفقيت در محيط بازار 
خودشناسي است. اگر شناخت خود را مهم تر از شناخت 
بازار به شمار آوريم حرف بدون منطقي نزده ايم. شخصي 
كه نمي تواند خود را بشناسد نمي تواند در محيطي بي پايان 
و با پويايي بالا به نام ب��ازار بورس فعاليت كند. بايد توجه 
داش��ت جميع حركات و تصميمات فعالان بازار است كه 
منجر به يك حركت گروهي در بازار شده و موجبات رشد و 
نزول بورس را فراهم مي كند. معامله گر هر چه در شناخت 
خود موفق تر باشد و بتواند احساسات و روحيات خود را بهتر 
شناسايي كند به همان اندازه مي تواند تحركات جمعي بازار 
ادامه در صفحه 6 را نيز پيش بيني كند. 

بعد از حمله روس��يه به اكراين 
و واكن��ش غ��رب ب��ا اعم��ال 
تحريم ه��اي مختلف و تعيين 
سقف قيمت براي خريد روسيه، 
انتظار مي رفت جهان و خصوصا 
اروپا كه وابسته شديدي به نفت 
و گاز روسيه دارند، مواجه گردد. 
ولي رفتارهاي دو طرف دعوا و 
حتي كشورهاي ثالث، موجب گرديد وقايعي خلاف بسياري 
از پيش بيني ها ش��كل گيرد. در جديدترين گزارش��ات 
مركز تحقيقات ان��رژي و هواي پاك )CREA( كه نهادي 
بين المللي تخصصي بوده و مبادلات نفتي و فراورده هاي 
نفتي در جهان را به صورت روزانه رصد مي كند، يافته هاي 
مهمي در ارتباط با سرنوش��ت نفت تحريم شده روسيه و 
منتفعين از تحريم اين كش��ور ارايه كرده است. به تعبير 
اين مركز عمليات بزرگ »نفت ش��ويي« در جريان بوده و 
كه موجب كم اثر شدن تحريم ها و محدوديتهاي گسترده 
نفتي غرب عليه روسيه شده كه در نمودار مشاهده مي گردد. 
طبق گزارش اين مركز طي يك س��ال گذشته و عليرغم 
اعمال تحريم عليه روسيه، ۵ كشور خريدار ۷۰ درصد نفت 
روسيه بوده اند. اين كشورها عبارتند از: چين، هند، تركيه، 
امارات، سنگاپور. كشورهاي مزبور سابقا نيز مشتري نفت 
روسيه براي تامين نياز داخلي بوده اند ولي طي يك سال 
اخير با استفاده از شرايط بين المللي، وارد تجارت جديد و 
خاص ديگري با نفت روسيه شده اند.  اين ۵ كشور كه كانون 
»نفت شويي« نفت روسيه ناميده شده اند، طي يك سال 

اخير، خريد نفت از روسيه را به ميزان زير افزايش داده اند.
  چين: 3/6 ميليون )سه ميليون و ششصد هزار( تن )۹۴ 

درصد( افزايش نسبت به دوره قبل
  هند 3۰۰ هزار تن )۲ درصد( افزايش 

  تركيه، 1/8 ميليون )يك ميليون و هش��تصد هزار( تن 
)۴3 درصد( افزايش 

  امارات، ۲/6 ميليون )دو ميليون و ششصد هزار( تن )۲3 
درصد( افزايش 

  سنگاپور، 1/8 ميليون )يك ميليون و هشتصد هزار( تن 
)33 درصد( افزايش 

اين ۵ كشور بعد از پالايش نفت خام روسيه، فراورده هاي 
نفتي را صادر مي كنند.

طي يك سال گذشته مقصد خريداران فراورده هاي نفتي 
اين ۵ كشور عمدتاً گازوئيل، سوخت هواپيما و نفت گاز، 
غالباً كشورهاي تحريم كننده نفت روس��يه بوده اند، كه 
ارزش محموله هاي فراورده هاي نفتي خريداري شده به 

شرح ذيل بوده است.
كش�ورهاي اتحاديه اروپ�ا: ارزش فراورده هاي نفتي 

خريداري شده 1۷/۷ ميليارد يورو
اس�تراليا: ارزش فرآورده هاي نفتي خريداري ش��ده 8 

ميليارد يورو
امري�كا: ارزش فرآورده هاي نفتي خريداري ش��ده، 6/6 
ادامه در صفحه 3 ميليارد يورو  

معماي توس��عه چين، يكي از 
معادله هايي اس��ت ك��ه براي 
افكار عمومي ايرانيان از اهميت 
بسياري برخوردار است. همان 
طور كه ايرانيان مسير توسعه را 
در كره جنوبي، ژاپن و حتي هند 
دنبال ک��رده و در ادامه تلاش 
مي كنند ارتباط��ي ميان عدم 
توسعه يافتگي خود و توسعه يافتگي اين كشورها پيدا كنند. 
حتما شما هم بارها اين عبارات را شنيده ايد كه كره جنوبي 
)ي��ا چيني ه��ا و...( در دهه ۷۰ مي��لادي، تلاش مي كرد 
خود را به رشد اقتصادي ايران نزديك كند. آرزو داشت تا 
خودروسازي اش به سطح و اندازه ايران برسد و... اما همين 
كشور امروز به اندازه اي پيشرفت كرده كه برندهاي توليدي 
آن بازاره��اي جهاني را فتح كرده اند. اي��ن روزها برخي از 
سياس��تمداران ايراني، دليل توسعه چيني ها و پيشرفت 
اقتصادي آنها را در خوردن دو وعده غذاي روزانه توس��ط 
مردم شان ارزيابي مي كنند و در مسير معكوس دليل عدم 
توسعه ايران را مصرف بالاي مردم مي دانند. اين در حالي 
است كه توس��عه در هر جامعه اي به الِمان ها و گزاره هاي 
ديگري نياز دارد كه برنامه ريزي، تخصص گرايي و ارتباط 

سامان يافته با جهان پيراموني در راس آنها قرار دارد.
تا دهه 8۰ ميلادي، ايران با توليد س��رانه اي بالا نسبت به 
چين از درآمدهاي نفتي اش در مسير افزايش توليد و توليد 
سرانه استفاده كرده است. اما اين روند از دهه ۹۰ خورشيدي 
براي ايرانيان معكوس ش��د و ايران ب��ه گروه اقتصادهاي 
با سطح درآمدي متوس��ط - پايين افت داشته است. در 
واقع ايران نه تنها نتوانست بعد از دهه 8۰ ميلادي به بعد 
از ظرفيت هاي خود براي تحقق امر توسعه و افزايش درآمد 
سرانه مردمش بهره مند شود، بلكه به دليل برخي اشتباهات 
راهبردي طي سال هاي 8۴ تا ۹۲ با تحريم هاي گسترده 
مواجه و ذيل فصل تحريم هاي ملل متحد قرار گرفت. اين 
در حالي است كه در همين بازه زماني ايران از درآمد نفتي 
نجومي ۷۰۰ تا8۰۰ ميليارد دلاري مواجه بود و مي توانست 
با سرمايه گذاري مناسب بر زيرساخت هاي مولد اقتصادي، 
ارزش افزوده قابل توجهي براي آينده كسب كند. اما عدم 
توجه به گزاره هاي موثر در رشد اقتصادي و پيشرفت باعث 
نزول اكثر شاخص هاي اقتصادي كلان در ايران شد. دلايل 
مختلفي براي اين نزول مطرح مي شود كه شايد مهم ترين 
آنها مشكلاتي است كه در حوزه سياست خارجي كشور، 
برنامه ريزي هاي اقتصادي و قطع ارتباط با جهان پيراموني 
شكل گرفته است.  آغاز دهه هشتاد ميلادي آغاز حركت 
صنعتي چين و تعامل با اقتصاد بين الملل مقارن با شروع 
جنگ عراق با ايران مي شود. چين با باز كردن در هاي اقتصاد 
خود و پذيرش ش��اخص هاي تج��ارت آزاد، تلاش كرد تا 
شكل متفاوتي از برنامه ريزي هاي اقتصادي را آغاز كند. در 
اين مسير چين، افزايش توليد را در راس برنامه ريزي هاي 
خود قرار داد و تلاش كرد از كشوري با درآمد سرانه پايين، 
ادامه در صفحه 6 به كشوري كه...  

رضا پاكدامنسعيد اميرشاه كرمي فاطمه رجبي مرتضي دلخوش محمدرضا منجذب

در يك نشست فعالان اقتصادي با مسوولان اقتصادي مطرح شد

سهم صنعت در برنامه هفتم؛ »صفر«!
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 وقتي قانون گذاري به بدترين شيوه ممكن 
در حال پيگيري و پياده سازي است
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 همزاد طرح 
انبوه سازي دولتي مي آيد؟

نقش دولت در سقوط 
17ارديبهشت ماه بورس!

مصوبه 1۷ارديبهش��ت 
ماه 1۴۰۲ هيات وزيران 
به امض��اي مع��اون اول 
رييس جمهوري پس از 
۵۵روز اخيرا منتشر شده 
اس��ت؛ مصوبه اي كه در 
آن در خصوص پيشنهاد 
مشتركت وزارتخانه هاي 
نفت، اقتصاد، كار و نهادهاي��ي مانند بانك مركزي 
س��ازمان برنامه و بودجه و سازمان هدفمندسازي 
يارانه ها تصميم گيري ش��ده و وزارت نفت را مجاز 
مي كند كه ت��ا 1۰درصد تخفي��ف در نرخ خوراك 
واحدهاي توليد كننده متانول اعمال كند. اين نامه 
درس��ت در روزي مصوب ش��ده كه بورس كشور با 
نزول چشمگيري مواجه شد؛ كاملا مشخص است 
كه برخي افراد و جريانات از رانت اطلاعاتي اين نامه 
بهره مند بودند و به قيمت به زمين زدن سهام بسياري 
از س��رمايه گذاران، س��ودهاي هنگفتي برداش��ت 
كرده اند. در اين يادداش��ت توضيح مي دهم كه چرا 

يك چنين فضايي شكل گرفته است: 
1( چرا بورس س��قوط كرد؟ امروز و پس از افش��اي 
اين نامه مي داني��م، چون برخي اف��راد و جريانات 
چون به اطلاعات خاصي دسترسي داشتند، شروع 
به فروختن س��هام خود كردند، س��پس جو بازار به 
ه��م ريخت و ع��ده اي ديگر، از آنها پي��روي كرده و 
مانند دومينو نزول بازار را شكل دادند؛ بدون اينكه 
سهامداران خرد و س��رمايه گذار غير رانتي بدانند، 
چ��را بورس كش��ور يك چنين تحولاتي را پش��ت 
س��ر مي گذارد. خاطرم هس��ت در آن ب��ازه زماني، 
وقتي خبرنگاران از من يا س��اير تحليلگران سوال 
مي كردند كه چرا بازار سقوط كرده؟ اين بحث را مطرح 
مي كرديم كه چون بورس رشد بالايي را تجربه كرده، 
بنابراين در اين برهه به س��مت استراحتي مقطعي 
مي رود تا دوباره رشدي ديگر را آغاز كند. اما انتشار 
اين نامه در يك روز خاص با يك جهت گيري خاص، 
براي عده اي خاص نشان مي دهد كه چرا بازار سهام با 

يك چنين نزولي مواجه شده است.
۲( معتق��دم مجموعه دولت باي��د در خصوص اين 
اهمال و اشتباه )اگر نگوييم تخلف و رانت( پاسخگو 
باش��ند. وقتي مصوبه اي نهايي مي شود، مسوولان 
ارش��د دولت بلافاصله بايد آن را رس��انه اي كنند تا 
امكان سوءاستفاده از آن سلب شود. امروز هم ماموران 
ابلاغ دولت در هر س��طح و حوزه اي كه باش��ند بايد 
پاسخگوي يك چنين اشتباهي باشند. سال هاست 
كه كارشناسان در خصوص خطر رانت هاي اطلاعاتي 
در بخش هاي اقتصادي و راهبردي ايران هش��دار 
مي دهند. در دنيا راه حل هايي براي اين رانت ها پيدا 
شده اس��ت. بالاخره در هر اقتصادي، افرادي وجود 
دارند كه س��مت هاي كليدي داش��ته و به تبع آن، 
اطلاعات خاصي دارن��د. در اقتصادهاي قوام يافته 
روش هايي را به كار مي گيرند تا اين روند به صورت 
قانوني دنبال شود. يكي از روش هاي اصلي آن است 
كه اين افراد ملزم هستند اطلاعات خود را محرمانه 
نگه دارند و مطابق قان��ون در يك تاريخ و بازه زماني 
مشخص آنها را افش��ا كنند. مثلا آمار تورم امريكا، 
نتيجه جلسات فدرال رزرو براي تعيين نرخ بهره و...از 

اين دست اطلاعات خاص هستند. 
3( در ايالات متحده، تقويم اقتصادي خاصي تعيين 
شده و مشخص است كه در چه روزي در چه ماهي در 
چه ساعتي، چه فردي قرار است درباره چه موضوعي 
گزارش عمومي ارايه كند. بنابراين هر فردي كه اين 
موضوعات خاص براي او مهم است، مي تواند گوش 
به زنگ باش��د تا از اطلاعات مطرح شده با خبر شود 
و تصميم گيري كند. نوع دوم رابهردها آن اس��ت كه 
افراد داراي مناصب كليدي از اس��تفاده از اطلاعات 
راهبردي منع مي ش��وند. به عنوان نمونه افرادي كه 
عضو هيات مديره SEC س��ازمان كميسيون بورس 
اوراق بهادار امريكا است، خودشان و خانواده شان كل 
دارايي هايشان را در اختيار تراستي ها قرار مي دهند 
و تا زمان داش��تن مس��ووليت حق انجام معاملات 
اقتصادي را ندارند و تراستي هاي مستقل معاملات 
را انجام مي دهند. رييس جمه��ور امريكا هم زماني 
كه رييس جمهور مي شود شرايط خاصي را از منظر 
اقتصادي بايد تحمل كند. مثلا ترامپ كه بيزينس 
من بود و تعداد زيادي ش��ركت داشت، طبق قانون 
تمام شركت ها و دارايي ها و مديريتش را به يك نهاد 
تراستي دولتي منتقل مي كند تا دارايي ها او را مديريت 
كند. هيچكدام از اعضاي خانواده او هم اجازه ندارند 
در اين تراستي ها عضو باش��ند. اين روند ادامه دارد 
تا زماني كه ترامپ ديگر در پست رياست جمهوري 
حضور نداشته باش��د. طي اين مدت با پروتكل هاي 
بسيار محدود كننده تنها گزارش هايي كلي و سالانه 
به او داده مي شود. رييس جمهور امريكا حق ندارد در 
جريان ريز مسائل شركت هاي خودش باشد. اين روند 
در خصوص ساير مقامات و مديران هم اعمال مي شود. 
در كل محدوديت هايي براي اشخاصي كه اطلاعات 
ادامه در صفحه 8 خاص، كنترل خاص يا... 

عليرضا توكلي

يادداشت-1

رهبر انقلاب در ديدار مسوولان قوه قضاييه تاكيد كردند

رهبر معظم    انقلاب اسلامي   در پيامي   به  مناسبت  كنگره عظيم  حج   تصريح  كردند 

 مبارزه با فساد 
در درون و بيرون قوه قضاييه

 حج، آيين زندگي بخش جهاني 
بر پايه معنويت و اخلاق

ش��اخص كل ب��ورس اولين ماه تابس��تان را ب��ا روند 
نوساني شروع كرد و توانس��ت روزهاي مثبت خوبي 
را نيز پشت سر بگذارد؛ اما مساله اينجاست كه ارزش 
معاملات بازار بسيار پايين است و اين موضوع به ماهيت 
بازار سرمايه آسيب وارد مي كند. از سوي ديگر انتشار 
اخب��ار ضد و نقيض و عدم پيگيري س��ازمان بورس و 
متولي بودن باعث مش��كلات زيادي در بازار سرمايه 
شده است. براي نمونه بيش از ۵۰ روز پيش در نامه اي 
بدون سربرگ با امضاي معاون اول رييس جمهور نرخ 
خوراك پتروشيمي ها مشخص ش��ده اما در روزهاي 

گذش��ته اخبار ضد و نقيض زي��ادي در اين خصوص 
منتشر شد و درنهايت با انتشار اين نامه مشخص شد 
كه نرخ خوراك ۵۲ روز پيش مشخص شده است. اين 
عدم قطعيت ها در حالي است كه سازمان بورس خود 
را متولي بازار سرمايه مي داند اما به امروز شاهد تعيين 
تكليف وضعيت در بازار نيس��تيم. از س��وي ديگر اين 
وضعيت عدم قطعيت ها به شاخص كل نيز سرايت كرده 
و با وجود ارزندگي ش��اخص و وضعيت مطلوب بازار از 
نظر تكنيكال بازهم شاهد ريزش هاي سنگين در بورس 
هستيم؛ درحال حاضر اخبار نيز تاثير بسزايي روي بازار 

دارند و فعالان بازار س��رمايه نيز نسبت به اين موضوع 
واكنش مي دهند؛ در اصل اگر اين اتفاقات در بازار رخ 
نمي داد اكنون ش��اخص كل وضعيت بهتري داشت و 
شايد شاخص كل تا محدوده سه ميليوني نيز مي رسيد؛ 
ولي اتفاقات سياسي باعث شد كه شاخص تغيير مسير 

بدهد و هر روز شاهد افت بيشتر در معاملات باشيم.
 عدم تعيين ن��رخ خوراك گاز، س��فرهاي سياس��ي، 
آزادسازي دلارهاي بلوكه ش��ده، رفت و برگشت هاي 
برجام و در پي آن نوسان قيمت دلار باعث شد كه بازار 
صفحه 4 را بخوانيد وضعيت جديدي به خود بگيرد.   

فرا رسيدن عيد سعيد قربان را تبريک می گوييم



حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح 
ديروز در ديدار رييس، مسوولان و جمعي از كاركنان قوه 
قضاييه، با تاكيد بر اهميت كم نظير اين قوه، اجراي كامل 
س��ند تحول دستگاه قضا، مبارزه با فساد در درون و بيرون 
اين دستگاه، احياي حقوق عامه، تامين آزادي هاي مشروع 
و پيشگيري از وقوع جرم را ازجمله وظايف مهم قوه قضاييه 
خواندند و افزودند: ملاك اصلي داوري درباره فعاليت همه 
دستگاه ها، نتيجه و محصول نهايي است كه به دست مردم 
مي رس��د. حضرت آيت الله خامنه اي در اي��ن ديدار كه در 
آستانه سالگرد حادثه هفتم تير ۱۳۶۰ و شهادت آيت الله 
بهش��تي و ۷۲ نفر از اصحاب امام در بمب گذاري منافقين 
صورت گرف��ت، دكتر بهش��تي را داراي رتبه عالي علمي 
حوزوي، بسيار پركار، مصداق بارز نظم، مبتكر، پرحوصله 
براي شنيدن حرف ها حتي حرف هاي مخالفان و به دور از 
ريا و تظاهر برشمردند و گفتند: خصوصيات اخلاقي و كاري 
بهشتي امروز هم، براي همه درس آموز است. ايشان آشنايي 
دقيق با زواياي قوه قضاييه را از محسّ��نات آقاي محسني 
اژه اي دانستند و اين قوه را از مهم ترين اركان و ستون هاي 
اصلي نظام خواندند كه اقدامات مثبت آن تاثيرات شگرفي بر 
زندگي مردم و پيشبرد اهداف نظام دارد و اقدامات احتمالي 
منفي اش، اخت��لال و ضربات مهم به همراه مي آورد. رهبر 
انقلاب پيشرفت دستگاه قضا در عمل به بخشي از مسائل 
مطرح شده در ديدار س��ال گذشته با قوه قضاييه را خوب 
ارزيابي كردند و در عين حال گفتند: در برخي بخش ها هم 
پيشرفتي نبوده است و به هر حال مهم اين است كه قضاوت 

درباره فعاليت هاي قوه قضاييه و هر دستگاه ديگر، بر آمارها 
و كميت ها متمركز نباشد بلكه خروجي و نتيجه نهايي كار 
كه به دست مردم مي رسد بايد معيار و منشأ داوري باشد. 
حضرت آي��ت الله خامنه اي بار ديگر با اس��تناد به ديدگاه 
متخصصان و كارشناسان، س��ند تحول در قوه قضاييه را 
سندي مهم و متقن برشمردند و با اشاره به تجربيات متراكم 
دس��تگاه قضا در بعد از انقلاب افزودن��د: از اين تجربيات 
ارزشمند بايد براي ايجاد تحول يعني تقويت نقاط مثبت و 

به صفر رساندن نقاط منفي استفاده شود.
تغيي��رات ض��روري س��ازماني، تغيي��رات احتمالي در 
جهت گيري ها يا برخ��ي مديران، تامين بودج��ه لازم با 
كم��ك دولت و مجلس، تصويب قواني��ن لازم و تكميل و 
روزآمدي سند، نكات مهمي بود كه رهبر انقلاب به عنوان 
لوازم عملياتي ش��دن سند تحول به مس��وولان دستگاه 
قضا خاطرنشان كردند. ايشان، جانشين پروري و پرورش 
نيروهاي كارآمد و متخصص را هم لازمه تحول و پيشرفت 
كارهاي دستگاه ها خواندند كه بايد مورد توجه جدي همه 
مسوولان باشد. مبارزه با فساد در بيرون و درون دستگاه قضا 
نكته مهم ديگري بود كه رهبر انقلاب با تاكيد بر آن گفتند: 
اكثريت قاطع قضات و كاركنان قوه قضاييه، انس��ان هاي 
شريفي هس��تند كه با درآمد واقعا كم سخت ترين كارها 
را انجام مي دهند اما سوءاس��تفاده اقليتي كوچك در هر 
نقطه كشور، چهره قوه قضاييه را مخدوش مي كند و مايه 
قضاوت نادرست درباره كل اين قوه مي شود بنابراين بايد 
با هرگونه فس��اد در درون دستگاه با جديت برخورد شود. 

ايشان، شايعات افراد مغرض و مريض القلب را عليه دستگاه 
قضا، بسيار بيشتر از واقعيت دانستند اما گفتند: فساد درون 
قوه را هر قدر هم كم باش��د بايد ريشه كن كنيد. حضرت 
آيت الله خامنه اي، با اشاره به مُسري بودن فساد در صورت 
عدم برخ��ورد افزودند: در مقوله مقابله با فس��اد در بيرون 
دستگاه قضا، قوا و دستگاه هاي ديگر هم بايد فعال باشند و با 
سرمنشأ و مبادي فساد در مجموعه هاي تحت مسووليت، 
برخورد جدي كنند تا كار به دس��تگاه قضا كشيده نشود. 
رهبر انقلاب در نكته اي مهم، معاملات غيررس��مي اموال 
غيرمنقول را از منش��أهاي بزرگ فس��اد خواندند و تاكيد 
كردند: بايد از اين گونه معاملات سلب اعتبار شود و اگر هم 
از ديدگاه شوراي نگهبان به مصوبه مجلس ايرادي هست، 
مصلحت قطعي كش��ور و نظام، تصويب نهايي اين قانون 
است. حضرت آيت الله خامنه اي وظايف قوه قضاييه در قانون 
اساسي ازجمله احقاق حقوق عامه را بسيار مهم دانستند و 
گفتند: جلوگيري از ترس��اندن و بر هم زدن امنيت رواني 
مردم در فضاي مجازي و غيرمجازي از مظاهر تامين حقوق 
عامه اس��ت كه دستگاه قضا بايد با برنامه ريزي و انضباط و 
قاعده، اين وظيفه دشوار را به خوبي انجام دهد. رهبر انقلاب 
تامين آزادي هاي مشروع مردم را هم مهم دانستند و گفتند: 
براساس تعبير دقيق قانون اساسي، همه آزادي هايي كه شرع 
اجازه مي دهد بايد براي مردم تامين شود كه دستگاه هاي 
قدرت معمولا معارض اين آزادي ها مي شوند و قوه قضاييه 
بايد به وظايفش در اين زمينه عمل كند. ايشان برنامه ريزي 
و ايجاد سازوكار سنجيده و انديشيده را لازمه عمل دستگاه 

قضايي به وظيفه قانوني پيشگيري از جرم خواندند و گفتند: 
اين گونه كارهاي مهم با اقدامات فردي، موردي و رياستي 
به نتيجه لازم نمي رسد و برنامه نياز دارد. »ضرورت برخورد 
خوب با مراجعان« نكته ديگري بود كه رهبر انقلاب با تاكيد 
بر آن گفتند: كسي كه به دادگستري مراجعه مي كند اگر با 
اخم مواجه شود دلشكسته بيرون مي آيد حتي اگر به كار او 
رسيدگي شود، بنابراين بايد وظيفه برخورد خوب با مردم را 
با صبر و تحمل انجام داد. حضرت آيت الله خامنه اي در نكته 
پاياني، تصوير رسانه اي قوه قضاييه را تصوير خوبي ندانستند 
و گفتند: از رسانه و تبليغات براي نشان دادن و اطلاع رساني 
كارهاي فراوان انجام گرفته در اين قوه به درستي استفاده 
نمي ش��ود كه بخشي از اين ضعف ناش��ي از صداوسيما و 
دستگاه هاي رسانه اي است اما بخش ديگر آن مربوط به خود 
قوه قضاييه است. ايشان ، نشست هاي رييس قوه قضاييه با 
قشرهاي مختلف را بسيار مهم خواندند و افزودند: جلسات 

با حقوقدانان، كارشناسان سياسي و اقتصادي، دانشجويان 
و جوانان اهل فكر و نظر، اساتيد، روحانيون و كسبه، موجب 
گسترش افق هاي تازه در مقابل قوه قضاييه مي شود كه اين 
مباحث بايد به شكل درست انعكاس رسانه اي داشته باشند. 
در ابتداي اين ديدار، حجت الاسلام والمسلمين محسني 
اژه اي رييس قوه قضاييه، در گزارشي از فعاليت ها و اقدامات 
مختلف اين قوه، تعامل و همكاري با ساير قوا و همچنين 
نخبگان و قشرهاي مختلف مردم را بي سابقه عنوان كرد و 
گفت: محصول اين نشست ها تشخيص و تعيين اولويت ها 
و اتخاذ راه حل هاي مورد اجماع براي رفع مش��كلات بوده 
است. آقاي محس��ني اژه اي هوشمند س��ازي و استفاده 
حداكثري از فناوري هاي جديد را هم از جمله اولويت هاي 
قوه قضاييه برش��مرد و اف��زود: اي��ن كار در جلوگيري از 
 فس��اد، ش��ناخت مش��كلات، كوتاه ك��ردن فرآيندها و 

كم كردن هزينه ها تاثير زيادي داشته است.
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واكنش امريكا به پرداخت 
بدهي گازي عراق به ايران

س��خنگوي وزارت امور خارجه امري��كا در واكنش به 
پرداخت بدهي گازي عراق به ايران، گفت كه اين اقدام 
تحت برخي معافيت هاي واش��نگتن انجام شده و اين 
مبالغ به شكل مستقيم به ايران انتقال داده نمي شود. 
متيو ميلر، سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در يك 
نشست خبري كه مشروح آن در وبگاه وزارت امور خارجه 
اين كشور منتشر شده است، در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه با توجه به ادعاي رسانه هاي دولتي عراق مبني بر 
اينكه اين كشور تمامي بدهي خود به ايران بابت واردات 
گازي را پرداخت كرده است كه حدودا مبلغ ۱۱ تريليون 
دينار عراقي است، امريكا چطور براي پرداخت اين مبلغ 
به ايران چراغ سبز نش��ان داده است و آيا ميان امريكا و 
ايران مذاكراتي درباره اين موضوع انجام شده بود، گفت: 
در سياست ما نسبت به ايران يا عراق تغييري ايجاد نشده 
اس��ت. دولت بايدن به اجراي تحريم هاي امريكا عليه 
ايران ادامه مي دهد. ميلر ادامه داد: امريكا از سال ۲۰۱۸ 
برخي معافيت ها را با مشورت كنگره در نظر گرفت كه به 
عراق اجازه مي دهد مبلغ واردات برق از ايران را پرداخت 
كند. مطابق قوانين امريكا، اين مبالغ فقط مي توانند براي 
تبادلات بشردوستانه و ديگر امور غيرقابل تحريم مورد 
استفاده قرار بگيرند. اين پول فقط به طرف سوم تاييد 
شده مي رسد. مستقيما به ايران انتقال داده نمي شود 
و امريكا همچنان به صورت موردي موارد اس��تفاده از 
اين پول ها را بررسي مي كند. اظهارات ميلر در پي اين 
مطرح مي شود كه احمد موسي، سخنگوي وزارت برق 
عراق روز دوشنبه اعلام كرد كه كشورش پول گاز ايران 
را به طور كامل پرداخت كرده و اين پول در بانك تجارت 
عراق است. وي در گفت وگو با روسيا اليوم افزود: وزارت 
برق ع��راق همه بدهي عراق به ايران بابت واردات گاز از 
اين كشور را پرداخت كرده است. موسي گفت: اين پول 
در صندوق اماني بانك تجارت عراق است، اما اين بانك 
به دليل تحريم هاي امريكا در انتقال آن به دولت ايران با 
مشكل مواجه است. مجيد چگني، مديرعامل شركت 
گاز ايران روز يكش��نبه در حاشيه نخستين همايش 
مقاوم سازي تأسيسات و تجهيزات توليد، انتقال و شبكه 
توزيع گاز طبيعي كشور و در جمع خبرنگاران با اشاره به 
تسويه بدهي گازي عراق به ايران، اظهار داشت: وزارت 
برق عراق همه مطالبات گازي ايران را پرداخت كرده و 
اين بدهي اكنون صفر اس��ت؛ اما بعضا، مشكلاتي بري 

انتقال وجه از بانك TBI عراق به ايران به وجود دارد.

بوي تغيير دوباره ساعت كاري 
از بهارستان مي آيد

در شرايطي كه س��اعت كاري كارمندان در بخشنامه 
اخير دولت در راستاي كاهش ناترازي توليد و مصرف، از 
ساعت شش صبح تا ۱۳ اعلام شده بود، برخي زمزمه ها 
از نمايندگان مجلس، از اين حكايت مي كند كه ممكن 
است ساعت كاري مجددا دستخوش تغيير شود. اواخر 
س��ال ۱۴۰۰ نمايندگان مجلس مص��وب كردند كه 
ساعت رسمي كشور ديگر جلو كشيده نشود و با اصرار 
بهارستاني ها مقرر شده بود كه اين مصوبه از سال ۱۴۰۱ 
اجرا ش��ود اما دولت با اين اس��تدلال كه براي انطباق با 
ساعت هاي بين المللي حداقل ۶ ماه زمان لازم است، آن 
را در سال گذشته اجرايي نكرد. در همان زمان، برآورد 
قطعي دولت و حتي مركز پژوهش هاي مجلس اين بود كه 
جلو نكشيدن ساعت باعث افزايش مصرف برق مي شود 
لذا براي كنترل مصرف و براي اينكه زندگي مردم دچار 
مشكل نشده و برق خانگي قطع نشود. دولت در تاريخ ۲۸ 
اسفند ماه سال گذشته تصويب كرد كه ساعت كار ادارات 
از ۱۵ خرداد ماه تا ۱۵ شهريور ماه امسال از شش صبح 
تا ۱۳ باش��د و مابقي ساعت كار هفتگي هم با دوركاري 
جبران شود. اما هيات تطبيق مجلس دوركاري را خلاف 
قانون دانس��ت و دولت ناچار شد تا س��اعت پايان كار را 
اصلاح و ۱۴ و ۴۵ دقيقه را براي آن اعلام كند. در همين 
راستا و براي حل اش��كالي كه مجلس به مصوبه دولت 
وارد كرده بود، موضوع در جلسه سران قوا مطرح شد تا 
مجوز براي كمبود ساعت كاري و دوركاري كارمندان 
صادر شود. نهايتا و بر اساس اين مجوز سازمان اداري و 
استخدامي روز گذشته بخشنامه اي صادر و اعلام كرد كه 
ساعت كاري همان ۶ تا ۱۳ است كه در مصوبه ۲۸ اسفند 
دولت آمده بود. اما كمتر از ۲۴ س��اعت پس از اعلام اين 
مصوبه، حسين گودرزي، سخنگوي كميسيون اجتماعي 
مجلس اعلام كرد كه س��اعت كاري صبح به روال قبل 
برمي گردد و پايان آن، ۴۵ :۱۴ خواهد بود. اين در حالي 
است كه اساسا استدلال دولت براي تغيير ساعات كاري 
كه بارها از سوي مسوولان مختلف مطرح شده كنترل 
مصرف و كاهش ناترازي برق است و پيك مصرف برق 
نيز از ۱۳ به بعد خواهد بود. وي در اين باره گفت: با توجه 
به مصوبه دولت كه بر اساس آن مقرر شده بود كارمندان 
از تاريخ پانزدهم خرداد ماه لغايت پانزدهم شهريور ماه 
۱۴۰۲ از س��اعت ۶ صبح ت��ا ۴۵ :۱۴ در محل كار خود 
حاضر شوند و مشكلاتي را براي خانواده ها در پي داشت، 
با پيگيري رييس مجلس شوراي اسلامي اين موضوع 
توسط كميسيون اجتماعي و مركز پژوهش هاي مجلس 
بررسي و در قالب پيشنهاد در جلسه سران قوا طرح و مورد 
موافقت رييس جمهور قرار گرفت. اين نماينده مجلس 
ادامه داد: با اين تصميم كه به زودي از طرف هيات دولت 
ابلاغ خواهد شد، ساعت كاري كارمندان و كاركنان دولت 
كه براي صرفه جويي در مصرف انرژي به ساعت شش 
تغيير كرده بود، به روال عادي باز مي گردد اما پايان كار 
كارمندان همان ساعت ۴۵ :۱۴ خواهد بود و ۴۴ ساعت 
مابه التفاوت در قالب دوركاري محاسبه خواهد شد. در 
چنين شرايط مشخص نيست ناتواني كارمندان براي 
برنامه ريزي درست برنامه زندگي باتوجه به متغيربودن 
ساعات كاري چه زماني تمام خواهد شد. سوال اينجاست 
كه اگر هدف دولت از تغيير ساعت كاري كاهش ناترازي 
توليد و مصرف برق بوده و برنامه ريزي در اين زمينه به اين 
دليل صورت گرفته كه برق خانگي با مشكل مواجه نشود و 
شاهد قطعي برق در سال جاري نباشيم، چرا با آن مخالفت 

شده و اجازه اجراي چنين تصميمي را نمي دهند؟

رهبرانقلابدرديدارمسوولانقوهقضاييهتاكيدكردند

مبارزه با فساد در درون و بيرون قوه قضائيه

ازانتقادنمايندگانمجلستاوعدهرييسكلبانكمركزي

پرداخت وام هاي خرد سرانجام تسهيل مي شود؟
 احس��ان خاندوزي در راستاي دس��تور رييس جمهور به 
بانك ها مبني بر پرداخت تسهيلات خرد به مردم از طريق 
اعتبارس��نجي به جاي اخذ وثيقه يا ضامن، اعلام كرد كه 
با بخش��نامه  وزارت اقتصاد، بانك ه��اي زيرمجموعه اين 
وزارتخانه مكلف شدند تسهيلات زير ۱۰۰ ميليون تومان 
افراد حقوق بگير و مستمري بگير داراي رتبه اعتباري مناسب 
)از بانك محل دريافت حقوق خود( را »بدون ضامن« انجام 
دهند. در اين زمينه، توضيحات تكميلي معاون امور بانكي 
وزير اقتصاد حاكي از آن است كه شاغلين، بازنشستگان و 
مستمري بگيران دستگاه هاي اجرايي اعم از وزارتخانه ها، 
سازمان ها، شركت هاي دولتي و... مي توانند از شعبات بانكي 
كه حقوق دريافت مي كنند، تنها با يك نامه كسر از حقوق 

۵۰ ميليون تومان بدون ضامن وام بگيرند.
اين بخشي از خبري است كه در بهمن سال ۱۴۰۰ از سوي 
دولت اعلام شد. خبري كه نشان مي داد در راستاي تسهيل 
وام دهي به اقشار آسيب پذير، بانك ها بايد بدون ضامن نسبت 
به پرداخت وام هاي خرد اقدام كنند. اين موضوع پس از آن 
نهايي ش��د كه رييس جمهور از مسوولان اقتصادي دولت 
خواسته بود كه شرايط نهايي ش��دن اين نوع تسهيلات را 
فراهم كنند. هرچند در هفته ه��اي بعد دولت آمارهايي از 
پرداخت اين نوع تس��هيلات بدون ضامن منتشر كرد اما 
گزارش هاي ميداني و تجربيات مردم در بانك ها نش��ان از 
آن داش��ت كه عملا يا پرداخت اين وام ها متوقف شده يا به 
دست آوردن آن بسيار دشوار است. كار تا جايي پيش رفت 
كه تعدادي از نمايندگان مجلس نيز رسما نسبت به اجرايي 
نش��دن اين سياست از ش��رايط انتقاد كردند. نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي گفت كه 
بانك ها پرداخت وام هاي كمتر از ۱۰۰ ميليون تومان را بلوكه 
كرده اند و پرداخت وام متوقف شده است. مهرداد گودرزوند 
در جلسه علني 9 خرداد امسال مجلس شوراي اسلامي در 
تذكري گفت: با توجه به اينكه در آستانه برگزاري جلسه راي 
اعتماد به وزير آموزش و پرورش هستيم، لازم است موضوع 
فوق العاده جذب معلمان آموزش و پرورش مورد بازنگري قرار 
گيرد؛ همچنين آيين نامه اجرايي رتبه بندي نيز با اصلاحاتي 
اجرايي شود. وي در تذكر ديگري گفت كه بانك ها پرداخت 

وام هاي كمتر از ۱۰۰ ميليون تومان را بلوكه كرده و پرداخت 
وام متوقف شده است.

وي عدم همكاري بانك ها براي ارايه تسهيلات را خطاب به 
رييس جمهور و خاندوزي وزير اقتصاد متذكر شد و گفت: 
متاس��فانه بانك ها اعطاي وام ها را ب��ه نوعي قفل كرده اند، 
انتظار بود كه سيستم بانكي با توجه به شعار سال، همكاري 
و فعاليت بيشتري داشته باشند، اما متاسفانه اينگونه نيست. 
به نظر من برخي از مدي��ران بانكي اعتقادي به برنامه هاي 
دولت ندارند و باي��د حتماً در اين موض��وع تجديدنظر به 
عمل آيد و مديران پاكدست، انقلابي و داراي روحيه مردمي 
كه به برنامه هاي دولت اعتماد وافر دارند، مس��ند كار را در 
دست بگيرند. ضمناً اينكه تيم اقتصادي دولت هماهنگي 
لازم را ندارند و خوب است كه در اين خصوص تجديدنظر 
شود. عضو كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس 
شوراي اسلامي در تذكري به وزير كشور و اخطار به شوراي 
عالي امنيت ملي در خصوص ورود اتباع بيگانه به كش��ور، 
بيان كرد: ورود غيرقانوني چندهزار نفري روزانه اتباع بيگانه 
به كشور و حضور حدود سه ميليون نفري غيرقانوني اتباع 
بيگانه، جداي از كساني كه به صورت قانوني حضور دارند، 
تبعات و اثرات منفي براي كشور داشته و روز به روز بيشتر 
خواهد شد. اگر تصميم عاجل و اقدامي صورت نگيرد، فردا 
دير اس��ت. با وجود انتقادات نمايندگان و تاكيد مسوولان 
دولتي به نظر مي رسد هنوز شرايط براي دريافت تسهيلات 
خرد دشوار است و حتي نمايندگان از دشواري در پرداخت 
تسهيلات فرزندآوري نيز سخن مي گويند. نماينده مردم 
خمين در مجلس شوراي اسلامي در تذكري خطاب به وزير 
اقتصاد تصريح كرد: وام هاي تبصره )۱۶(، فرزندآوري، وديعه 
مسكن و ساير تسهيلات مرتبط با قانون جمعيت اجرا نشده 
اس��ت و مردم به دفتر نمايندگان مراجعه مي كنند. هنگام 
مراجعه بانك ها مدعي اند كه سهم شان تمام شده در حالي 
كه قانون مجلس بايد به درستي اجرا شود لذا وزارت اقتصاد 
و بانك مركزي بايد منابع تسهيلات را مشخص و گزارش 
آن را به مجلس ارايه نمايند. يك عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس خواستار ورود وزير اقتصاد و رييس بانك مركزي به 
وضعيت پرداخت وام ها شد. شهباز حسن پور در جلسه علني 

در تذكري خواستار توجه به موضوع كم آبي در استان كرمان 
ش��د و گفت: اين روزها با قطعي برق طلاي سبز كرمان در 
حال سياه شدن است و با قطعي برق كارگران كارخانجات 
نيز بيكار شده اند و بعضا حدود ۳ ماه حقوق دريافت نكرده اند. 
وي خواستار ورود وزير صمت به مشكلات معادن كوچك و 
صادرات محصولات آن ش��د. اين نماينده مجلس در تذكر 
ديگري به وزير كشور گفت: حقوق كاركنان وزارت كشور 
پاس��خگوي نيازهاي روزمره آنها نبوده و بايد در اين رابطه 
ورود جدي داشته باشيد. وي در پايان تاكيد كرد: آقاي وزير 
اقتصاد و رييس بانك مركزي لطفا به وضعيت وام ها ورود كنيد 
زيرا نه تنها تعطيل بلكه سه قفله شده اند. در چنين شرايطي 
آن چه كه قطعي به نظر مي رسد، دشواري موجود در مسير 
وام گيري اقش��ار كم درآمد در وام هاي خرد اس��ت و دولت 
همچنان از لزوم بهبود شرايط مي گويد. در جديدترين اقدام، 
رييس كل بانك مركزي نيز از لزوم پيگيري جدي اين موضوع 
سخن گفته است. محمدرضا فرزين در جريان پاسخگويي 
برخط هي��ات دولت به تماس هاي تلفني ش��هروندان در 
مركز ارتباطات مردمي رياست جمهوري حضور پيدا كرد 
و از ساعت ۱۳ پاسخگوي طرح، نظرات، ايده ها، شكايت ها و 
درخواست هاي مردم در حوزه ماموريتي خود در اين نهاد شد. 
فرزين در نخستين تماس مردمي از مشهد كه درباره ضامن 
براي دريافت وام وديعه مسكن گلايه كرد گفت: دريافت وام 
خرد يك ضامن مي خواهد و بيش از يك ضامن هم خلاف 
است. ضمن اينكه دسته چك هم نمي خواهد. رييس بانك 
مركزي تاكيد كرد: اين موضوع را بررسي مي كنم، چرا كه 
اظهارات مطرح شده برخلاف بخشنامه بانك مركزي است. 
لازم به توضيح است كه براي دريافت وديعه مسكن، مردم 
در س��امانه وزارت راه و شهرسازي ثبت نام مي كنند و براي 
تهران ۱۰۰ ميليون تومان و شهرستان ۷۰ ميليون تومان 
است. رييس كل اين بانك در دومين تماس تلفني از تهران 
كه از او درخواس��ت افزايش سقف دريافت پول نقد بيش از 
۲۰۰ هزار تومان را داشتند و از دريافت كارمزد يا تراكنش هم 
گلايه كردند، گفت: كارمزد در دنيا نقش اساسي دارد اما در 
كشورما سهم كارمزدها در درآمد بانك هاي ما پايين است. 
فرزين در س��ومين تماس تلفني كه يك كارمند نسبت به 

مشكلات در زمينه استخدام و حقوق و مزايا و بيمه بانك سپه 
گلايه داشت، گفت: اين موضوع را پيگيري مي كنم. فرزين 
در ادامه مديرعامل بانك سپه را پاي خط آورد و از آن طرف از 
كارمند بانك در آن سوي خط كه گلايه داشت خواست كه 
مسائل خود را مطرح كند. مديرعامل بانك سپه هم در پاسخ 
به وضعيت بيمه اين شهروند گفت كه مشكلات بيمه اي در 
حال برطرف شدن است و بيمه درمان هم به قوت خود باقي 
است و جاي نگراني ندارد. رييس كل بانك  مركزي از افزايش 
پرداخت وام هاي قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوري در سال 
جاري خبر داد و افزود: از ابتداي امسال تاكنون ۳۲.۵ همت 
براي وام قرض الحسنه ازدواج و ۱۰ همت براي فرزند آوري 
پرداخت شده اس��ت. فرزين اين را هم اعلام كرد كه بر اين 
اس��اس، در بخش وام ازدواج رشد ۱۲ درصدي و در بخش 
فرزند آوري هم رشد ۱۱۶ درصدي نسبت به مدت مشابه 
سال قبل داشتيم. رييس بانك مركزي اين را هم گفت كه 
اين وام پس از تعيين شعبه و تكميل مدارك و با اعتبار سنجي 
و نهايت��ا يك ضامن، بايد طي ۱۰ روز بعد از آن به حس��اب 
متقاضيان واريز شود. آن طور كه دولت اعلام كرده، در راستاي 
رويكرد مردمي دولت آيت الله »سيد ابراهيم رييسي« مبني 
بر ارتباط بي واسطه مسوولان با مردم، دور دوم پاسخگويي 
برخط دولتمردان به تماس هاي تلفني مردمي ۲۰ فروردين 
ماه امس��ال با حضور رييس س��ازمان انرژي اتمي در مركز 
ارتباطات مردمي رياست جمهوري آغاز شد و تاكنون سيد 
رضا فاطمي امين وزير سابق صمت، سيد حميد سجادي وزير 
ورزش، سيد صولت مرتضوي وزيرتعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
روح الله دهقاني معاون علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان 
رييس جمهور، سيداميرحسين قاضي زاده هاشمي رييس 
بنياد شهيد، انسيه خزعلي معاون رييس جمهور در امور زنان و 
خانواده، عزت الله ضرغامي وزير ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي، بهرام عين اللهي وزير بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي، رضا مراد صحرايي وزير آموزش و پرورش، احمد 
وحيدي وزير كشور، علي سلاجقه رييس سازمان حفاظت از 
محيط زيست، محمدعلي زلفي گل وزيرعلوم و امين حسين 
رحيمي وزيردادگستري در اين مركز حضور يافته اند. فرزين 
در ابتداي تير ماه نيز بر ل��زوم كاهش محدوديت ها در اين 

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اس��لامي 
در پيامي به مناسبت كنگره عظيم حج، آيين حج را يك 
فراخوان جهاني براي تعالي انسان ها و زمينه ساز اعتلاي 
معنوي و اخلاقي بشريت خواندند و تاكيد كردند: شرط 
لازم اثرگذاري جهاني حج، درك و شناخت صحيح امت 
اسلامي از خطاب زندگي بخش اين فريضه پر رمز و راز بر 

مبناي دو ركن »وحدت« و »معنويت« است.
رهبر انقلاب اس��لامي وحدت امت اسلامي را به معناي 
گفت وگو، ارتباط فكري و عملي، هم افزايي و نزديك شدن 
جهت گيري ها و همكاري و پيوند اقتصادي كش��ورهاي 
اس��لامي خواندن��د و افزودن��د: بُعد ديگر اي��ن وحدت، 
گفت وگوي علماي مذاهب اسلامي بر مبناي حسن ظن 
و مدارا و انصاف و ارتباط تنگاتنگ نخبگان كش��ورهاي 
مسلمان اس��ت. حضرت آيت الله خامنه اي درخصوص 
وحدت اين نكته را هم متذكر شدند كه پيشروان سياسي 
و فرهنگي كشورهاي اسلامي بايد هماهنگ با يكديگر خود 
را آماده شرايط نظم جهاني پيش رو كنند تا امت اسلامي 
جايگاه شايس��ته خود را بازيابد و تجربه تلخ مهندس��ي 
سياسي و سرزميني پس از جنگ جهاني اول تكرار نشود.

ايش��ان »معنويت« را كه يكي ديگر از دو ركن اثرگذاري 
نداي جهاني حج اس��ت، به معني ارتقاي اخلاق ديني و 
مقابله با افس��ونِ اخلاق منهاي دين غربي ها دانستند و 
خاطرنشان كردند: امروز كه »وحدت« و »معنويتِ« امت 
اسلامي به دليل مخالفت امريكا و ديگر قطب هاي سلطه 

استكبار با تفاهم كشورهاي مسلمان و تدين و تشرع نسل 
جوان اين كش��ورها، بيش از گذشته در معرض دشمني 
است، وظيفه همه ملت ها و دولت هاي مسلمان مقابله با 

اين نقشه خباثت آلود است.
رهب��ر انقلاب اس��لامي در پايان پيام خود به مناس��بت 
كنگره عظيم حج امت اسلامي را به تقويت روحيه برائت 
از مش��ركين و نشر و عمق بخش��ي آن در محيط زندگي 

توصيه كردند.
متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 

بسم اللهّ الرّحمن الرّحيم
و الحمد لّله ربّ العالمين و صلّي الله علي الرّسول الاعظم 

محمّد المصطفي و الله الطّيبين و صحبه المنتجبين.

صلاي ابراهيمي حج و فراخوان جهاني آن، بار ديگر از دل 
تاريخ، همه گيتي را مخاطب ساخت و دل هاي مستعد و 
ذاكر را به شور و شوق افكند. نداي دعوت كننده، خطاب به 
همه آحاد بش��ر است: و اذِّن فِي النّاسِ باِلحجّ )۱( و كعبه، 
ميزبانِ مبارك و رهنماي همه انسان ها است: انِّ اوّل بيتٍ 

وُضِع للِنّاسِ للّذي ببِكة مُباركاً و هُدي للِعالمين.)۲( 
كعبه به عنوان نقطه مركزي و محور اصلي توجّهات آحاد 
مس��لمانان و آيين حج همچون نمونه كوچك از گستره 
متنوّع دنياي اس��لام، مي تواند در خدمت تعالي جامعه 
بشري و سلامت و امنيت همه انسان ها باشد. حج مي تواند 
به كلّ بشريت، اعتلاي معنوي و ارتقاي روحي و اخلاقي 

برساند و اين، نياز حياتي بشرِ امروز است. حج مي تواند همه 
برنامه هاي استكبار و صهيونيسم براي سقوط اخلاقي بشر 

امروز و فردا را باطل و بي اثر كند.
ش��رط لازم براي اين اثرگ��ذاري جهاني، آن اس��ت كه 
مسلمانان در گام نخست، خطاب زندگي بخشِ حج را خود 
به درستي بشنوند و همه همّت خود را براي عملي كردن 
آن به كار گيرند. دو پايه اصل��ي اين خطاب، »وحدت« و 
»معنويت« است. وحدت و معنويت، ضامن ارتقاي مادّي 
و معنوي جهان اسلام و نورافشاني آن به همه گيتي است.

وحدت به معني ارتباط فكري و عملي اس��ت؛ به معني 
نزديك ش��دن دل ها و انديش��ه ها و جهتگيري ها است؛ 
به معني هم افزايي علمي و تجربي است؛ به معني پيوند 
اقتصادي كش��ورهاي اسلامي اس��ت؛ به معني اعتماد و 
همكاري دولت هاي مسلمان اس��ت؛ به معني همياري 
در برابر دشمنان مسلّم و مش��ترك است.  وحدت بدين 
معني است كه نقشه طراحي شده دشمن نتواند فرقه هاي 
اسلامي، يا ملت ها و نژادها و زبان ها و فرهنگ هاي متنوع 
جهان اس��لام را در برابر يكديگر قرار دهد. وحدت بدين 
معني است كه ملت هاي مسلمان يكديگر را، نه از راه معرفي 
فتنه انگيز دشمن، بلكه از راه ارتباط و گفت وگو و رفت و آمد 
بشناسند؛ از امكانات و ظرفيت هاي يكديگر آگاه شوند و 
براي بهره ب��رداري از آن برنامه ريزي كنند. وحدت بدين 
معني است كه دانش��مندان و دانشگاه هاي جهان اسلام 
دست در دست يكديگر نهند؛ علماي مذاهب اسلامي با 

حُس��ن ظن و مدارا و انصاف به يكديگر بنگرند و سخنان 
يكديگر را بشنوند؛ نخبگان در هر كشور و هر مذهب، آحاد 
مردم را با مشتركات يكديگر آشنا و آنان را به همزيستي و 
برادري تشويق كنند.  وحدت همچنين بدين معني است 
كه پيشروان سياسي و فرهنگي در كشورهاي اسلامي، به 
گونه اي هماهنگ، خود را آماده شرايط نظم جهاني پيش 
رو كنند؛ جايگاه شايسته امّت اسلامي را در تجربه جديد 
جهان كه سرشار از فرصت ها و تهديدها است، به دست خود 
و به اراده خود تعيين كنند؛ نگذارند تجربه تلخِ »مهندسي 
سياسي و سرزميني غرب آسيا به دست دولت هاي غربي 

پس از جنگ جهاني اول« تكرار شود. 
معنويت به معني ارتقاي اخلاق ديني است. افسونِ اخلاق 
منهاي دين كه مدت ها از سوي منابع فكري غربي ترويج 
مي شد، سرانجامش همين س��قوط بي مهار اخلاقي در 
غرب است كه همه در دنيا شاهد آنند. معنويت و اخلاق را 
از مناسك حج، از ساده زيستي در احرام، از نفي امتيازات 
موه��وم، از »و اطعِمُوا البائِس الفقير )۳( «، از »لا رفث و لا 
فُس��وق و لا جِدال« )۴( از گردش همه امّت بر گِرد محور 

توحيد، از رمي شيطان و برائت از مشركان بايد آموخت.
ب��رادران و خواهران حج گزار! از فرص��ت حج براي تدبّر و 
تعمّق در راز و رمزهاي اين فريضه بي نظير بهره  گيريد و 
توشه همه عمر خود  سازيد. »وحدت« و »معنويت« در اين 
مقطع زمان بيش از گذشته در معرض دشمني و كارشكني 
استكبار و صهيونيسم است. امريكا و ديگر قطب هاي سلطه 

استكباري، با وحدت مسلمانان، با تفاهم ملت ها و كشورها و 
دولت هاي مسلمان و با تدين و تشرّع نسل جوان اين ملت ها 
به شدت مخالفند و با هر وسيله بتوانند با آن مقابله مي كنند. 
وظيفه همه ما و همه ملت ها و دولت هاي ما ايستادگي در 
برابر اين نقشه خباثت آلود امريكايي و صهيونيستي است. 
از خداوند علي��م و قدير كمك بخواهي��د؛ روحيه برائت 
از مش��ركين را در خود تقويت كنيد و خود را به نش��ر و 

عمق بخشي آن در محيط زندگي خود موظف بدانيد. 
توفيق همگان و حج مقبول و مشكور را براي شما حجاج 
ايراني و غير ايراني از خداوند متعال مسئلت مي كنم و دعاي 
مستجاب حضرت بقيه اللهّ الاعظم )ارواحنا فداه( را براي 

همگان آرزو مينمايم. 
والسّلام عليكم و رحمه الله

ششم ذي الحجّه ۱۴۴۴
۴ تيرماه ۱۴۰۲ 

۱. سوره حج، بخشي از آيه ۲۷؛ »و در ميان مردم براي ]اداء[ 
حج بانگ برآور...«

۲. سوره آل عمران، آيه 9۶؛ »در حقيقت نخستين خانه اي 
كه براي ]عبادت[ مردم نهاده شده، همان است كه در مكه 

است و مبارك و براي جهانيان مايه هدايت است.«
۳. سوره حج، بخشي از آيه ۲۸؛ »... و به درماندهي مستمند 

بخورانيد.«
۴. س��وره بقره، بخش��ي از آي��ه ۱9۷؛ »... در اثناي حج، 

همبستري و گناه و جدال ]روا[ نيست...«

حج، آيين زندگي بخش جهاني بر پايه معنويت و اخلاق
رهبر معظم    انقلاب اسلامي   در پيامي   به  مناسبت  كنگره عظيم  حج   تصريح  كردند 

زمينه تاكيد كرده بود. او درباره سخت گيري برخي بانك ها 
براي اعطاي تسهيلات خرد در زمينه تضامين بانكي، اظهار 
كرد: تسهيلات خرد بيشتر از يك ضامن احتياج ندارد البته 
در هفته هاي گذشته گزارش هايي به دست ما رسيد كه نشان 
مي داد برخ��ي از بانك ها بيش از ۲ تا ۳ ضامن از متقاضيان 
دريافت مي كنند، بنابراين ما ب��ا قاطعيت اعلام مي كنيم 
كه هيچ بانكي حق ندارد بيشتر از يك ضامن براي اعطاي 
تس��هيلات خرد به مردم طلب كند. وي افزود: البته در اين 
ميان ممكن است برخي از بانك ها در زمينه اعتبارسنجي 
متقاضيان با مشكلاتي مواجه شوند و به همين دليل بيشتر از 
يك ضامن از او طلب كنند اما بانك ها نبايد اين كار را بكنند و 
اگر بتوانيم موسسات تضميني را توسعه دهيم و يك موسسه 
تضمين ايجاد كنيم كه كار وثيقه را انجام دهد، ديگر نيازي به 
ضامن نيست. رييس كل بانك مركزي با بيان اينكه در تلاشيم 
تا سهم بيش��تري از منابع بانك ها را به پرداخت تسهيلات 
خرد به كسب و كارها تخصيص دهيم، ادامه داد: برنامه هاي 
گس��ترده اي براي تس��هيلات خرد داريم و اگر بسياري از 
شركت ها يا مشاغل خانگي با تسهيلاتي كمتر از ۱۰۰ ميليون 
تومان، ايجاد اشتغال مي كنند و حتي محصول خود را صادر 
مي كنند اين نشان مي دهد كه پول بانك ها در با بركت ترين 
جاي خود قرار گرفته است در اين زمينه به دنبال آن هستيد 
تا پرداخت تس��هيلات را گس��ترش دهيم. فرزين درباره 
برنامه هاي بانك مركزي براي توسعه تسهيلات خرد گفت: 
اولين كاري كه امسال انجام و ابلاغ شد، اين بود كه تسهيلات 
قرض الحسنه را از ۲۰۰ ميليون تومان به ۳۰۰ ميليون تومان 
افزايش داديم و براي شركت هاي كوچك از ۵۰۰ ميليون 
تومان به ۷۰۰ ميليون تومان افزايش داديم چرا كه بايد بتوانيم 
به دليل تورم سطح پوش��ش خود را گسترش دهيم. البته 
سقف تسهيلات اعتباري را هم افزايش داديم. وي ادامه داد: 
سياست ما اين است كه براي كنترل تورم برنامه هايي را اجرا 
كنيم. از آنجا كه منابع خرد اهميت بالايي دارد و اثر گذاري 
آن را مي بينيم، يك برنامه اي داريم كه در آن محدوديت تراز 
نامه اي را كه به نظام بانكي اعمال مي كنيم، كاهش پيدا كند 
و تسهيلات خرد را مشمول آن محدوديت نكنيم. اين يكي 
از برنامه هاي ما است و اميدواريم تا تير ماه بتوانيم آن ابلاغ 
كنيم. اين صحبت ها در حالي مطرح مي شود كه دولت به 
شكل همزمان به دنبال كنترل نقدينگي براي كاهش تورم 
نيز هست و بايد ديد كه چطور مي توان سياست هاي كلان 
مالي را تعريف كرد تا ضمن كنترل تورم، شرايط براي تامين 
نيازهاي مردم و به طور خاص اقشار كم درآمد نيز فراهم شود.



ام��روزه انرژي تبديل به يكي از كالاهاي اس��تراتژيك 
در سراس��ر جهان شده اس��ت، به گونه اي كه مديريت 
مصرف آن از اهميت زيادي برخوردار است و هدررفت 
آن در هيچ جاي جهان پذيرفتني نيست. كشورهايي 
كه گاز ندارند، اين ماده ارزش��مند را با هزينه گزاف از 
ديگر كشورها وارد مي كنند و در مصرف آن نهايت دقت 
را به عمل مي آورند. به طوري كه در بسياري از كشورها 
اس��تفاده از شوفاژ گازي منسوخ شده اس��ت و از برق، 
ذغال سنگ يا چوب براي گرمايش استفاده مي كنند. 
اما از آنجايي كه اين ماده ارزشمند در كشور ما به وفور 
در دسترس است و با قيمت بس��يار پاييني در اختيار 
مردم قرار مي گيرد، به راحتي هدر داده مي شود. هر متر 
مكعب گاز در جهان الان با قيمت بسيار بالايي به مردم 
فروخته مي ش��ود، در حالي كه در ايران بسيار ارزان در 
اختيار مردم قرار دارد و اين تفاوت فاحش مشكل ساز 

شده است.
به گزارش خبرنگار»تعادل« در حال حاضر، هزينه توليد 
گاز مصرفي نيز از مصرف كنندگان دريافت  نمي ش��ود. 
شايد به همين دليل اس��ت كه مشتركان پرمصرف كه 
جزو طبقات مرفه جامعه هستند، دليلي براي مديريت 
 مص��رف خود  نمي بينن��د و مصرفي 5 برابر مش��تركان 
كم مصرف را به ثبت مي رس��انند. آمارها نشان مي دهد 
كه مشتركان پرمصرف اغلب جزو طبقات مرفه جامعه 
هستند. اين مش��تركان با س��وءمصرف گاز طبيعي به 
كس��ري تراز آن در ماه هاي سرد س��ال دامن مي زنند و 
قطع گاز صنايع را موجب مي ش��وند. ض��رري كه قطع 
انرژي مورد نياز صنايع به اقتصاد كشور مي زند، غير قابل 
جبران اس��ت.  ناترازي گاز يك مساله حياتي در بخش 
انرژي اس��ت. گاز يك منبع انرژي ضروري براي چندين 
صنعت و مصارف خانگي است و هر گونه اختلال در عرضه 
آن مي تواند عواقب شديدي بر اقتصاد داشته باشد. يكي 
از دلايل اصلي ناترازي گاز، بهينه سازي ضعيف مصرف 
از طريق قيمت گذاري دستوري انرژي است كه منجر به 
مصرف بيش از حد گاز در برخي بخش ها و كم مصرف در 
برخي ديگر مي ش��ود. اين مقاله به. بهينه سازي گاز يك 
استراتژي ضروري است كه مي تواند به حل مساله ناترازي 
گاز كمك كند. اين شامل بهبود بهره وري مصرف گاز در 
بخش هاي مختلف صنعتي و خانگي است. يكي از دلايل 
اصلي مصرف ناكارآمد گاز، عدم آگاهي از بهترين شيوه ها 
و فناوري هايي است كه مي تواند به كاهش مصرف كمك 
كند.  در بخش خانگي، مصرف گاز اغلب به طور نابرابر 
بين خانوارها توزيع مي شود. برخي از خانوارها مقدار قابل 
توجهي گاز بيشتري نسبت به سايرين مصرف مي كنند 
كه منجر به ناترازي گاز مي شود. براي كاهش مصرف 
مشتركان پرمصرف خانگي، بايد يك مدل تعرفه گذاري 
پلكان��ي پرمصرف ها كه به )IBT( نيز معروف اس��ت، 
معرفي ش��ود. مدل تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها 
IBT شامل تقسيم مصرف كنندگان گاز به گروه هاي 
مختلف بر اساس ميزان مصرف آنها و دريافت نرخ هاي 
متفاوت بر اين اس��اس اس��ت. اين مدل بر اساس اين 
اصل كار مي كند كه هر چه بيشتر مصرف كنيد، بيشتر 
پرداخت مي كنيد. بلوك يا رديف اول كاربران با حداقل 

مصرف گاز كمترين تعرفه را پرداخت مي كند. با افزايش 
مصرف، تعرفه ها براي مصرف كنندگان بلوك/طبقه دوم 
و سوم افزايش مي يابد. پلكان نهايي نيز به خانوارهاي 
بسيار پرمصرف كه بالاترين تعرفه را پرداخت مي كنند؛ 
اختصاص مي ياب��د. معرفي مدل تعرفه گذاري پلكاني 
پرمصرف ها IBT مزاياي متعددي دارد. اولًا، خانوارها 
را تش��ويق مي كند تا مصرف گاز خود را كاهش دهند. 
از آنجايي كه خانوارهاي مصرف كننده بالاتر تعرفه هاي 
بالاتري دريافت مي كنند، انگيزه مالي براي آنها وجود 
دارد كه سطح مصرف خود را كاهش دهند. اين به كاهش 
تقاضاي كلي براي گاز كمك مي كند و منجر به كاهش 
ناترازي گاز مي ش��ود. ثانياً، مدل تعرفه گذاري پلكاني 
پرمصرف ها IBT به عادلانه تر كردن مصرف گاز در بخش 
داخلي كمك مي كن��د. در صورت عدم وجود مكانيزم 
قيمت گذاري، همه خانوارها بدون توجه به سطح مصرف 
خود، تعرفه يكس��اني را پرداخت مي كنند. اين اغلب 
منجر به وضعيتي مي شود كه در نهايت خانوارهاي كم 
مصرف به خانوارهاي پرمصرف يارانه پرداخت مي كنند. 
مدل IBT يك تمايز قيمت را بر اساس سطوح مصرف 
تحميل مي كند، بنابراين اث��ر يارانه متقابل را كاهش 
 مي دهد. در نتيجه، حل ناترازي گاز نيازمند رويكردي 
چند جانبه است كه بر بهينه سازي مصرف گاز و كاهش 
مصرف مشتركان داخلي پرمصرف تمركز دارد. اجراي 
مدل IBT مي تواند نقش مهمي در كاهش مصرف گاز 
در ميان خانوارهاي پرمصرف داش��ته باشد. اين مدل، 
خانوارها را تشويق مي كند تا مصرف گاز خود را كاهش 
دهند و در عي��ن حال از عادلانه ب��ودن قيمت گذاري 

اطمين��ان حاص��ل كنند. با اي��ن حال، اج��راي مدل 
IBT مي تواند با چالش هاي��ي از جمله تعيين تعرفه و 
آموزش مصرف كننده مواجه شود. بنابراين، برنامه ريزي 
گسترده، تحقيقات و كمپين هاي آگاهي براي اطمينان 

از موفقيت مدل IBT ضروري است.
در ادامه با محمدعلي خطيبي، كارشناس حوزه انرژي 
پيرامون حل ناترازي گاز با تمركز بر بهينه سازي مصرف 
در بخش خانگي با تمركز بر سازوكار تعرفه گذاري پلكاني 

پرمصرف ها به گفت وگو پرداختيم.

   تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها راهكار مهم در 
جهت كنترل مصرف مشتركان پرمصرف خانگي 

محمدعلي خطيبي، كارشناس حوزه انرژي با اشاره به 
اين موضوع كه بهينه س��ازي مصرف گاز در كشورمان 
يك ضرورت اس��ت و كس��ي در اين مورد شكي ندارد، 
درگفت وگو با خبرنگار جهان اقتصاد تصريح كرد: الان 
در مورد نحوه بهينه سازي مصرف بايد فكر كنيم و اينكه 
با استفاده از چه سياست هاي به سمت اين امر حركت 
كنيم.  خطيبي گفت: براي بهينه سازي مصرف گاز در 
كشور بايد سياست هاي خاصي را به اجرا بگذاريم. اولين 
اقدام مي تواند اين باش��د كه وس��ايل گازسوز را بهينه 
كنيم تا مصرف معقولي داشته باشند. اين مساله زياد به 
مصرف كنندگان ربط ندارد و بايد در بخش واحدهاي 
توليدكننده ورود كنيم. با بهينه سازي وسايل گازسوز 
تا ح��د زيادي مي تواني��م به مديريت مص��رف گاز در 
كشورمان بپردازيم. وي ادامه داد: در كنار بهينه سازي 
وسايل گازسوز بايد به فرهنگ سازي در ميان مردم در 

مورد نحوه صحيح مص��رف گاز اقدام كنيم. با توجه به 
اينكه گاز با قيمت پاييني در كشورمان عرضه مي شود، 
مشتركان حساسيت زيادي در مورد مصرف درست گاز 
ندارند. در حالي كه اين ماده ارزشمند با هزينه زيادي 
استحصال مي شود و براي مصرف راهي خانه ها مي شود 
و نياز است در مورد نحوه صحيح مصرفش اقدامات لازم 
را به اجرا بگذاريم.  اين كارشناس انرژي گفت: من فكر 
 نمي كنم كس��ي با تعرفه گذاري پلكاني مخالف باشد. 
به طوري كه به موازات بالا رفتن ميزان مصرف، هزينه 
گاز مصرفي مش��تركان نيز افزايش يابد. واقعيت اين 
است كه عامه مردم مصرف متعارفي دارند و در اين نوع 
تعرفه گذاري متحمل فشار زيادي  نمي شوند. اقليتي 
كه مصرف بالايي دارد، باي��د هزينه گاز مصرفي اش را 
با قيمت هاي واقعي تري بپ��ردازد.  وي ادامه داد: دولت 
مصمم است تعرفه گذاري پلكاني را اجرا كند و تا حدودي 
هم اين سياست عملياتي شده است. اين طرح، گامي در 
راستاي هدفمندي يارانه ها است. زيرا كساني كه مصرف 
متعارفي دارند، گاز را با قيمت يارانه اي دريافت مي كنند 
و پرمصرف ها كه معمولاً از طبقات بالاي جامعه هستند، 
هزينه گاز را با احتس��اب يارانه كمت��ري مي پردازند.  
خطيبي خاطرنشان كرد: هدف از اعمال تعرفه گذاري 
پلكاني اين است كه رفتار مصرف كنندگان تغيير كند 
و به سمت بهينه سازي مصرف گازشان حركت كنند. 
بنابراين، بايد قيمت ها طوري به صورت پلكاني افزايش 
يابد كه براي پرمصرف ها قدرت بازدارندگي داشته باشد. 
آنقدر تعرفه ها را بايد اصلاح كنيم كه در نهايت اثرگذاري 

لازم را به دست آوريم.
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معاونوزيرنفتخبرداد
تركيب سهامداران پتروپالايشگاه 

شهيد سليماني نهايي شد
مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
از نهايي شدن تركيب سهامداران پتروپالايشگاه شهيد 
سليماني و انتخاب اعضاي هيات مديره اين طرح خبر داد 
و گفت: هلدينگ خليج فارس با ۳۰ درصد سهم به عنوان 
سهامدار عمده اين پروژه انتخاب شد. به گزارش ايسنا، 
جليل سالاري اظهار كرد: صندوق بازنشستگي صنعت 
نفت )شركت سرمايه گذاري اهداف( با ۱5 درصد، بانك 
ملي )گروه توسعه ملي( با ۱5 درصد، بانك رفاه )شركت 
آينده س��ازان رفاه پرديس( با ۱5 درصد، بانك تجارت و 
ملت هركدام با ۷.5 درصد سهم به عنوان اعضاي نهايي 
تركيب س��هامداران اين پروژه انتخاب ش��دند و سهم 
شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي نيز ۱۰ 
درصد است. وي در تشريح دلايل تأخير در آغاز عمليات 
اجرايي پروژه بيان كرد: مسير ثبت شركت به دليل نياز به 
مجوز شوراي پول و اعتبار براي پرداخت قدرالسهم بانك ها 
به عنوان سرمايه اوليه، دچار مشكل شده بود، بنابراين 
درخواست ما به بانك مركزي و شوراي پول و اعتبار براي 
اعطاي مجوز به بانك هاي سهامدار پروژه ارايه شد كه اين 
مرحله نيز با فرآيندي زمان بر نهايي و مجوز دريافت شد. 
طبق اعلام وزارت نفت معاون وزير نفت در امور پالايش 
تأكيد كرد: در ساختار سهامداري نيز اشكال هايي وجود 
داشت كه مش��اركت نامه جديد و هيات موسس مورد 
بازنگري قرار گرفت و اساس��نامه ش��ركت اصلاح شد و 
خوشبختانه امروز همه س��هامداران قدرالسهم خود را 
پرداخت كردند و تركيب سهامداران نهايي شد. سالاري 
تصريح كرد: امروز هم جلسه اي با سهامداران پروژه داريم 
كه اعضاي هيات مديره شركت مشخص شوند؛ اسنادي 
نيز بايد به مدارك هيات مديره ضميمه و در سامانه ثبت 
شركت ها بارگذاري شود. پس از آن پيگيري ثبت شركت 
و دريافت كدثبتي را انجام خواهيم داد تا بتوانيم مديرعامل 
و اعضاي هيات مديره را مشخص كنيم.  طرح ۳۰۰ هزار 
بشكه اي پتروپالايشگاه شهيد سليماني نخستين پروژه 
صنعت نفت در حوزه تلفيق پالايش و پتروشيمي است 
كه هدف از احداث آن، ايجاد ارزش افزوده و جلوگيري از 
خام فروشي در جهت هم سويي با نگاه دولت و پيش بيني 
سند تحول اس��ت. اين پروژه همچنين نقش مهمي در 
حوزه توليد و انتقال دانش فني، اشتغال زايي و به كارگيري 
توانايي شركت هاي داخلي و ظرفيت دانش بنيان ها دارد 
و علاوه بر آن فرصت استمرار براي حضور صنعت نفت در 

بازارهاي جهاني را فراهم مي كند. 

)IBT(گزارش»تعادل«ازمدلتعرفهگذاريپلكاني

شدت مصرف ناكارآمد گاز

احياي يك ميليون بشكه اي ظرفيت توليد نفت ايران در ۶ ماه

ممنوعيتروسيهبرايخريدارانتابعسقفقيمتتمديدشد

مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران گفت: با از بين  رفتن 
برجام در دولت گذشته بيش از يك ميليون بشكه ظرفيت 
توليد نفت كشور به دليل تحريم هاي غربي و نبود تعميرات 
به موقع تأسيسات نفتي كاهش يافت، اما با هزينه 5۰۰ 
ميليون دلاري و در مدت شش ماه توانستيم در آغاز به كار 
خود در اين دولت اين ظرفيت ازدست رفته را برگردانيم. 
محسن خجسته مهر در آيين رويداد بهبود بهره وري در 
عمليات حفاري با تأكيد بر اينكه زمان و افزايش بهره وري 
در حفاري براي بهبود اقتصاد پروژه از اهميت بس��زايي 
برخوردار اس��ت، گفت: هم اكنون در بحث حفاري ما با 
۱۴ چالش در زمينه افزايش زمان حفاري روبرو هستيم. 
وي با اشاره به اينكه در زمان شروع دولت سيزدهم تلاش 
كرديم تصميم ها و برنامه ريزي ه��ا را در كمترين زمان 
ممكن انجام دهيم، اظهار كرد: برخي دستاوردهاي امروز 
ما همچون افزايش دو برابري در صادرات نفت به س��بب 

همان تصميم ها در شروع كار خود بوده است.
معاون وزير نفت تصريح كرد: ۲۰ ماه پيش صادرات نفت 
به روزانه كمتر از ۳۰۰ هزار بشكه هم رسيده بود و وجود 
حدود ۸۰ ميليون بشكه ميعانات گازي روي آب در خليج 
فارس در حال تبديل شدن به پاشنه آشيل صنعت نفت 
بود. راهكار دولت قبل براي حل اين موضوع افزايش تعداد 
نفتكش هاي اجاره اي و هزينه ۴5۰ ميليون دلاري سالانه 
در اين زمينه بود و بيش از سه سال ميعانات گازي توليد 

كشور را روي آب ذخيره كرده بودند. خجسته مهر با تأكيد 
بر اينكه صادرات نفت كش��ور را در سخت ترين شرايط 
ممكن نسبت به سال ۱۴۰۱ دو برابر كرده ايم، افزود: در 
ابتداي آغاز به كار دولت سيزدهم بيش از ۴۸۰ هزار ميليارد 
تومان كس��ري بودجه وجود داشت كه با افزايش فروش 
نفت و وصول مطالبات نفتي اين كسري را جبران كرديم. 
وي احياي ديپلماسي انرژي را رمز موفقيت شركت ملي 
نفت ايران در زمينه صادرات نفت دانس��ت و اظهار كرد: 
درآمد نفتي كشور در سال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ بيش 
از ۷۹ درصد افزايش داش��ته است كه اين موضوع اقتدار 
صنعت نفت را مي رس��اند. مديرعامل شركت ملي نفت 
ايران ادام��ه داد: اقتدار در صنعت نفت كه در گذش��ته 
تصور مي شد تنها در تكريم نشدن منابع انساني خلاصه 
مي شود، در دولت س��يزدهم تبديل به اقتدار اقتصادي 
كش��ور با افزايش فروش و صادرات نفت شده است. با از 
بين رفتن برجام در دولت قبل بيش از يك ميليون بشكه 
از ظرفيت توليد نفت كشور به دليل تحريم هاي غربي و 
به موقع تعمير نشدن تأسيسات نفتي كاهش يافت، اما با 
هزينه 5۰۰ ميليون دلاري در مدت ۶ ماه توانس��تيم در 
شروع به كار خود در اين دولت اين ظرفيت ازدست رفته 
را برگردانيم. خجسته مهر با بيان اينكه ظرفيت توليد نفت 
ايران در ابتداي ش��روع به كار دولت سيزدهم حدود ۲.۲ 
ميليون بشكه بود و امروز به ۳ ميليون و ۱۰۰ هزار بشكه 

در روز رسيده است، افزود: حدود ۸۶ درصد از منابع نفتي 
مشترك ايران در حوزه كاري شركت نفت و گاز اروندان 
قرار دارد، هم اكنون نس��بت توليد نف��ت از ميدان هاي 

مشترك به مستقل يك به سه است.
وي تصريح كرد: توليد نفت سنتزي )مخلوطي از ميعانات 
گازي و نفت س��نگين ايران( از عوام��ل مهم در افزايش 
صادرات و مش��تريان جديد اس��ت. در ۲۰ ماه اخير يك 
ميليون بشكه به توليد و صادرات نفت كشور افزوده ايم. 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران تصريح كرد: در ۲۰ 
ماه اخير ش��اهد امضاي حجم زي��ادي از قراردادهاي و 
تفاهم نامه هاي داخلي و خارجي در صنعت نفت بوده ايم، 
براي نمونه با توجه به ناترازي گازي در كش��ور، در طرح 
توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبي به صورت زودهنگام قرار است 
تولي��د را با چهار حلقه چاه در اين فاز آغاز كنيم، در عين 
حال قرار است در آينده نزديك از اين فاز توليد گاز داشته 
باشيم كه اين موضوع متأسفانه بيش از ۲۰ سال دست به 

دست شده بود.
خجس��ته مهر، راه اندازي واحد شيرين س��ازي ميعانات 
گازي فازهاي ۲ و ۳ پ��ارس جنوبي، اختصاص بودجه و 
دكل حفاري براي توسعه ميدان بلال، نهايي شدن قرارداد 
توسعه لايه نفتي پارس جنوبي، آغاز ساخت جكت ميدان 
فرزاد بي، تسريع در طرح افزايش توليد ميدان فروزان، حل 
مشكلات محيط زيستي ميدان سهراب، حفاري و توليدي 

كردن ۴۰ حلقه چ��اه در ميدان آزادگان و افزايش تعداد 
دكل هاي حفاري در اين ميدان را از جمله اقدام هاي مهم 
در ۲۰ ماهه اخير در شركت ملي نفت ايران اعلام كرد. وي 
با تأكيد بر اينكه تا پايان امسال خبرهاي خوبي از افزايش 
توليد نفت در ميدان هاي مشترك به مردم اعلام خواهد 
شد، گفت: تلاش كرديم با همكاري شوراي عالي تأمين و 
شوراي عالي اقتصاد مشكلات پيمانكاران و سرمايه گذاران 
را با رفع بروكراس��ي هاي )ديوان سالاري( اداري كاهش 
دهيم. مديرعامل ش��ركت مل��ي نفت اي��ران ادامه داد: 
توسعه ميدان مشترك ميدان آزادگان به صورت جامع 
را با توان بانك ها و ش��ركت هاي اكتشاف و توليد داخلي 
آغاز كرده ايم، شركت به ثبت رسيده از سوي اين بانك ها 
و شركت ها تاكنون ۱۸ همت سرمايه محدودي به ثبت 
رسانده اند و بزودي قرارداد توسعه اين ميدان به ارزش ۷ 
ميليارد دلار امضا خواهد شد. خجسته مهر ابتدايي ترين 
و مهم ترين لازمه تحق��ق اهداف صنعت نفت را حفاري 
دانست و اظهار كرد: حدود 5۰ درصد هزينه هاي توسعه اي 
ميدان هاي نفت و گاز مربوط به بحث حفاري است، از اين 
رو رفع چالش هاي اين صنعت مي تواند بهره وري در اقتصاد 
كلان كشور را افزايش دهد. وي ذخاير قابل برداشت نفتي 
ايران را حدود ۱۶۰ ميليارد بشكه اعلام كرد و گفت: براي 
افزايش توليد نفت و گاز در كشور بايد برنامه ريزي مدوني 

داشته باشيم.

ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه، فرمان ممنوعيت 
فروش نفت و فرآورده هاي نفتي روسيه بر اساس سقف 
قيمت تعيين شده توسط امريكا و كشورهاي غربي را تا 
پايان سال ۲۰۲۳ تمديد كرد. طبق گزارش خبرگزاري 
اينترفاك��س، پوتين ب��راي اولين بار اين فرم��ان را در 
دسامبر گذشته امضا كرده بود. كشورهاي گروه هفت، 
استراليا و ۲۷ كش��ور عضو اتحاديه اروپا، سال گذشته 
با س��قف قيمت ۶۰ در هر بشكه براي نفت روسيه كه از 
طريق دريا حمل مي شود، موافقت كردند. اين مكانيزم 
در واكنش به حمله روسيه به اوكراين و با هدف محدود 
كردن درآمدهاي نفتي مس��كو، از پنجم دسامبر فعال 
شد. سياست سقف قيمت، ابزار جديد سياست اقتصادي 
براي دستيابي به دو هدف ظاهرا متفاوت است و از يك 

سو درآمدهاي نفتي روسيه را محدود مي كند و از سوي 
ديگر، عرضه نفت روسيه را به منظور كاهش هزينه هاي 
انرژي مصرف كنندگان و كسب و كارهاي سراسر جهان 
حفظ مي كند. از زمان آغاز جن��گ در اوكراين، قيمت 
نفت كاهش قابل ملاحظه اي پيدا كرده و روسيه در واقع 
معاملات بهتري با كشورهايي كه نفت روسيه را تحت 
مكانيزم سقف قيمت خريداري مي كنند، نسبت به هند 
و چين كه نفت اورال را با تخفيف بالايي مي خرند، دريافت 
كرده است. روزنه هاي موجود در شبكه عرضه نفت، تاثير 
سقف قيمت را كمرنگ كرده است. طبق گزارش بانك 
جهاني، اقتصاد روسيه در سال ميلادي جاري، تنها ۰.۲ 
درصد كوچك خواهد شد كه بسيار كمتر از رشد منفي 
۲.۱ درصدي در س��ال گذشته است و به لطف افزايش 

خريد هند و چين و همچنين كش��ورهاي اروپايي كه 
واردات نفت روسيه را ممنوع كردند اما مقادير عظيمي 
از فرآورده ه��اي نفتي توليد هن��د و چين و همچنين 
امارات متحده عربي، سنگاپور و تركيه را وارد مي كنند، 
روي مي دهد. هند به  خصوص خريد نفت روس��يه را به  
ميزان چشمگيري افزايش داده است و واردات نفت به 
اين كشور با رش��د خيره كننده ۱5۰۰ درصدي در ماه 
مه، به بيش از ۲.۱5 ميليون بشكه در روز رسيد. تحليلي 
 كه ماه گذش��ته از سوي انديش��كده مستقل فنلاندي 
 )CREA( » مرك��ز تحقيقات ان��رژي و هواي پ��اك«
منتشر شد، نشان داد كه مسكو موفق شده است درآمد 
حاصل از صادرات سوخت هاي فسيلي را با وجود اعمال 
ممنوعيت واردات از س��وي اتحاديه اروپا در اواخر سال 

ميلادي گذشته و سقف قيمت گروه هفت براي فروش 
نفت روسيه، بازگرداند. از زمان ممنوعيت واردات اتحاديه 
اروپا و سقف قيمت گروه هفت براي نفت روسيه، مسكو 
حدود 5۸ ميلي��ارد يورو )۶۲.5 ميلي��ارد دلار( درآمد 
حاصل از صادرات نفت كه از طريق دريا حمل ش��ده را 
به دست آورده اس��ت. عمده اين نفت در نفتكش هاي 
اروپايي يا تحت پوشش بيمه اروپايي حمل شده است. بر 
اساس گزارش اويل پرايس، طبق يافته هاي اين تحليل، 
مكانيزم سقف قيمت گروه هفت، واردات فرآورده هاي 
نفتي پالايش ش��ده از كش��ورهايي كه به بزرگ ترين 
واردكنندگان نفت خام روسيه تبديل شده اند را افزايش 
داده است. اين يك شكاف بزرگ است كه مي تواند تاثير 

تحريم ها بر روسيه را تضعيف كند.

نفت در ريل افزايشي ماند

قيمت نفت در معاملات روز سه ش��نبه تحت تاثير 
نگراني ها نس��بت به بي ثباتي سياس��ي در روسيه 
و احتم��ال اختلال عرضه اين كش��ور و همچنين 
امي��دواري به بهبود تقاضا براي س��وخت در طول 

سفرهاي تابستاني در امريكا، افزايش يافت.
بهاي معاملات نفت برنت با ۳۷ سنت افزايش، به ۷۴ 
دلار و 55 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۴۲ سنت افزايش، 
به ۶۹ دلار و ۷۹ سنت در هر بشكه رسيد. معاملات 
نف��ت برنت روز دوش��نبه با ۰.5 درص��د افزايش و 
وس��ت تگزاس اينترمديت ب��ا ۰.۳ درصد افزايش 

بسته شده بود.
پس از اينكه نيروهاي نظامي واگنر تحت يك توافق 
كه پيشروي سريع آنها به سوي پايتخت را متوقف 
كرد، از شهر جنوبي روستوف خارج شدند، روز شنبه 
از وق��وع درگيري ميان مس��كو و اين گروه نظامي 

جلوگيري شد.
تحليلگران گروه ANZ در اين باره نوشتند: در پي 
تحولات آخر هفته گذش��ته، رضايت معامله گران 
از ادامه نفوذ نفت روسيه به بازارهاي بين المللي را 
ديگر نمي توان به همان اندازه فرض كرد. در بحبوحه 
ريسك ناآرامي بيشتر، اين وضعيت احتمالا باعث 

ايجاد پريميوم ريسك در قيمت نفت مي شود.
اين چالش پرس��ش هايي را درباره تسلط پوتين بر 
قدرت و نگراني هايي را نس��بت به احتمال اختلال 

عرضه نفت روسيه برانگيخت.
پس از وعده عربستان سعودي براي كاهش توليد 
از ماه ژوئيه، عرضه كمتر مورد توجه سرمايه گذاران 
بوده است. تحليلگران موسسه »بي ام اي ريسرچ« 
در يادداشتي نوشتند: كاهش يك ميليون بشكه  در 
روز كه به صورت يك جانبه توسط عربستان سعودي 
اعلام شد و قرار است در ژوييه اجرايي شود، همراه 
با تقاضاي فصلي قوي تر، مي تواند به محدود شدن 
بيشتر عرضه فيزيكي نفت در سه ماهه سوم كمك 
كند. با اين حال، اين تحليلگران هش��دار دادند كه 
احساسات شكننده بازار، احتمالا هر گونه افزايش 

قيمت را محدود خواهد كرد.
قيمت نفت هفته گذشته به دليل نگراني از اينكه 
افزايش بيشتر نرخ بهره توسط فدرال رزرو امريكا 
ممكن است تقاضا براي س��وخت را كاهش دهد و 
همچنين نااميدي سرمايه گذاران از بهبود اقتصادي 

چين، حدود ۳.۶ درصد كاهش يافت.
معامله گران همچنين به دنبال نشانه هايي از افزايش 
تقاضا براي سوخت هاي حمل  و نقل مانند بنزين در 
امريكا پيش از فصل اوج رانندگي تابستاني هستند.

تحليلگران ANZ افزودند: انجمن خودروي امريكا 
تخمين مي زند كه ۴۳ ميليون راننده در تعطيلات 
آخر هفت��ه روز اس��تقلال، 5۰ مايل يا بيش��تر از 
خانه هاي خود رانندگي خواهند كرد كه چهار درصد 

بيشتر از سال ۲۰۱۹ است.
  ب��ر اس��اس گ��زارش رويت��رز، تحليلگ��ران 
جي پي مورگان در يادداشتي نوشتند: كه تقاضاي 
جهاني براي بنزين، با تقاض��اي قوي در امريكا، بر 
مبناي سال به س��ال، به ميزان ۳۶5 هزار بشكه در 
روز رشد كرد. نظرس��نجي رويترز از پنج تحليلگر 
نش��ان داد كه ذخاير نفت و بنزين امريكا در هفته 
منتهي به ۲۳ ژوئن، كاهش يافته است. آمار ذخاير 
نفت و سوخت امريكا روز سه شنبه از سوي موسسه 
امريكن پتروليوم و روز بعد از سوي اداره اطلاعات 

انرژي امريكا منتشر مي شود.

خبر كوتاه

گازرساني به نيروگاه ها
بيش از مقدار تكليفي

مدير ديسپچينگ شركت ملي گاز ايران از افزايش 
گازرس��اني به نيروگاه ها خبر داد و اعلام كرد كه 
اكنون روزانه به طور ميانگين ۳۰5 تا ۳۰۸ ميليون 
مترمكع��ب گاز طبيع��ي به نيروگاه هاي كش��ور 
تحويل مي ش��ود. به گزارش ايس��نا، محمدرضا 
جولايي در اي��ن باره توضيح داد: س��وخت مورد 
نياز نيروگاه هاي كش��ور اكنون مع��ادل ۳۱5 تا 
۳۲۰ ميليون مترمكعب گاز طبيعي در روز است 
كه به طور ميانگين روزان��ه ۳۰5 تا ۳۰۸ ميليون 
مترمكع��ب گاز طبيعي تحوي��ل و مابقي از نفت 
كوره تامين مي شود. وي تصريح كرد: گاز تحويلي 
به نيروگاه ها در مدت زمان مش��ابه پارسال ۲۹۰ 
ميليون مترمكعب در روز بود كه اين مقدار امسال 
حدود روزانه ۱5 ميليون مترمكعب افزايش يافته، 
از س��ويي تكليف شركت ملي گاز براي گازرساني 
به نيروگاه ها ۲۷۰ ميليون مترمكعب در روز است، 
اما ب��ا توجه به توان توليد گاز در پالايش��گاه هاي 
كشور، اين مقدار افزايش يافته است. طبق اعلام 
وزارت نفت، مدير ديس��پچينگ شركت ملي گاز 
ايران اعلام كرد كه از ابتداي فصل گرماي امسال 
تاكنون با توجه به گازرس��اني مطلوب، گازوئيل 
ذخيره شده براي مصرف نيروگاهي سوزانده نشده 
است. به گفته جولايي، مصرف روزانه گاز طبيعي 
كل كشور هم اكنون روزانه ۷۴۰ ميليون مترمكعب 
و مصرف گاز خانگي، تجاري و صنايع غيرعمده هم 

۱۸۰ ميليون مترمكعب در روز است.

ادامه از صفحه اول

فرآيند بين المللي »نفت شويي«
انگلس�تان: ارزش فراورده هاي نفتي خريداري 

شده، 5 ميليارد يورو
ژاپ�ن: ارزش فراورده هاي نفتي خريداري ش��ده، 

۴/۸ ميليارد يورو
منتفعين اين پروژه خاص عبارتند از:

۱ - اين 5 كش��ور كه اكثر آنها حت��ي فاقد منابع 
نفتي بوده ولي با ايجاد زيرساختارهاي پالايشي 
و اتخاذ ديپلماسي نفتي، با خريد نفت با »تخفيف 
ويژه« از روس��يه، ضمن تامين نيازهاي داخلي، 
به كشورهاي صنعتي و غربي فرآورده هاي نفتي 

صادر مي كنند.
۲- برخي از كش��ورهاي اروپايي به غير از استمرار 
خريد مس��تقيم نفت وگاز با سقف قيمتي تعيين 
شده از روسيه كماكان منتفع مي گردند، با اين فرايند 
نفت شويي كه قطعا در رصد نهادهاي آنها نيز بوده 
ولي بمنظور تامين منافع اقتصادي، با حفظ ژست 
مقابله با روسيه با وضع تحريم ها، ولي در قبال چرخه 
خريد نفت روسي توسط اين 5 كشور تامين كننده 

نيازها چشم هايشان را مي بندند. 
۳- روسيه كه افزايش هزينه هاي جنگ اوكراين 
ناگزير به فروش بيشتر نفت با قيمت هاي پايين تر 
است. اگرچه برنامه هايي براي خروج آبرومندانه و 
نجات از مخمصه اكراين در حال اجرا دارد. به نظر 
من، »نمايش هاليودي«،  نافرماني گروه واگنر به 
رهبري يكي از فرمانبردارترين افراد!، نيز توس��ط 
كرملين طراحي ش��ده و در راس��تاي استراتژي 
نظام��ي جديد روس��يه و اهداف ديگ��ر از جمله 
مبري كردن دولت روس��يه از »مس��ووليت هاي 
بين الملل��ي« اقدامات نظامي عليه غيرنظاميان و 
غي��ره در اوكراين و اعلام برائ��ت از گروه واگنر به 
عنوان مرتكبين جنايات جنگي، دنبال مي گردد 

كه آثار آن به زودي نمايان خواهد شد.
 درس هايي براي ايران: 

۱- به جاي تمركز بر بازسازي و توسعه ظرفيت هاي 
پالايشگاهي و پتروشيمي كشورهاي كاراييب، كل 
توان موجود، براي افزايش ظرفيت هاي مجتمع هاي 

پالايشي و پتروشيمي ايران گذاشته شود .
۲- از چراغ س��بز امريكا براي افزايش عرضه نفت 
خام به بازارهاي جهاني مادام��ي كه دولت ايران 
قادر به وصول نقد بابت اينگونه صادرات نباش��د، 
و چاي، واكس��ن و جنس هاي ديگ��ر به جاي ارز 
دريافت كند، نبايد ذوق زده شد و حس موفقيت 
در خنثي سازي تحريم ها و...كرد، زيرا اين افزايش 
عرضه نفت ايران و روسيه به بازارهاي جهاني، در 
چارچوب منافع و سياست هاي نفتي امريكا و اروپا 
براي تثبيت قيمت ها بوده و هم اكنون دولت امريكا 
با خريد نف��ت، با جديت به دنبال تكميل ظرفيت 

ذخاير استراتژيك نفتي خود است.



شاخص كل بورس اولين ماه تابستان را با روند نوساني 
شروع كرد و توانست روزهاي مثبت خوبي را نيز پشت 
سر بگذارد؛ اما مساله اينجاس��ت كه ارزش معاملات 
بازار بسيار پايين اس��ت و اين موضوع به ماهيت بازار 
س��رمايه آس��يب وارد مي كند. از س��وي ديگر انتشار 
اخب��ار ضد و نقيض و عدم پيگيري س��ازمان بورس و 
متولي بودن باعث مش��كلات زيادي در بازار سرمايه 
شده است. براي نمونه بيش از 50 روز پيش در نامه اي 
بدون سربرگ با امضاي معاون اول رييس جمهور نرخ 
خوراك پتروشيمي ها مشخص ش��ده اما در روزهاي 
گذش��ته اخبار ضد و نقيض زي��ادي در اين خصوص 
منتشر شد و درنهايت با انتشار اين نامه مشخص شد 
كه نرخ خوراك 52 روز پيش مشخص شده است. اين 
عدم قطعيت ها در حالي است كه سازمان بورس خود 
را متولي بازار سرمايه مي داند اما به امروز شاهد تعيين 
تكليف وضعيت در بازار نيس��تيم. از س��وي ديگر اين 
وضعيت عدم قطعيت ها به شاخص كل نيز سرايت كرده 
و با وجود ارزندگي ش��اخص و وضعيت مطلوب بازار از 
نظر تكنيكال بازهم شاهد ريزش هاي سنگين در بورس 
هستيم؛ درحال حاضر اخبار نيز تاثير بسزايي روي بازار 
دارند و فعالان بازار س��رمايه نيز نسبت به اين موضوع 
واكنش مي دهند؛ در اصل اگر اين اتفاقات در بازار رخ 
نمي داد اكنون ش��اخص كل وضعيت بهتري داشت و 
شايد شاخص كل تا محدوده سه ميليوني نيز مي رسيد؛ 
ولي اتفاقات سياسي باعث شد كه شاخص تغيير مسير 

بدهد و هر روز شاهد افت بيشتر در معاملات باشيم.
 ع��دم تعيين نرخ خوراك گاز، س��فرهاي سياس��ي، 
آزادس��ازي دلارهاي بلوكه شده، رفت و برگشت هاي 
برجام و در پي آن نوسان قيمت دلار باعث شد كه بازار 
وضعيت جديدي به خود بگيرد. از س��وي ديگر اخبار 
ناآرامي روس��يه نيز توانس��ت روي بورس ايران تاثير 
بگذارد؛ در صورتي كه اين اخب��ار تاثير چنداني روي 
بورس روس��يه نداش��ت و بورس تهران بيش از كشور 
مذكور تاثير گرفت. بسياري از فعالان و سرمايه گذاران 
در بازار نسبت به اين شرايط بورس و تاثيرپذيري بسيار 
بالاي آن گلايه دارند و اي��ن موضوع مي توادن ميزان 
اعتماد و ورود نقدينگي در بازار را تا حدود زيادي تغيير 
دهد. در چند روز گذشته نرخ دلار فرآورده هاي نفتي 
باعث فشار مضاعف به بازار ش��د؛ چراكه چندين اين 
نرخ تغيير كرد و سازمان بورس همانند گذشته نسبت 
اين موضوع واكنشي نش��ان داد و فعالان بازار سرمايه 
انتظار داشتند كه حداقل سازمان بورس نسبت به اين 
تغيير نرخ واكنش نشان دهند اما همچنان و تا لحظه 
تنظيم اين گزارش خبري از واكنش س��ازمان بورس 
نيست. البته نوس��ان اين نرخ تا حدود زيادي وضعيت 
بازار را تغيير داد براي نمونه در روزهاي گذشته اعلام 
شد كه نرخ دلار محاسباتي به 38 هزار تومان افزايش 
خواهد يافت، استقبال بسيار زيادي از نمادهاي گروه 
فرآورده هاي نفتي ش��د اما روز گذش��ته مجدد اعلام 
ش��د كه نرخ دلار همان 28 هزار است. در اصل نوسان 

قيمت دلار تاثير بس��زايي روي ب��ازار و معاملات بازار 
دارد و بايد نتيجه مش��خصي ب��راي تصميم گيري ها 
داشته باشيم. تعيين نرخ خوراك از سال گذشته مطرح 
اس��ت و هنوز اين نرخ به نتيجه نرسيده است و هر روز 
ش��اهد تصميم گيري جديد در بازار هستيم در حالي 
كه س��ازمان بورس به عنوان متول��ي وظيفه دارد كه 
ش��رايط مطلوب تري براي بازار فراهم كند اما شرايط 
اينچني��ن نبوده و هر روز ش��اهد وخيم ت��ري در بازار 
سرمايه هس��تيم. به نوعي مي توان گفت بازار سرمايه 
همانند س��ال 99 متولي خاصي ندارد و همچنان هر 
نهاد يا فردي به راحتي  مي توانند براي بازار س��رمايه 
تصميم بگيرد. در حالي كه تجربه سه سال گذشته ثابت 
مي كند كه دخالت ارگان ها، نه��اد يا افراد مختلف در 
بورس نتيجه اي جز زيان براي سهامداران در پي ندارد؛ 
با وجود اين تجربه باز هم سازمان بورس بدون متولي و 

هويت باقي مانده است.

   داستان نرخ خوراك چيست؟
نرخ خوراك گاز داستاني متفاوت دارد از سال گذشته 

هر روز شاهد دستكاري و دخالت در اين نرخ هستيم؛ 
در حالي بايد يك جلس��ه براي اين نرخ تعيين مي شد 
و پ��س از آن به فكر اعلام قيم��ت مي افتادند. در حال 
حاضر هر روز يك قيمت جديد در خصوص نرخ خوراك 
پتروشيمي ها مخابره مي شود كه پس از بررسي هر يك 
از اخبار نه��ادي آن را تاييد مي كند؛ به نوعي مي توان 
گفت هر نهادي خبر متفاوت درخصوص نرخ خوراك 

منتشر مي كند كه عقيده دارد آن خبر درست است. 
به گفته كارشناسان فرض محاسبه منابع هدفمندي در 
لايحه بودجه سال ۱۴02 مبني بر اين بوده كه قيمت 
گاز خوراك پتروشيمي ها، براساس فرمول وزارت نفت، 
در طول سال ۱۴02 همواره در سقف ريالي خود يعني 
۷ هزار تومان باقي خواهد ماند. با اين حال با احتساب 
نرخ 28500توم��ان اعلامي بانك مرك��زي و قيمت 
گاز مبناي ۱5سنت، قيمت گاز پتروشيمي ها حدود 
۴200 تومان برآورد مي ش��ود. از طرف ديگر بر اساس 
محاسبات مركز پژوهش هاي مجلس، هر هزار تومان 
كاهش نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها نسبت به ۷ هزار 
تومان، منجر به كاهش 3۷ هزار ميليارد توماني منابع 

هدفمندي مي شود. 
احتم��الا يك��ي از دلاي��ل افزاي��ش نرخ خ��وراك به 
اي��ن موضوع برمي گ��ردد. ب��ا وجود اين ش��رايط در 
نامه اي ۱۷ ارديبهش��ت م��اه به امضاي مع��اون اول 
رييس جمهوررسيده نرخ خوراك پتروشيمي ها ۷ هزار 
تومان رس��يد در حالي كه وزير اقتصاد پس از تصويب 
افزايش ۴0 درصدي سقف نرخ خوراك پتروشيمي ها 
گفته بود فرضيه رش��د حبابي بورس در ابتداي سال 
۱۴02 منتفي اس��ت. با تمام اين اخب��ار دقيقا پس از 
گذشت 52 روز از روز امضاي نامه با امروز شاخص روز 
خوش نديده است و شاخص همون در همان روز نامه 
۱20 هزار واحد سقوط مي كند و درنهايت در ماه بيش 
از 350هزار واحد سقوط مي كند. يعني روند بازار نشان 
مي دهد كه كساني كه رانت اطلاعاتي داشتند در اين 
مدت سهام خود را فروختند و سهامداران خرد بي اطلاع 

نيز در ظرف 52 روز بيش از ۴0 درصد زيان كردند. 
هنوز )تا لحظه تنظيم اين گزارش( نهادي پاسخ درست 
درخصوص نرخ خوراك نداده است اما بررسي ها نشان 
مي دهد كه همان نرخ خوراك ۷ هزارتوماني درس��ت 
اس��ت و پس از اين پتروشيمي ها بايد با نرخ خوراك ۷ 

هزار توماني معامله كنند. 

   مشكل از كيست؟
به اول خط بازمي گرديم قرار بود سال گذشته تكليف 
نرخ خوراك پتروشيمي ها مشخص شود كه به دلايل 
مختلف اين نرخ خوراك به سال جديد رسيد و در نهايت 
با نامه اي محرمانه نرخ خوراك در ۱۷ ارديبهشت ماه 
مشخص شد؛ اما مس��اله اصلي اينجاست كه اين نرخ 
خوراك ۷ هزارتوماني توسط مسوولان مربوطه تاييد 
شده است. يعني 52 دو روز پيش مشخص شد كه نرخ 
خوراك پتروشيمي ها چه عددي قرار است باشد اما در 
اين بين پنهان كاري هايي به دلايل نامش��خص انجام 
شد و بايد منتظر ماند و ديد پاسخ مسوولان مربوطه و 

سازمان بورس به اين موضوع نيست.
بس��ياري از فعالان بازار س��رمايه س��ازمان را يكي از 
مقصران اين داس��تان مي دانند چراكه نرخ خوراك را 
پس از گذشت ۴ ماه اعلام نكرد و در نهايت نامه محرنامه 
وارد توييتر ش��د و در ان همه مشخص شد كه در روز 
۱۷ ارديبهشت ماه نرخ خوراك پتروشيمي ها به تاييد 
معاون اول رييس جمهور رس��يده است. اما نكته قابل 
توجه اينجاس��ت كه اين نامه سربرگ ندارد و هنوز به 
تاييد نرسيده اما احتمالا به همين زودي ها نرخ مصوب 

مشخص شود.
 البته پيگيري هاي »تعادل« نش��ان مي دهد كه نرخ 
خوراك ۷ هزار توماني رقمي درست است. از سوي ديگر 
در زمان تعيين اين نرخ بسياري از حقوقي هاي داراي 
رانت سرمايه خود را نقد و از بازار خارج شده اند. در اصل 
بازار سرمايه بر خلاف ماهيت خود اين روزها با رانت اداره 
مي شود و شرايط وخيمي دارد و ديگر شفافيتي در اين 

بازار قابل دسترس چندان نيست.
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چهار مانع مهم سرمايه گذاري 
 به كارگرفت��ه، از آن محصول خلق ك��رده و به حد مرزي 
توليد امكان پذير رس��يده است، حال عامل توليد جديد 
ايده ها و نوآوري ها را مي كاود تا بيشتر خلق كند و بيافريند. 
با اين نگاه، اقتصاد ايران را عدم تعادل ها توصيف مي كند. 
اقتصادي كه نه تنه��ا تمام امكانات توليد خ��ود را به كار 
نمي گي��رد كه آنچه مس��تهلك مي ش��ود را هم جبران 
نمي كند. يعني تلاشي در جهت حفظ امكانات توليد هم 
ندارد. چنانچه  نه تنها روند رشد موجودي سرمايه نزولي 
اس��ت بلكه در سه سال گذشته رشد سرمايه  منفي شده 
است. به عبارتي سرمايه گذاري انجام شده در اقتصاد حتي 
به اندازه جبران استهلاك نيست. اين به معناي آن است كه 
حتي اگر ساير عوامل موثر بر رشد فراهم باشد باز هر سال 
نسبت به سال قبل پتانسيل كمتري براي خلق محصول 
وجود دارد. بنابراين مي توان ادعا كرد اگر ايران دغدغه رشد 
توليد دارد بايد به دنبال شناسايي موانع سرمايه گذاري و 
راهكار براي ارتقاء عامل سرمايه باشد. اگر در پي آن باشيم 
كه موانع سرمايه گذاري در اقتصاد ايران را شناسايي كنيم 
عمده ترين آنها را مي توان »امنيت پايين سرمايه گذاري، 
فضاي كس��ب وكار ضعيف، تامين مالي و نقش غيرموثر 

دولت« بر شمرد.
   امنيت سرمايه گذاري: 

سرمايه گذاري يك تصميم بلندمدت است، تصميم گيري 
براي آن مانند خريد دارايي نيست كه به محض دريافت 
علامت كاهش بازدهي به جايگزين��ي دارايي اقدام كرد. 
بنابراين امنيت س��رمايه گذاري و اطمينان از بازگش��ت 
در تصميم به سرمايه گذاري بسيار موثر است. مطابق با 
گزارش پايش امنيت سرمايه گذاري كه مركز پژوهش هاي 
مجلس منتش��ر مي كند در سال ۱۴00 شاخص امنيت 
س��رمايه گذاري در ايران 6.۱6 بوده ك��ه نه تنها خود به 
تنهايي حكايت از ضعف در امنيت سرمايه گذاري كشور 
دارد، بلكه مولفه های عمل مسوولان ملي، استاني و محلي 
به وعده هاي داده ش��ده به ترتيب به نمره 8.3۱، 8.28 و 
8.۱5 درك دولت مردان از اهميت امنيت سرمايه گذاري 
را با ترديد مواجه مي كند. در همين راستا بي ثباتي قوانين 
و قوانين خلق الس��اعه جزو ثابت نارضايتي هاي فعالان 

اقتصادي است.
   فضاي كسب وكار: 

محيط كسب وكارش��امل نهادها، مق��ررات ورويه هاي 
اداري مترتب بر فعاليت هاي اقتصادي كه بر هزينه هاي 
س��رمايه گذاري موثر اس��ت. بهبود فضاي كس��ب وكار 
هزينه هاي شروع و تداوم فعاليت هاي اقتصادي را كاسته 
و انگيزه هاي سرمايه گذاري را افزايش مي دهد. شاخص 
سهولت محيط كسب وكار كه توسط بانك جهاني تهيه 
مي شود معيارهاي دهگانه اي را براي اندازه گيري سهولت 
كسب وكار ملاك قرار مي دهد. در س��ال 2020 در بين 
۱90 كش��ور ايران رتبه ۱2۷ را داش��ته و عدد ش��اخص 
سهولت كس��ب وكار 58.5 گزارش ش��ده است. در بين 
زيرشاخص هاي سهولت كسب وكار نيز دسترسي به اعتبار 
و حمايت از سرمايه گذاري كه مستقيما بر سرمايه گذاري 
موث��ر اس��ت رتب��ه ۱0۴ و ۱28 را دارد. بنابراين فضاي 
كسب وكار نيز در ايران در جهت تسهيل سرمايه گذاري 

نيست .
   تامين مالي: 

در اقتصاد ايران تامين مالي س��رمايه گذاري بانك محور 
اس��ت. نرخ بهره در بازار رسمي پول 20 تا 25 درصد و در 
بازار غيررسمي پول به 50 درصد هم مي رسد. نرخ بهره بالا 
هزينه آشكار و هزينه فرصت تامين مالي را گران مي كند. 
س��رمايه گذاري و به دنبال آن فعاليت توليدي با ريسك 
همراه است و هزينه تامين مالي بالاي آن، عوامل اقتصادي 
را به سمت فعاليت هاي رقيب توليد سوق مي دهد. علاوه 
بر اين سهم فعاليت هاي مرتبط با توليد نيز از تسهيلات 
بانكي به طور مداوم در حال كوچك تر شدن است و جاي 
خود را به فعاليت هاي رقيب توليد مي دهد. مقررات گذاري 
و قواعد بازي در اقتصاد ايران به شكلي تعريف شده است 
كه بازدهي فعاليت هاي رقيب توليد بسيار بالاتر از بازدهي 
سرمايه گذاري و به دنبال آن فعاليت هاي توليدي است. 
اين موضوع باعث مي ش��ود سرمايه گذاري سهم كمي از 
مانده هاي پولي در اقتصاد داش��ته و تامين مالي يكي از 
چالش هاي اصلي سرمايه گذاري باشد. با اين نگاه شايد 
ادعاي فريدمن كه تورم هميش��ه و همه جا پولي اس��ت 
محل اختلاف اقتصاددانان باش��د، اما به نظر مي رس��د 
مقررات گذاري و قواعد بازي در اقتصاد ايران باعث ش��ده 
نه تنها س��رمايه گذاري كه همه متغيرهاي حقيقي در 

ايران پولي باشند.
   نقش دولت: 

بخشي از س��رمايه گذاري ها در اقتصاد به دليل ماهيتي 
كه نظير كالاهاي عمومي، ي��ا به دليل هزينه هاي بالاي 
احداث توس��ط بخش خصوصي انجام نمي شود. اما اين 
گروه از س��رمايه گذاري ها نقش قابل توجهي در تسهيل 
سرمايه گذاري هاي بخش خصوصي دارد. زيرساخت ها 
نظير راه ها و بزرگ راه ها، حمل ونقل ريلي، سيستم هاي 
آبرس��اني و توزيع انرژي، فرودگاه ه��ا و غيره نمونه هاي 
از اين گروه س��رمايه گذاري ها اس��ت. دول��ت  به منظور 
تس��هيل س��رمايه گذاري بخش خصوصي لازم اس��ت 
سرمايه گذاري هاي زيربنايي را انجام دهد يا تامين مالي 
كند. از اين منظر نيز اقتصاد ايران با چالش زيرساخت مواجه 
است و هر رشته فعاليتي در زيرساخت هاي مورد نياز خود با 
چالش مواجه است. شايان ذكر است نقش دولت به انجام 
سرمايه گذاري هاي زيربنايي محدود نمي شود، بلكه بايد با 
اصلاح مقررات گذاري و قواعد بازي در اقتصاد، به گونه اي 
امنيت سرمايه گذاري را فراهم كند و فضاي كسب وكار را 
براي سرمايه گذاري تسهيل كند.  در خاتمه نوشتار اگر به 
ادبيات نظريات رشد بازگرديم، بار ديگر تاكيد مي شود در 
اقتصاد ايران براي رشد توليد، عامل توليد سرمايه حياتي 
است. افزايش تشكيل سرمايه و تركيب عامل سرمايه با 
ساير عوامل توليد، رشد توليد را به دنبال خود خواهد آورد.

به بيان ديگر اين تشكيل سرمايه است كه آماده سازي و 
تلاش و تيمار مي خواهد تا علامت مناس��ب را از اقتصاد 
دريافت كند و سرمايه گذاري شكل بگيرد.  پيشرفت فني 
اما اينطور نيست. چنانچه رومر در پاسخ به اينكه آيا چيزي 
مي تواند مانع از پيشرفت فني شود مي گويد اگر يك جامعه 
هر آنچه دارد ببازد باز هم يك قهرمان پيدا مي شود و مشعل 
را برمي دارد.سخن رومر را مي توان اينگونه تعبير كرد با تغيير 
قواعد بازي به گونه اي كه بنگاه انگيزه سرمايه گذاري داشته 
و فعاليت توليدي توجيه اقتصادي داشته باشد، اقتصاد را 
به س��مت مركز امكانات توليد سوق دهيم. حال بنگاه با 
انگيزه سود بيشتر مشعل پيشرفت فني را بر خواهد داشت.

مصوبه جديد در مورد مجامع 
چه تفاوتي با مصوبات قبل دارد؟

سنا| ولي اله جعفري مدير نظارت بر ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار اظهار كرد: در س��ال 96 مصوبه اي 
مبني بر تصويربرداري از مجامع مصوب شد و سازمان 
بورس و اوراق بهادار طي مصوبه اي كه چندي پيش ابلاغ 
شد، الزاماتي را به اين مهم اضافه كرد؛ مطابق مصوبه سال 
۱396 ناشران ملزم به تهيه فيلم از مجامع و ارسال آن به 
سازمان هستند. جعفري بيان كرد: مصوبه اخير سازمان 
بورس دو تفاوت مهم با مصوبه سال 96 دارد؛ در گذشته 
تنها شركت هاي پذيرش شده ملزم به تصويربرداري از 
مجامع بودند اما اكنون تمامي ناشران )از جمله ناشران 
بازار پايه( ملزم به اجراي اين مصوبه هستند. وي با اشاره 
به دومين تفاوت مصوبه اخير سازمان بورس در مقايسه 
با مصوبه پيشين؛ تش��ريح كرد: ناشران ملزم به تهيه و 
ارسال يك نسخه از ويديو ضبط شده به سازمان بورس 
هستند و علاوه بر اين موضوع ويدئوها بايد تا ۱0 سال 
آرشيو بشود و در صورت نياز و استعلام سازمان بورس، 
ناشران ملزم به ارسال مجدد ويدئو خواهند بود. جعفري 
ضمن تش��ريح كاركرد و نياز اين مصوبه، مطرح كرد: 
بعضا در مجامع اختلاف و سوءبرداشتي به وجود مي آيد 
كه در چنين شرايطي نياز به وجود سند و ادله اي براي 
بررسي است؛ به عبارت ديگر اگر در مجامع اختلافي به 
وجود بيايد با بررسي فيلم ضبط شده مي توان به موضوع 

اختلاف رسيدگي كرد.

 كاهش رفتارهاي هيجاني 
در بورس با راه اندازي بازاري 

براي حرفه اي ها
بازار سرمايه|حامد فقرايي كارشناس بازار سرمايه در 
گفت وگو با اشاره به اعلام خبر راه اندازي بازاري تحت 
عنوان »بازار سرمايه گذاران حرفه اي« در بورس تهران 
بيان كرد: قبل از هر چيز بايد ديد مكانيزم شناسايي 
سرمايه گذاران حرفه اي چيست. به هر حال اشخاصي 
كه س��رمايه گذار حرفه اي شناخته مي شوند، بايد با 
مدل هاي قيمت گذاري، خصوصا در باب عرضه هاي 
اوليه، آشنايي داشته باشند. البته كه معيار تشخيص 
سرمايه گذار حرفه اي، حقيقي يا حقوقي بودن؛ ميزان 
تحصيلات يا... نيست. بهترين و عادلانه ترين راه براي 
شناسايي سرمايه گذاران حرفه اي، برگزاري آزموني 
استاندارد است تا بتوان حرفه اي ها را شناسايي كرد. 
فقرايي ادامه داد: ش��خصاً معتقدم راه اندازي بازاري 
براي س��رمايه گذاران حرفه اي و عرضه شركت هاي 
پرريسك تر در اين بازار، به نفع كليت بازار بوده و باعث 

كاهش رفتارهاي هيجاني خواهد شد.

چه خبر از كدال
اكوايران| ش��ركت ايران خودرو در خصوص دلايل 
كاهش زيان عملياتي ش��ركت در سال ۱۴0۱ نسبت 
به سال مش��ابه قبل اعلام كرد: به علت افزايش قيمت 
مواد اوليه و قطعات خريداري شده در طي سال ۱۴0۱ 
كه عمدتاً ناشي از رشد قيمت نهاده هاي توليد، نرخ ارز، 
حقوق ورود گمرك��ي و همچنين افزايش هزينه هاي 
دستمزد بوده است. ش��ركت ايران خودرو در خصوص 
دلايل كاهش زيان عملياتي ش��ركت در سال ۱۴0۱ 
نسبت به سال مشابه قبل بيان كرد: به علت افزايش قيمت 
مواد اوليه و قطعات خريداري شده در طي سال ۱۴0۱ 
كه عمدتاً ناشي از رشد قيمت نهاده هاي توليد، نرخ ارز، 
حقوق ورود گمرك��ي و همچنين افزايش هزينه هاي 
دستمزد بوده است. از طرفي ديگر درآمدهاي عملياتي 
از آذرماه ۱۴00 كه مصوبه قيمت هاي فروش توس��ط 
ستاد تنظيم بازار ابلاغ شد تا پايان سال ۱۴0۱ هيچ گونه 
مجوزي بابت افزايش قيمت فروش محصولات دريافت 
نشده است. اين شركت به تبعات قيمت گذاري دستوري 
فروش در كنار تورم بالاي هزينه هاي توليد كه منجر به 
زيان سنگين در سال ۱۴0۱ ش��ده، اشاره كرده است. 
شركت فولاد هرمزگان نيز علت كاهش سود عملياتي در 
دوره مالي منتهي به اسفندماه نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته را بيان كرد كه تغيير در بهاي تمام شده به دليل 
افزايش در قيمت مواد اوليه و تعرفه برق و گاز و افزايش 
در ساير درآمدها كه ناشي از سود تسعير ارز دارايي ها و 
بدهي هاي ارزي را دلايل كاهش سود مطرح كرده است.

اما ش��ركت توليد مواد اوليه دارويي البرز بالك از انعقاد 
قرارداد فروش با ش��ركت داروس��ازي اكسير خبر داد. 
اين قرارداد به منظور تأمين و فروش مواد اوليه موردنياز 
شركت داروسازي اكسير است كه مبلغ آن 68 ميليارد 
تومان است. شركت س��ايپا نيز اعلام كرد: ۱۷ درصد از 
سهام شركت »بنيان توسعه صنعت خودرو )بن رو(«را از 
شركت خودروسازي بنيان توسعه صنعت پارس )۱00 
درصد متعلق به س��ايپا( به مبل��غ 332 ميليارد تومان 
خريداري كرده، ازآنجاكه اين معامله درون گروهي بوده، 
تأثيري بر س��ود و زيان تلفيقي س��ايپا نخواهد داشت. 
شركت سرمايه گذاري و توسعه خوزستان )وثخوز( هم 
تعداد 2 ميليون و 200 سهم معادل 0.0265 درصد از 
سهام ش��ركت بورس كالاي ايران را به صورت نقدي به 
فروش مي رساند. همچنين شركت توليدات پتروشيمي 
قائ��د بصير از فروش 60 درصد از كل س��هام ش��ركت 
شيميايي مدران شيمي خبر داد. شركت پتروشيمي 
پرديس عن��وان كرد: با توجه به منظ��ور نمودن ذخاير 
لازم از بابت ابطال مصوبات ۴۷9 و ۴89 شوراي رقابت، 
قطعي شدن رأي ديوان عدالت اداري تأثيري بر عملكرد 
گذشته شركت ندارد. شركت توليدي فولاد سپيد فراب 
كوير از احداث تصفيه خانه تكميلي پساب كاشان خبر 
داده است. شركت صنايع تجهيزات نفت )فنفت( اقدامات 
 KVA 200 اوليه شامل تجهيز كارگاه و احداث پست برق
در زمين عسلويه انجام داده است. اما در خصوص آگهي 
دعوت به مجامع نيز نمادهاي پكرمان، كپرور، كرماشا، 
زنگان و ش��لعاب سهام داران خود را به مجمع عمومي و 
فوق العاده دعوت كردند. همچنين نمادهاي پارتا و فخاس 
آگهي افزايش سرمايه خود را از محل سود انباشته و محل 

مطالبات و آورده نقدي ثبت كردند.
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اهمال يا رانت؟ 

عكس يادگاري مسوولان دولت قبل با شاخص صعودي بورس
از ابتداي سال ۱4۰۱ شاهد طرح ريزي و تكميل 
اقدام�ات و اصلاحات بني�ادي مهمي از طرف 
دولت، س�ازمان ب�ورس و مجل�س بوديم كه 
مي توان�د در ماه ها و س�ال هاي آين�ده قطار 
توس�عه بازارهاي مالي اي�ران را به ريل اصلي 
خود بازگرداند. اقداماتي مانند ورود معاملات 
اوراق نفتي، برق سبز و فرآورده هاي پالايشي به 
بورس انرژي، ايجاد بستر مناسب براي توثيق 
سهام از طريق سامانه ستاره، اصلاحات اساسي 
در قانون بازار س�رمايه، تش�ويق افش�اگران 
تخلفات مالي و ايجاد سامانه سوت زني، حركت 
در جهت استقلال بيش�تر جامعه حسابرسي 
كشور، ايجاد بس�تر رتبه بندي ناشران، ايجاد 
س�امانه الكترونيك براي افزايش س�رمايه از 
محل سلب حق تقدم، الزام ناشران به برگزاري 
مجام�ع الكتروني�ك و تهيه فيل�م از مجامع، 
بهبود انتشار و افشاي اطلاعات توسط ناظران 
و سرمايه گذاري در جهت ارتقاي سيستم هاي 
معاملاتي و پرداخت س�ودهاي رس�وب شده 
شركت ها از طريق سامانه سجام تنها بخشي از 
اقدامات بسيار مهمي بود كه هر يك به تنهايي 
در توس�عه بازارهاي مالي ايران نقشي حياتي 

خواهد داشت.
ب�ه منظور ارزياب�ي دقيق روند معام�لات بازار 
س�هام و واكاوي وضعيت�ي ك�ه در چن�د وقت 
گذشته در بازار شاهد آن بوديم، روزنامه ايران 
به س�راغ »محمدعلي دهقان دهنوي«، رييس 
س�ابق س�ازمان بورس و اوراق بهادار رفتيم تا 
ضمن ارزيابي دقيق مش�كلات حاكم در بازار، 
همكاري ه�اي ص�ورت گرفته مابي�ن دولت و 
سازمان بورس را براي بازگشت دوباره رونق به 

بازار بررسي كنيم.
وي بعد از ش�روع بحران بازار سهام سال ۱۳۹۹ 
به سمت رياست س�ازمان بورس و اوراق بهادار 
رس�يد و در مدت مديريتش نيز بازار س�رمايه 
ايران با اقدامات مثبت و منفي فراواني روبرو بود.

   برخي س�ازمان بورس و دولت قبل را مقصر 
اصلي ريزش در س�ال ۱۳۹۹ ب�ازار مي دانند 
و معتقدن�د كه اين ب�ازار تح�ت تأثير برخي 
اقدام�ات اش�تباه مس�وولان با يك س�قوط 
بي سابقه همراه شد، با توجه به اين مسائل از 

نظر شما سازمان بورس تا چه ميزان در نوسان 
اخير بازار تأثيرگذار بوده است؟

ريش��ه اين مس��ائل در بازار س��هام ايران به زماني 
بازمي گ��ردد كه س��ازمان بورس با ش��اخص كل 
بورس عكس يادگاري مي گرفت و رييس س��ازمان 
آن را ب��ه عنوان دس��تاوردي از عملك��رد خود در 
بين س��هامداران عرضه مي كرد. در واقع زماني كه 
افزايش شاخص براي مسوولان سازمان بورس نوعي 
دس��تاورد تلقي مي ش��ود، پس بايد در برابر ريزش 
آن هم مس��وول باشند. طي اين س��ال ها شاهد آن 
بوديم كه وقتي شاخص بر مدار نزولي قرار مي گيرد 
س��ازمان بورس به تكاپو مي افتد و نهادهاي مالي را 
براي جلوگيري از ريزش بازار بسيج مي كند. وجود 
چنين تفك��ر و پديده اي در بازار س��رمايه مطلوب 
نيس��ت، بايد اي��ن موضوع را پذيرف��ت كه افزايش 
شاخص بورس هيچ ارتباطي به عملكرد مسوولان 
حاضر در سازمان بورس ندارد و مسوولان نقشي در 

اين زمينه ايفا نمي كنند.
   سازمان بورس چگونه مي تواند كمك كننده 
در كاهش نوسان ش�اخص بورس و به حداقل 
رس�اندن ضرر و زي�ان س�هامداران در بازار 

باشد؟
سازمان بورس موظف است در بازار ارتقاي شفافيت، 
كارايي و انصاف در معاملات را دنبال كند. شفافيت 
بدين معنا اس��ت كه سازمان به صورت مداوم پيگير 
باشد تا اطلاعات داخل شركت ها به نظر سهامداران 
برس��د و همه چيز در تابلو مشخص باش��د. كارايي 
هم بايد به گونه اي باش��د كه به هي��چ عنوان امكان 
بهره برداري از اطلاعات وجود نداش��ته باشد تا افراد 
خاص ب��ه اين اطلاعات دسترس��ي پي��دا كنند و از 
طريق آن اقدام به كسب س��ود غيرمتعارف در بازار 
كنند. انصاف هم به اينگونه است كه سهمي در بازار 
بزرگ نمايي نشود و قيمت آن بيش از اندازه افزايش 
پيدا نكند. باز ه��م بايد به اين موضوع تأكيد كرد كه 
س��ازمان بورس متولي ش��اخص بورس نيست، اين 
مساله بايد در بازار فرهنگ سازي شود و سهامداران 
آن را بپذيرن��د. عملكرد س��ازمان ب��ورس را بايد از 
اتفاقات جاري و معمول در معاملات بازار و مسيري 
كه شاخص كل بورس در پيش مي گيرد جدا كرد و 
سازمان بورس بايد به رس��الت اصلي خود بپردازد. 
سازمان بورس وظيفه  دارد تا اين آگاهي و اطلاعات 
را به مردم بدهد كه نوس��ان، ذات بازار سرمايه است 

اما به طور حتم اين بازار در بلندمدت بازدهي معقولي 
را نسبت به س��اير بازارها در اختيار سهامداران قرار 

مي دهد.
   در دولت جديد همكاري هاي زيادي مابين 
مسوولان دولتي و سازمان بورس براي تغيير 
روند ب�ازار صورت گرفت اما ش�اخص بورس 
براي مدت ه�ا بي توجه ب�ه تصميمات مثبت 
اتخاذ شده ادامه دهنده مسير پرنوسان خود 
بود، ارزيابي شما از همكاري دولت و سازمان 
ب�ورس در راس�تاي بهب�ود وضعي�ت بهبود 

معاملات بورس چيست؟
دولت و سازمان بورس هميش��ه همكاري خوبي را 
براي ايجاد تعادل در بازار داش��تند و خود را نسبت 
به تحول شاخص بورس مس��وول مي دانند اما بايد 
بپذيريم كه در بازار س��رمايه به خوبي آگاه س��ازي 
ص��ورت نگرفته و اي��ن موضوع باعث ش��د با وجود 
تلاش هاي ص��ورت گرفته براي تغيير مس��ير بازار، 
س��هامداران به اين موضوع توجهي نداشته باشند و 
تحت تأثير رفتارهاي هيجاني خ��ود اقدام به خريد 
س��هام غيرارزنده كنند و نيز متحمل ضرر و زيان در 

بازار شوند.
   از نظر شما برنامه هاي در دستور كار سازمان 
بورس در راستاي تغيير مسير بازار تا چه ميزان 
مي تواند در تغيير نگاه سرمايه گذاران به بورس 

تأثيرگذار باشد؟
س��ازمان بورس برنامه هاي خوبي را براي امسال و در 
راس��تاي عرضه اوليه و ورود شركت ها به بورس اعلام 
كرده است، اگر سازمان بورس تا پايان امسال موفق به 
ورود چند شركت پروژه در بورس شود، اتفاقي بزرگ در 
تأمين مالي كشور رخ خواهد داد. پروژه ها با اين اتفاق 
مي توانند اتكاي خود را از سيستم بانكي كاهش دهند 
و به بازار سرمايه متكي شوند. اكنون در كشور شاهد 
پروژه هاي نيمه تمام زيادي هس��تيم، پروژه هايي كه 
اجراي آن منافع اقتص��ادي را به همراه دارند و دروازه 
جديدي را براي تأمين مال��ي پروژه ها ايجاد خواهند 
كرد، رييس س��ازمان بورس تمركز خود را براي سال 

۱۴02 ورود شركت پروژه ها اعلام كرده است.
با توجه به اين مس��اله نمي توان هيچگاه بالا و پايين 
رفتن ش��اخص بورس را جزو عملكرد سازمان بورس 
تلقي ك��رد و در اي��ن زمينه نمي توان امتي��ازي را به 
دولت و س��ازمان بورس داد، زيرا آنها نبايد متولي اين 
حوزه باشند. امتيازي كه مي توان به عملكرد سازمان 

بورس داد بايد در حوزه راه اندازي صندوق هاي جديد، 
صدور مجوزهاي جديد و افزايش نهادهاي مالي، رفع 

قيمت گذاري دستوري باشد.
   از نظر شما چه زماني مي توان از وجود حباب 
در قيمت سهام شركت ها صحبت كرد و نگران 

روند بازار بود؟
اف��راد موضع گيري هاي زي��ادي را در مورد حباب 
دارند اما تعريف حباب در اين زمينه س��اده است؛ 
زماني كه قيمت س��هام از قيمت واقعي فراتر رود، 
مي توان گفت حباب در قيمت س��هام ايجاد ش��ده 
اس��ت اما چه كس��ي مي تواند اعلام كند كه قيمت 
واقعي سهام چقدر است؟ با توجه به چنين مساله اي 

نمي توان به راحتي از اين لفظ استفاده كرد.
قيمت واقعي سهام را نبايد فقط براساس دارايي ها 
تعيين كنيم؛ بلكه قيمت واقعي س��هم وابس��ته به 

عوامل زيادي است.
گاهي اوقات قيمت واقعي س��هم كمت��ر از قيمت 
دارايي هاي آن شركت است و گاهي برعكس بيشتر 
از قيم��ت دارايي ه��ا خواهد ب��ود، همچنين آينده 
شرايط اقتصادي كشور تأثيرگذار بر سودآوري آن 
شركت اس��ت، بنابراين نمي توان به راحتي از لفظ 

حباب در قيمت سهام استفاده كرد.
در سال 99 نسبت قيمت به سودآوري به 35 رسيده 
بود كه برخي با اتكا به اين نسبت از وجود حباب در 
قيمت سهام سخن گفته بودند. بخشي از انتظارات 
نسبت به افزايش سودآوري انتظاري صحيح بود اما 
نمي توان به راحتي وجود حباب در بازار را تشخيص 
داد و در مورد آن صحبت كرد، در اين راس��تا نبايد 
مسائلي مطرح شود كه هر كسي بتواند به راحتي از 

آن سوءاستفاده كند.
   توصيه ش�ما به س�رمايه گذاران حاضر در 
بورس براي كسب بازدهي معقول از اين بازار 

چيست؟
سهامداران بايد به اين موضوع توجه داشته باشند 
ك��ه اگر از زم��ان و اطلاع��ات كافي ب��راي معامله 
برخوردار نيستند؛ به طور حتم از روش غيرمستقيم 
براي س��رمايه گذاري در اين بازار اس��تفاده كنند.

همچنين اگر افراد به عنوان س��هامدار حرفه اي در 
بازار فعاليت دارند، ضرر و زيان متحمل شده از بازار 
با خود فرد اس��ت، تصميمات آنها س��ود و زيان را 
مي س��ازد و نبايد نسبت به اين موضوع از مسوولان 

شاكي باشند.



مجيد اعزازي|
ناكامي دولت در اجراي وعده و مصوبه س��اخت مسكن 
ميليوني، نمايندگان كميسيون عمران مجلس را بر آن 
داشته است تا ايده قديمي انتزاع وزارت راه و شهرسازي 
را بارديگر در دستور كار دهند و طرح خود را براي انجام 
اين كار نهايي كنند. به باور اعضاي اين كميسيون، ساخت 
مسكن از سوي دولت منوط به انجام اين تفكيك است و 
صرفا با تشكيل وزارت مس��كن، مشكلات اجراي قانون 
مجلس و وعده دولت مبني بر ساخت سالي يك ميليون 

مسكن تحقق خواهد يافت.
طراحان قانون جهش توليد و تامين مس��كن موسوم به 
ساخت 4 ميليون مس��كن در 4 س��ال، در سال 1399 
همزم��ان با تدوين اي��ن طرح، ايده تفكي��ك وزارت راه 
و شهرس��ازي را نيز دنب��ال مي كردند، اما اي��ن ايده را با 
هدف استقرار دولت جديد در تابستان 1400 به تعويق 
انداختند، تلاش آنها براي ترغي��ب دولت به معرفي دو 
وزير »راه« و »مسكن« به جاي وزير »راه و شهرسازي« 
در آغازين روزهاي فعاليت دولت سيزدهم نيز با مخالفت 
رييس دولت مواجه شد. پس از گذشت يك سال از عمر 
دولت نيز، اقدام دوباره آنها با انتصاب »قائم مقام وزير در 
نهضت ملي مسكن« از سوي مرحوم رستم قاسمي ناكام 
ماند. حالا اما در آستانه دو ساله شدن عمر دولت سيزدهم، 
اعضاي اين كميسيون تلاش دارند تا ايده قديمي خود را 

اجرايي كنند.
در همين رابطه، كمال عليپ��ور خنكداري، نايب رييس 
كميسيون عمران مجلس ش��وراي اسلامي گفت: اين 
كميسيون با هدف س��اماندهي بازار مسكن، حوزه راه و 
حمل و نقل، طرح تفكيك وزارت راه و شهرسازي را آماده 
كرده است و نظر رييس جمهور نيز در ابتداي دولت نسبت 

به اين موضوع مثبت بود.
عليپور خنكداري در گفت وگو با ايسنا، درباره طرح تفكيك 
وزارت راه و شهرسازي، بيان كرد: اين طرح در كميسيون 
عمران بررسي شده است و به دنبال اين هستيم در صحن 
مجلس مورد بررس��ي قرار گيرد، البته هنوز كميسيون 
عمران با آقاي بذرپاش وزير راه و شهرس��ازي درباره اين 

طرح نشستي نداشته است .
وي ادام��ه داد: قبلا كه ما با رييس جمهور صحبت كرده 
بوديم، با اي��ن موضوع موافق بودند و صرفا يك س��ال از 
مجلس زمان خواس��تند كه الان دو س��ال از عمر دولت 
مي گذرد. نايب رييس كميسيون عمران مجلس اظهار 
كرد: ما اگر بخواهيم مش��كل بازار مس��كن را حل كرده 
و طرح هاي تفصيلي و جامع ش��هرها را كه ساليان سال 
باقي مانده است تكميل كنيم، نياز به تفكيك وزارت راه و 

شهرسازي داريم. از سوي ديگر حمل و نقل ريلي و جاده اي 
و دريايي وضعيت خوبي ندارد. ]ناوگان[حمل و نقل هوايي 
نيز بيش از 3۸ سال عمر دارد. نماينده مردم قائمشهر در 
مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينكه امروز قيمت مسكن 
در كشور كمر شكن شده اس��ت، تاكيد كرد: دولت قول 
ساخت سالانه يك ميليون واحد مسكوني را داده است 
كه براي برنامه ري��زي دقيق تر در اين حوزه نيازمند يك 
وزارتخانه مستقل هستيم. عليپور گفت: كميسيون عمران 
به جد موضوع تفكيك وزارت راه و شهرسازي را پيگيري 

كرده و طرح كميسيون عمران آماده است.

   طرح دو قلوي مجلس براي مسكن
در نخستين روزها از آخرين ماه سال 1399 در حالي كه 
هنوز بررس��ي و تصويب مواد طرح جهش توليد و تامين 
مسكن موسوم به توليد 4 ميليون واحد مسكوني در 4 سال 
در مجلس نهايي نشده بود، محمد رضا رضايي كوچي، 
رييس كميس��يون عمران مجلس تاكيد ك��رد كه اين 
كميسيون احياي وزارت مسكن را نيز دنبال خواهد كرد.

رضايي كوچي در صفحه شخصي خود در توئيتر نوشته 
بود: »انتظار تحول و جبران عقب ماندگي گذشته حوزه 
توليد مسكن با معاونت در  وزارت  راه و شهرسازي ميسر 
نخواهد ش��د. بازآفريني بافت هاي فرس��وده ش��هري، 
مقاوم سازي مساكن روستايي و توليد يك ميليون واحد 
مسكوني در سال، وزارتخانه مستقل مي طلبد.  كميسيون  
عمران با همراهي  مجلس  انقلابي احياي  وزارت  مسكن را 
دنبال خواهد كرد.«  البته اين نخستين بار نبود كه كوچي 

از احياي وزارت مسكن سخن گفته بود، او پيش از آن در 
21 مرداد سال 1399 نيز با بيان اينكه با وجود 1۵ معاون 
وزير و مديرعامل در وزارت راه و شهرسازي، مديريت تمام 
اين بخش ها توسط وزير امكان پذير نيست، گفته بود: در 
شرايط كنوني ش��هرداري ها و دهياري ها زيرنظر وزارت 
كشور هستند حال پيشنهاد ما اين است كه اين دو بخش 
به همراه حوزه مسكن، وزارت مسكن را تشكيل دهند و از 

سوي ديگر وزارت راه نيز تشكيل شود.
اواخر مهر ماه س��ال 1399 نيز كمال عليپور خنكداري، 
نايب رييس كميسيون عمران با اشاره به پيشنهاد كانون 
سراسري انبوه سازان براي تفكيك وزارت راه و شهرسازي 
براي مديريت درس��ت بازار مس��كن، گفته بود: به نظر 
من تفكي��ك وزارتخانه مذكور و تش��كيل دو وزارتخانه 
راه و ترابري و مس��كن و شهرسازي مي تواند به مديريت 
صحيح تر و تقويت اين دو حوزه كمك شاياني كند، زيرا در 
چند سال اخير به خاطر ادغام دو وزارتخانه مذكور، برخي 

مسووليت ها مانند توليد مسكن پيگيري كامل نشد.

    بحثي دامنه دار در 9 سال گذشته
به گزارش »تعادل«، بحث تفكيك »مس��كن« از »راه« 
اما قدمتي بيش از عمر مجلس يازدهم دارد. در پي روي 
كارآمدن دولت يازدهم، در ديماه 1392  كارگروهي براي 
بررسي كارشناسي موضوع تفكيك وزارت راه و شهرسازي 
در اين وزارتخانه تشكيل ش��د، اما تا تيرماه سال 1396 
خبري از اين كارگروه بيرون نيامد. در سال 96 اما لايحه 
دو فوريتي تفكيك وزارتخانه راه و شهرسازي به وزارتخانه 

»راه و ترابري« و »مسكن و شهرسازي« تقديم مجلس 
دهم شد كه با استقبال مواجه نشد و در گام اول به لايحه اي 
يك فوريتي تنزل يافت و در گام بعدي نيز كلا تصويب نشد 

و به سر انجام نرسيد.

  لزوم اقدامات تكميلي براي حمل ونقل 
در اين ميان، كارشناسان حوزه حمل ونقل و مسكن فارغ 
از مثبت يا منف��ي خواندن انتزاع وزارتخانه، متفق القول 
هستند كه اجراي تصميمات و گام هاي جديد ضروري تر 
از تفكيك وزارتخانه مي تواند به رشد حوزه ها كمك كند 
و تصميم جداسازي وزارتخانه ها به تنهايي اثرگذار نيست 
و اقدامات مكملي براي افزاي��ش اثرگذاري اين تصميم 
ضروري به نظر مي رس��د. به گمان كارشناسان هوايي، 
انتزاع مسكن از راه مي تواند منجر به پيگيري دقيق تر و 
مسوولانه تر مسائل مربوط به صنعت بحران زده هوايي 
شود. در اين حال، كارشناسان جاده اي بر اين باورند كه 
ادغام يا تفكيك وزارت راه و شهرسازي تاثيري در حوزه 
راه و همچنين س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
ندارد و برهمين اس��اس به نظر مي رس��د تداوم شرايط 
كنوني مناسب تر باش��د. با وجود اين، انتزاع »مسكن« و 
»راه« سدي در مقابل شهرسازي ريل پايه است، چرا كه 
در وزارتخانه كنوني به مساله احداث ايستگاه هاي راه آهن 
و مترو بر اساس ضوابط شهرسازي ريل پايه مورد توجه 
قرار گرفته است كه در صورت تفكيك، اين توجه از ميان 
خواهد رفت. در عين حال، تفكيك وزارت راه و شهرسازي 
به دو وزارتخانه راه و ترابري و مسكن و شهرسازي، بيش از 

ساير حوزه ها بر بخش مسكن اثرگذار است.

   رويكرد دولت محور در حل معضل مسكن
به نظر مي رسد، پيش فرض نمايندگان مجلس به حل 
مشكل مس��كن، دولت محور است، حال آنكه بخش 
مسكن، خصوصي ترين بخش اقتصاد ايران به شمار 
مي رود و تجربه سالانه گذش��ته در احداث مسكن و 
همچنين طرح مسكن ملي كه طي يك سال گذشته 
از سوي دولت پيگيري شده، نتايج دلخواهي را به همراه 
نداشته اس��ت. ضمن اينكه مراكز پژوهشي معتبري 
همچون مركز پژوهش هاي مجلس طي س��ال هاي 
اخير بر برون زا بودن جهش هاي قيمتي مسكن اذعان 
دارند و از همين رو، اهم راهكارهاي پيشنهادي خود 
براي حل اين معضل را معطوف به بازگرداندن ثبات به 
فضاي كلي اقتصاد كرده اند. از همين رو است كه مسكن 
دولتي ساز منتقدان جدي اي از اقتصاددانان جريان 

اصلي تا اقتصاددانان با گرايش چپ دارد.
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استعفاي شهردار و دستگيري 
عضو شورا تكذيب شد

رييس شوراي اسلامي شهر تهران استعفاي شهردار و 
دستگيري يكي از اعضاي شوراي شهر را تكذيب كرد.
مهدي چمران در يكصد و پنجاه و هشتمين جلسه 
ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران با بيان اينكه آقاي 
ش��ربياني به صحن شورا تش��ريف آورده اند و بنده 
خبر داشتم كه حالش��ان خوب نيست، اظهار كرد: 
گفته بودند كه ايش��ان دس��تگير و زنداني شدند و 
همين طور در مورد آقاي كاش��اني هم كه به كربلا 
رفته بودند و آقاي اقراريان نيز كه براي ديدار به قوه 
قضاييه رفتند. وي افزود: متاسفانه اين دروغ ها گفته 
مي شود، اما مي بينيم كه آقاي شربياني عملا در شورا 
حضور يافت و در جاي��گاه خود قرار گرفت. رييس 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه استعفاي 
ش��هردار هم دروغ ديگري است كه گفته مي شود، 
اظهار كرد: وقتي عده اي كار مي كنند، همه به آنها 
مي تازند. كساني كه كار نكردند و از كار و فعاليت در 

شهر ناراحتند، دروغ پردازي مي كنند.

انتقاد از بي ثباتي مديريتي
در شهرداري تهران

علي اصغر قائمي، عضو كميسيون عمران و حمل ونقل 
ش��وراي اسلامي شهر تهران ديروز در يكصد و پنجاه و 
هشتمين جلسه دوره ششم پارلمان شهري پايتخت، 
در تذكري خطاب به ش��هردار تهران از انتصابات مكرر 
در س��طوح مديريتي ش��هرداري انتقاد كرد و گفت: 
ماهيت ماموريت هاي ش��هرداري تهران، عمدتا در دو 
موضوع اصلي قابل دسته بندي است؛ نخست وظايف 
مربوط به نگهداشت شهر و دوم انجام طرح ها و اقدامات 
توس��عه محور كه هر دو موضوع به نحوي نياز به ايجاد 
ثباتي نس��بي در مديريت دارند . وي افزود: نگهداشت 
ش��هر نياز به تجربه و دانش انباشته شده طي ساليان 
متمادي فعاليت بلديه دارد و تجربيات مديران و كاركنان 
ش��هرداري در اين بخش بس��يار حائز اهميت است. 
همچنين انجام اقدامات و پروژه هاي توسعه محور نيز نياز 
به برنامه ريزي، مطالعه و پيگيري مستمر دارد كه تماما 
مستلزم زمان مكفي است، اما آيا ثباتي هرچند نسبي در 
دوره جديد شهرداري تهران محقق شده است كه بتوان 
منتظر ثمرات آن نشست؟ قائمي تاكيد كرد: اگر بپذيريم 
كه 6 ماه پاياني سال 1400 زمان لازم براي استقرار تيم 
جديد مديريتي ارشد بوده تا ضمن آشنايي و توجيه با 
امور بتوانند برنامه هاي خود را اجرايي و پياده سازي كنند، 
انتظار مي رفت از ابتداي س��ال 1401 ثبات مديريتي 
را شاهد باش��يم، اما بررسي انتصابات شهرداري تهران 
در سطح مديريت هاي ارش��د شامل معاونان شهردار، 
مديران كل، مديران عامل س��ازمان ها و ش��ركت ها و 
مراكز و موسسات در س��ال 1401 و سه ماه اول 1402 
كه از مكاتبات رسمي مندرج در سامانه مكاتبات اداري 
استحصال شده است، نشان مي دهد كه جمعا 39.62 
درصد جابه جايي در تمام پست هاي مديران ارشد اتفاق 
افتاده است. عضو شوراي شهر تهران ادامه داد: متوسط 
عمر مديران شهرداري از ابتداي سال 1401 تقريبا 9 
ماه است كه نشان مي دهد مجموعه شهرداري تهران 
هنوز و بعد از حدود دو سال از استقرار مديريت جديد به 
ثبات مديريتي كه لازمه بهره وري است، نرسيده است، 
از اين رو، به شهردار تهران تذكر داده مي شود با توجه به 
زمان اندك باقيمانده از اين دوره مديريتي، به فكر ثبات 
مديريت كارآمد باشيد و نه تغيير مكرر سرپرست ها تا 
بتوان در انتهاي دوره مسووليت كارنامه قابل قبولي را به 

مردم شريف تهران ارايه داد.

سوالات درباره شركت
كنترل ترافيك بي پاسخ ماند

سيد جعفر تشكري هاش��مي، رييس كميسيون 
عمران و حمل ونقل ش��وراي اسلامي شهر تهران 
ديروز در صحن علني اين شورا گفت: در فروردين ماه 
سال جاري تذكري را در خصوص ارايه پيشنهادات 
يكي از اعضاي هيات مديره شركت كنترل ترافيك 
درباره تغيير در مديريت ها و س��اختار و س��ازمان 
ش��ركت كنترل ترافيك به ش��هردار تهران عنوان 
كردم كه ش��هردار هم با موضوع موافقت كرد. وي 
افزود: تذكر داده ش��د كه اي��ن تغييرات بايد حتما 
در چارچوب مصوبات شورا بوده و بر همين اساس 
اقدامي خارج از مصوبات شورا واجد ايراد خواهد بود، 
به همين منظور جلسه هم انديشي با تدبير رياست 
شورا برگزار شد كه در آن به تفصيل درباره اين اشكال 
گفت وگو و در نهايت مقرر شد هياتي از شهرداري و 
شوراي شهر به اين موضوع رسيدگي كنند كه اين 
جلسه نيز برگزار شد و با توجه به اقناع نشدن جلسه 
مقرر شد ابهامات و اشكالاتي كه مدنظر كميسيون و 
شوراست به صورت مكتوب به شهرداري تهران ارايه 

شده و پاسخ هاي مكتوب نيز دريافت شد.

تقاضا براي بليت پرواز 
چند برابر ظرفيت موجود

به گفته رييس سازمان هواپيمايي كشوري، مسير ورود 
قطعه هواپيما به كشور تسهيل شده كه به روند سريع تر 
شدن سرخط آمدن هواپيماها كمك مي كند؛ با وجود 
اين درخواس��ت براي بليت هواپيما چند برابر ظرفيت 
موجود اس��ت كه باعث كمبود بليت مي شود. محمد 
محمدي بخش در گفت وگو با ايسنا درباره علت كمبود 
بليت در برخي از مسيرهاي پرتردد توضيح داد: در حال 
حاضر در فصل تابستان هستيم و حجم پروازهايي كه 
مورد درخواست است، افزايش يافته و البته عرضه  ما هم 
نسبت به سال ها و ماه هاي قبل نه تنها كمتر نشده، بلكه 
بيشتر هم شده است؛ با وجود اين با توجه به پروازهاي 
داخلي و خارجي كه وجود دارد، درخواست مردم چند 
برابر ظرفيت ماست و تا زماني كه ناوگان به ظرفيت مورد 
نظر نرسد، در اين ايام هميشه با كمبود مواجه هستيم. 
محمدي بخش درباره مشكل تامين قطعه براي هواپيماها 
كه منجر به بروز مشكل در برخي پروازها و لغو و تاخير 
ش��ده، توضيح داد: موضوع ترخيص قطعات اخيرا در 
شوراي عالي هواپيمايي مطرح شد و برخي از مشكلاتي 
كه ش��ركت هاي هواپيمايي داش��تند توسط گمرك 
جمهوري اسلامي ايران و بانك مركزي برطرف شده و 
مسير را براي ورود قطعه به كشور تسهيل كرد تا ترخيص 
سريع تر انجام شود. معاون وزير راه و شهرسازي در پاسخ 
به اينكه آيا تسهيل در خروج قطعات هواپيمايي از گمرك 
تاثيري در افزايش ظرفيت پروازها خواهد داشت، گفت: 
هرچه اين موارد تسهيل گري ش��ده و ترخيص و ورود 
قطعات به كشور روان تر ش��ود، به روند سريع تر شدن 

سرخط آمدن هواپيماها كمك مي كند.

شناسايي 3500 واحد خالي
در پرديس

سرپرست ش��ركت عمران پرديس با اشاره به كاهش 
2۵ درصدي قيمت آپارتمان در منطقه پرديس، گفت: 
قيمت هر آپارتمان در اين شهر حدود ۵00 تا يك ميليارد 
تومان طي يك ماه گذش��ته افت داشته است. خليل 
محبت خواه در گفت وگو با ايرنا با اعلام اينكه در يك ماه 
گذشته 100 بنگاه املاك غيرمجاز در پرديس شناسايي 
شد، اظهار داشت: از اين تعداد تاكنون ۵۷ بنگاه پلمب 
شده است كه شناسايي و پلمب بنگاه هاي فاقد مجوز 
موجب شده تا قيمت آپارتمان در اين منطقه 10 تا 2۵ 
درصد كاهش يابد. وي با اشاره به تداوم روند شناسايي 
بنگاه هاي غيرمجاز، اف��زود: موقعيت خاص پرديس از 
جمله خوش آب وهوا بودن آن سبب شده بود تا شاهد 
سوداگري در بخش مسكن در آن باشيم، اين در حالي 
است كه تمام عزم خود را جزم كرده تا جلوي اين اقدامات 
گرفته شود و در مجموع تا امروز شاهد كاهش قيمت 
مسكن در اين منطقه ش��ده است. سرپرست شركت 
عمران پرديس به اقدامات خلاف قانون بنگاه هاي فاقد 
مجوز اشاره كرد و گفت: چند نفر به عنوان مثال در اين 
بنگاه ها نشسته و بدون اينكه بين آنها قراردادي منعقد 
شود، واحدها را بين خود رد و بدل كرده و در نهايت در 
يك خريد و فروش صوري مبل��غ زيادي به قيمت آن 
آپارتمان افزوده مي شد. محبت خواه با بيان اينكه روند 
شناسايي اين بنگاه ها و برخورد با آنها به صورت جدي 
ادامه دار خواهد بود، تصريح كرد: شناسايي واحدهاي 
خالي از ديگر اقدامات در راستاي ساماندهي بازار مسكن 
است كه به همين منظور هر دو تا سه روز حدود هزار خانه 
خالي را پس از ثبت شناسه و كدملي به امور مالياتي ارسال 
مي كنيم. وي با اشاره به اينكه طي يك ماه گذشته حدود 
سه هزار و ۵00 خانه خالي شناسايي شد، گفت: ديگر 
اجازه سوداگري در بازار مسكن پرديس را نخواهيم داد.

مكاتبه مجلس با قوه قضاييه براي 
برخورد با بانك هاي متخلف

رييس كميسيون عمران مجلس با بيان اينكه بانك ها تنها 
1۸ درصد از تعهداتشان را در پرداخت تسهيلات ساخت 
مس��كن عملياتي كردند، گفت: ط��ي مكاتبه اي با قوه 
قضاييه درخواست كرديم تا با بانك ها متخلف در پرداخت 
تسهيلات برخورد شود. به گزارش تسنيم، محمدرضا 
رضايي كوچي، در رابطه با آخرين وضعيت اجراي قانون 
جهش توليد مسكن و كم كاري هاي صورت گرفته در 
ساخت مسكن گفت: وزرات راه و شهرسازي علي رغم 
گذش��ت 1۸ ماه از ابلاغ قانون جهش توليد مس��كن، 
گزارشي از وضعيت ساخت مسكن كه طبق قانون بايد هر 
6 ماه يك بار به مجلس و كميسيون عمران ارايه مي كرد، 
نداده بود كه با پيگيري هاي صورت گرفته اين مجموعه در 
هفته گذشته اولين گزارش خودش را به كميسيون ارايه 
كرد. اين نماينده مردم در مجلس ادامه داد: در گزارش 
وزارت راه و شهرسازي از وضعيت اجراي قانون جهش 
توليد مسكن، شاهد حضور كمرنگ بانك ها در پرداخت 
تسهيلات بوديم به نحوي كه به صورت كلي و سر جمع 

بانك ها تنها به 1۸ درصد از تعهداتشان عمل كردند. 

مجلسدوبارهبرايتفكيك»راه«و»مسكن«خيزبرداشت

همزادطرحانبوهسازيدولتيميآيد؟

انجاماولينپروازموفقهواپيمايبوميدرآسماناصفهان

سيمرغ به ناوگان باربري هوايي كشور اضافه شد 
وزي��ر راه و شهرس��ازي در حاش��يه بازديد از ش��ركت 
هواپيماس��ازي ايران )هسا( با اشاره به اولين پرواز موفق 
هواپيماي ترابري س��يمرغ، در روزهاي گذش��ته، اعلام 
كرد: ش��اخص هايي كه در مجموعه هس��ا محقق شده 
در تراز جهاني اس��ت. به گزارش ايلن��ا، مهرداد بذرپاش 
ظهر سه ش��نبه در سفر خود به اس��تان اصفهان ضمن 
بازديد از ش��ركت هواپيماس��ازي ايران )هس��ا(، گفت: 
درخصوص ظرفيت هاي مجموعه هسا شنيده بودم اما 
امروز متوجه شدم كه عملكرد اين مجموعه بسيار جلوتر 
از شنيده هاس��ت. ش��اخص هايي كه در مجموعه هسا 
محقق ش��ده در تراز جهاني است. وي افزود: پيرو بازديد 
رييس جمهور از مجموعه هسا در سال گذشته و وعده پرواز 
هواپيماي ترابري سيمرغ، در روزهاي گذشته اولين پرواز 
موفق اين هواپيما انجام و به مدار خدمت رس��اني اضافه 
ش��د كه اين خبر براي صنعت هوايي كشور نويدبخش 
اس��ت. وزير راه و شهرس��ازي گفت: از مديران مجموعه 
هس��ا خواس��تاريم كه ظرفيت هاي هواپيماسازي را در 
خدمت هواپيماهاي مسافري نيز گسترش دهند. در اين 
زمينه به نقطه قابل قبولي رس��يده ايم. بذرپاش با اشاره 
به ظرفيت هاي مجموعه هس��ا براي افزايش تاب آوري 
صنعت هوايي، اضافه كرد: اين صنعت مي تواند تكنولوژي 
تعميرات قطعات هواپيماه��ا را نيز تامين كند. صنعت 
هواپيمايي كاملا تحريم اس��ت كه همين موضوع منجر 
به توسعه ظرفيت هاي اين حوزه ش��ده است. وي ادامه 
داد: ش��اخص تاب آوري صنعت نشان مي دهد كه چقدر 
يك صنعت در برابر تحريم ها زمين گير نمي شود. حضور 
مجموعه هاي همچون هسا مي تواند تاب آوري صنعت 
هوايي را ت��ا حد زي��ادي افزايش دهد. ام��روز در كمتر 
موردي به ارسال قطعات تعميري به خارج از كشور داريم 

و مي توان گفت هم��ه نيازهاي تعميراتي هواپيمايي در 
داخل كشور انجام مي شود. وزير راه و شهرسازي با اشاره 
به اينكه كشورها نيز بر توانايي هاي مجموعه هسا اذعان 
دارند، گفت: صنعت هواپيماسازي بايد اعتماد به نفس ملي 
داشته باشد و از اين رو نيازمند معرفي ظرفيت هاي اين 
صنعت به فعالان اين حوزه هستيم. بذرپاش اضافه كرد: 
اميد است هرچه سريع تر بتوانيم هواپيمايي مسافربري 
را به مدار اضافه كنيم. با وجود دستاوردهاي فعلي صنعت 
ساخت هواپيما و زيرساخت هاي آن، هيچ چيزي براي 
س��اخت هواپيماي مس��افري كم نداريم و مي توانيم با 
تامين ديگر زيرساخت ها، هواپيماي ايراني كاملا داخلي 
را با موفقيت به مدار صنعت هواپيمايي اضافه و تحريم ها را 
در اين بخش نيز بي اثر كنيم. وي تصريح كرد: دولت بايد 
حامي اصلي صنعت هواپيمايي باشد تا ناوگان هواپيمايي 
ظرفيت مسافري را افزايش دهد. بنابراين از ظرفيت هاي 
مالي وزارت راه و شهرسازي و سازمان هواپيمايي كشوري 

براي حمايت از مجموعه هاي فعال به كار مي گيريم.

   توافق براي ساخت هواپيماي مسافري 
با مشاركت ساير كشورها

وزير راه و شهرس��ازي با اشاره به نخستين پرواز موفق 
هواپيماي ترابري س��يمرغ در روزهاي گذشته گفت: 
توافق ش��د كه در كوتاه ترين زمان ممكن نخس��تين 
هواپيماي مسافري در قالب همكاري مشترك با ساير 
كشورها به شبكه حمل ونقل مسافري كشور اضافه شود. 
به گزارش تسنيم، وزير راه و شهرسازي گفت: از مديران 
مجموعه هسا خواستاريم كه ظرفيت هاي هواپيماسازي 
را درخدمت هواپيماهاي مسافري نيز گسترش دهند، 
در اين زمينه به نقطه قابل قبولي رس��يده ايم و توافق 

ش��د كه در كوتاه ترين زمان ممك��ن اولين هواپيماي 
مسافري در قالب همكاري مشترك با ساير كشورها به 
شبكه حمل ونقل مسافري كشور اضافه شود. بذرپاش 
با اش��اره به ظرفيت هاي مجموعه هس��ا براي افزايش 
تاب آوري صنعت هوايي، اضافه كرد: اين صنعت مي تواند 
تكنولوژي تعميرات قطعات هواپيماها را نيز تأمين كند. 
صنعت هواپيمايي كاملًا تحريم است كه همين موضوع 

منجر به توسعه ظرفيت هاي اين حوزه شده است.

   وعده بهره برداري از هواپيماي داخلي 
در 1404

پيش از اين، محمد محمدي بخش، رييس س��ازمان 
هواپيمايي در 1۸ مهر س��ال 1401 وع��ده داده بود تا 
36 ماه آينده اولين هواپيماي ساخت داخل وارد چرخه 
پروازي  شود.  محمدي بخش در جمع خبرنگاران درباره 
آخرين وضعيت طراحي و توليد هواپيماهاي ۷2 و 1۵0 
نفره مس��افري، هواپيماهاي 12 و 1۷ نفره ايرتاكسي 
اظهار كرده بود: دولت س��يزدهم در توليد هواپيما سه 
وزارتخانه راه و شهرسازي، صنعت و معدن و وزارت دفاع 
و پشتيباني نيروهاي مسلح را به صورت كنسرسيومي 
سه جانبه مامور كرده است تا طراحي، توليد و ساخت 
هواپيماي ايراني انجام شود.  وي افزوده بود: در اين ميان 
تامين منابع مالي و استفاده از ظرفيت شركت هاي دانش 
بنيان بر عهده وزارت صمت و توليد بر عهده وزارت دفاع 
اس��ت. ما به كاركرد هواپيماهاي كوچك و ايرتاكسي 
در اقتصاد هوان��وردي به عنوان يك ه��دف زودبازده 
توجه مي كنيم. در حوزه ايرتاكسي نيز راه برون رفت از 
مشكلات را گسترش هوانوردي منطقه اي مي دانيم كه 
در آينده نزديك موضوع نهايي مي شود.  او اظهار كرده 

بود: در توليد هواپيماهاي بومي كه اولويت دولت است 
مواردي در دستور كار قرار داده ايم. مهم ترين موضوع 
اين است كه سرريز دانش كارخانه هواپيماسازي به بقيه 
بخش ها محقق شود.  محمدي بخش تصريح كرده بود: 
۵۵0 فرون��د هواپيما نياز داريم كه بايد از طريق برنامه 
ساخت داخل، واردات هواپيماي نو و خريد هواپيمايي 
كاركرده اق��دام كنيم. امروز عمده نقص و كمبود ما در 
صنعت در حوزه تامين هواپيماست. در اين راستا اين 
كنسرسيوم سه جانبه بين سه وزارتخانه تشكيل شد 
و پيش بيني مي كنم ت��ا 36 ماه آينده اولين هواپيماي 

مسافري ايراني وارد ناوگان هوايي مسافر شود.

   دستور ساخت 8 هواپيماي مسافري
قبل از اين اظه��ارات رييس س��ازمان هواپيمايي، در 
جريان بازديد رييس دولت سيزدهم از شركت صنايع 
هواپيماسازي ايران )هسا( در 2۷ خرداد 1401 بودجه اي 
براي اين مجموعه در نظر گرفته شد تا با استفاده از آن 
به نيت امام رض��ا )ع( ۸ فروند هواپيماي مس��افربري 
توليد شود. فرداي انتشار اين خبر نيز ريس جمهور در 
اجتماع مردمي هسته هاي جهاد و پيشرفت در حسينيه 
جماران با اش��اره به خبري كه از دس��تور وي مبني بر 
ساخت هواپيما صادر شد، گفت: من در گذشته سفري 
به تاتارستان داشتم و از كارخانه هلي كوپترسازي آنجا 
بازديد كردم. آنچه من ديروز در شركت هواپيماسازي 
اصفهان ديدم، حتماً و به مراتب كارش ارزش��مندتر و 
دقيق ت��ر از آن جايي بود كه در تاتارس��تان ديدم. انواع 
پرنده ها در شركت ايراني با استانداردهاي دنيا ساخته 
مي شود. من از آنها خواستم هواپيمايي با ۷2 سرنشين 

را بسازند، اين انتظارِ تحقق ناپذير نيست.

به اطلاع عموم می رساند به موجب پرونده اجرایی مهریه کلاسه 1۴010۲۶05 مقدار سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعيان پلاک ثبتی 3080 فرعی از 1570 اصلی 0 ) سه هزار و هشتاد 
فرعی از یک هزار پانصد و هفتاد اصلی ، مفروز و مجزا شده  از فرعی از اصلی مذکور ، واقع در بخش 03 ناحيه 01 حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز به آدرس اهواز ، کوی بوستان خيابان شهيد 
قریشی پلاک 170 با مالکيت مرحوم آقای سيدمهدی موسوی نسب نام پدر سيد محمد حسين تاریخ تولد: 13۶1/0۶/30 شماره ملی: 1750993171 شماره شناسنامه: ۲۶581 بعنوان 
مالک سه دانگ از ششدانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 9391۶ تاریخ 1375/05/08 ، دفترخانه اسناد رسمی شماره ۶0 شهر اهواز استان خوزستان که وفق گزارش بازدید 
کارشناس ارزیاب از محل به صورت ساختمان ویلایی  یک طبقه مورد نظر نوع ملک طلق با کاربری مسکونی  به مساحت ۲53 متر مربع عرصه تقریبی و اعيان حدودا 1۶0 متر مربع به 

صورت ساختمان ویلایی  یک طبقه دارای انشعابات آب ، برق ، گاز و تلفن حسب بازدید به عمل آمده قسمت زیادی از آن تخریب گردیده و خالی از سکنه می باشد.  
حدود و مشخصات :شمالا به طول 11 متر به خيابان . شرقا : به طول ۲3 متربه پلاک 3081 فرعی  ، جنوبا :به طول 11متر به پلاک 3090 ،غربا : به طول ۲3 متر دوم به پلاک 105۲فرعی از 
پلاک 1570 که به علت عدم پرداخت بدهی بابت طلب مهریه به خانم رویا پرویزی بابادی منجر به صدور اجرائيه شده و طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ششدانگ عرصه و اعيان 
پلاک ثبتی 3080 فرعی از 1570 اصلی واقع در بخش 3 اهواز به مبلغ 55/000/000/000 ریال )پنجاه و پنج ميليارد ریال ( و سهم سه دانگ عرصه و اعيان مالک مبلغ ۲7/500/000/000 
ریال )بيست و هفت ميليارد و پانصد ميليون ریال (  ارزیابی شده است و پلاک موصوف از ساعت 9 الی 1۲ روزدوشنبه  1۴0۲/0۴/19 دوشنبه نوزده تيرماه یکهزار و چهارصد و دو در اهواز 
کوی نبوت بلوار دعبل خزاعی جنب مجتمع قضایی شهيد باهنر طبقه دوم سازمان ثبت اسناد و املاک ناحيه دو ،اهواز اداره اجرای اسناد رسمی اهواز از طریق مزایده به فروش می رسد 
مزایده سه دانگ مشاع از ششدانگ از مبلغ پایه ۲7/500/000/000 ریال )بيست و هفت ميليارد و پانصد ميليون ریال ( شروع و به بالاترین قيمت پيشنهادی نقدا فروخته می شود 
لازم بذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب ، برق ، گاز اعم از حق انشعاب و یاحق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نيز بدهی های مالياتی و عوارض 
شهرداری و غيره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است. درخواست کنندگان جهت شرکت در مزایده می بایست 10 درصد از 

مبلغ پایه مزایده را به حساب سپرده ثبت واریز نمایند. م الف 5/7۴0
 تاریخ انتشار آگهی 1۴0۲/0۴/07

آگهی مزايده مال غير منقول 

معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز – فریبا آریایی نيا

 برابر رای ش�ماره 1۴0۲۶031۲001001۶۴8 هيئت  موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
تصرفات مالکان�ه بلامعارض کلاس�ه1۴0111۴۴1۲۴8000511تقاضای موس�ی 
سنایی به شماره شناسنامه ۶1۲و کد ملی ۲1۲0739۴39   صادره از گرگان فرزند 
عباس در ششدانگ یک قطعه زمين که در آن احداث بنا شده است بمساحت 
139/۴0 متر مربع  واقع در اراضی شهری از پلاک 1355- اصلی   بخش یک حوزه 
ثبت گرگان طبق رأی صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی خانم خاور بيگم 
مفيدیان به متقاضی دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
پانزده روز آگهی می ش�ود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت 
متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولين آگهی بمدت دوماه 
اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تسليم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضایی تقدیم نمایند. م الف:1587۴
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴0۲/3/۲۲        تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴0۲/۴/7

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر ماده 3 و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف

مهدی شاه مهری-  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

 برابر رای شماره 1۴0۲۶031۲001001515هيئت  موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه 
بلامع�ارض کلاس�ه1۴0111۴۴1۲001000599تقاضای خانم فاطمه اربابی به ش�ماره 
شناسنامه 11و کد ملی ۲1۲۲398371  صادره از گرگان فرزند رمضانعلی در ششدانگ 
اعيانی یک باب س�اختمان بانضمام چهار و نيم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه که 
جهت یک و نيم دانگ آن قرارداد اوقاف تنظيم شده است  بمساحت 500/50 متر مربع 
از پلاک شماره 1۲_ اصلی  واقع در اراضی قلعه حسن  بخش چهار حوزه ثبت گرگان 
طبق رأی صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی غلامرضا بياری جلينی به متقاضی 
دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود 
از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولين آگهی بمدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم اعتراض به 
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فع��الان حوزه بلاك چين و رمزارز نبود زيرس��اخت 
مناسب و قانون گذاري نادرست را دو عامل تاثيرگذار 
در كاهش س��هم اقتص��اد ديجيت��ال از كل اقتصاد 
مي دانند. آنه��ا معتقدند بي ثباتي در اقتصاد در كنار 
عوامل اشاره شده به شكل گيري بحران نيروي انساني 
و مهاجرت نيروي كار متخصص منجر ش��ده است. 
عباس آشتياني مديرعامل انجمن بلاك چين ايران، 
در پنل »اقتصاد ديجيتال در برنامه هفتم توس��عه؛ 
فرصت ها و چالش ها« درباره فرصت سوزي هاي اتفاق 
افتاده در نتيجه مشكلات زيرساختي و قانون گذاري 
نادرس��ت گفت: »اهميت اقتص��اد ديجيتال در حد 
ش��عار براي حاكميت باقي مانده است و اين بخش  
خصوصي اس��ت كه در اين زمينه توانس��ته پيشرو 
باقي بماند.« آشتياني در ادامه گفت: »حاكميت دو 
وظيفه مهم تامين زيرس��اخت و ريل گذاري قانوني 
را براي كسب وكارهاي حوزه اقتصاد ديجيتال دارد. 
در زمينه زيرس��اخت با بي توجهي مواجه هستيم و 
قانون گ��ذاري هم به بدترين ش��يوه ممكن در حال 
پيگيري و پياده س��ازي اس��ت.« مديرعامل انجمن 
بلاك چين با اشاره به تغيير و تحولات سهم اقتصاد 
ديجيتال در دنيا گف��ت: »تقريبا ۱۱ درصد از توليد 
ناخالص كشورهاي پيش��رفته، از اقتصاد ديجيتال 
حاصل شده اس��ت و صنايع س��نتي مانند نفت، در 
حال جايگزيني هستند. اقتصاد ديجيتال به عنوان 
يك فرصت براي كشور ايران كه درگير تحريم شده، 
مطرح است. اما متاسفانه در مورد تنظيم گري با نگاه 
بسيار سنتي در حال قانون گذاري هستند و با همين 
روال، در سال هاي آينده بايد حسرت فرصت از دست 

رفته امروز را بخوريم.

   تنظيم گري اشتباه مساوي با 
آسيب جبران ناپذير به منابع انساني

آشتياني نتيجه تصميمات اشتباه در زمينه تنظيم گري 
را اينگونه توضيح داد: »در زمينه تنظيم گري اشتباه، 
بزرگ ترين آس��يب متوجه حوزه منابع انساني است 
يعني بخشي كه ديگر قابل جايگزيني نيست. وقتي 
حرف، شعار و اهداف در بين كسب وكارها و حاكميت 
يكي است، اگر در اين مسير از كشورهاي همسايه عقب 
بمانيم و س��هم اقتصاد ديجيتال كوچك تري داشته 
باشيم، چرا وزير نبايد محاكمه شود؟ چرا رييس بانك 
مركزي براي ترك فعل نبايد محاكمه ش��ود؟ چرا در 
كشور ترك فعل جرم نيست؟« او در ادامه گفت: »برخي 
از كس��ب وكارهاي سال هاست درگير مسائل پيش پا 
افتاده هستند و رويكرد س��ندباكس رفع مسووليت 

اس��ت. فعاليت در فضايي كه از نظر قانوني شفافيت 
ندارد باعث مي شود كسب وكارها در مسير پيش روي 
خود را مبهم ببينند و به همين ترتيب براي ارايه نوآوري 
نمي تواند برنامه ريزي كند. چراكه معلوم نيست بايد 
ارايه محصول يا خدمات را متوقف كند يا حتي سر از 
زندان دربياورد.« مديرعامل انجمن بلاك چين در مورد 
كاهش انگيزه در منابع انساني و كسب وكارها، گفت: 
»در چند ماه گذشته نوآوري هايي در حوزه بلاك چين 
داشتيم كه بعد از عرضه، با يك تلفن جلوي آنها گرفته 
شد. در موضوع بسته شدن درگاه هاي پرداخت يا حتي 
تهديد به فيلتر شدن هم به همين صورت برخوردهايي 
صورت گرفت. چه روحيه اي در نتيجه اين برخوردها 
در كسب وكارها و منابع انساني شكل مي گيرد؟ اين در 
حالي است كه توسعه دهندگان به راحتي مي توانند به 
صورت فريلنس فعاليت كنند يا حتي فرش قرمز امارات 
براي جذب اين نيروها وجود دارد كه توسعه دهندگان 

مي توانند به راحتي مهاجرت كنند.«

GDP كاهش سهم اقتصاد ديجيتال از   
س��عيد احمدي پويا، مديرعامل يكي از شركت هاي 
فعال در زمينه فناوري اطلاعات، با اش��اره به كاهش 
س��هم اقتصاد ديجيت��ال از GDP )توليد ناخالص 
داخل��ي( ايران گفت: »س��هم اقتص��اد ديجيتال از 
توليد ناخالص داخلي از ب��الاي ۵ درصد به حدود ۴ 
درصد رسيده است. اين در حالي است كه صحبت ها 
در مورد هدف گ��ذاري ۱۵ درصدي س��هم اقتصاد 

ديجيتال مي شود. مدل حكمراني اقتصاد ديجيتال 
مبهم اس��ت و باعث جلوگيري از رش��د نوآوري در 
كسب وكارها مي شود.« احمدي پويا ادامه داد: »در 
دنيا و در غالب س��ندباكس اجازه رشد و در كنار آن 
پوشش ريسك براي كسب وكارها را ارايه مي دهند. 
اگر مقايسه كنيم با سندباكس هاي داخلي، هيچ افقي 
براي به نتيجه رسيدن وجود ندارد و به همين دليل 
انگيزه را از كس��ب وكارها گرفته است. وقتي قانون 
همچنان به دنبال صدور مجوز ب��راي همه  و اعمال 
محدوديت است، چه خروجي انتظار داريم؟ تفاوت 
مدل حكمراني در كشورهاي همسايه كه در برنامه 
۵۰ ساله خود تبديل شدن به قطب اقتصاد ديجيتال 

را دارند، مشخص است.«

   اهميت امكان ادامه فعاليت كسب وكارها 
براي فعالان

احمدي پويا گفت: »امكان ادامه فعاليت كسب وكارها 
براي فعالان بسيار مهم است. در اين نقطه، كسب وكار 
س��عي مي كند نگراني ها و دغدغه هاي حاكميت را 
درك كند و ب��ا در نظر گرفتن اي��ن دغدغه ها خود 
را تطبي��ق مي دهد. پ��س در اين حال��ت اگر صنف 
و كس��ب وكارها قانون گ��ذاري و الزام��ات را تايين 
كنند و پيش��نهاد دهند، شاهد كاهش شكاف ميان 
حاكميت و كسب وكارها خواهيم بود. در دنيا حتي 
از اين مراحل هم عبور شده است و صنف، مسووليت 
نظارت روي اجراي قوانين را بر عهده مي گيرد.« وي 

گفت: »كل اقتصاد ديجيتال يك رمز موفقيت دارد 
كه آن هم تجربه كاربري موفق اس��ت. به اين معني 
كه كسب وكارها براي خلق تجربه كاربري بهتر تلاش 
مي كنند. پس چرا بايد در اتاق هاي بس��ته قوانين و 
الزامات به دست كس��اني نوشته شود كه تجربه اين 

كار را ندارند؟«

   كاهش انگيزه و افزايش مشكلات 
نيروي انساني

محمد مهدي فاطميان، رييس هيات مديره انجمن 
فين تك در مورد كاهش انگيزه و افزايش مش��كلات 
نيروي انس��اني، گفت: »ورودي س��ندباكس بانك 
مركزي ۱۱ ش��ركت ب��وده و تنها دو ش��ركت از اين 
پروسه خروجي داش��ته ايم. تعداد بيزينس ها بسيار 
بيشتر اين تعداد ورودي سندباكس ها است و همين 
نش��ان مي دهد حتي رغبت براي ورود به سندباكس 
در بين كسب وكارها وجود ندارد.« فاطميان در ادامه 
گفت: »سال ۹۸ نمايش��گاه الكامپ ميزبان ۲۰۰ تا 
۳۰۰ اس��تارت آپ بود. درحالي كه اكنون نهايتا ۵۰ 
استارت آپ در اين نمايش��گاه حضور دارند. كاهش 
تعداد استارت آپ ها به اين معني است كه حال اقتصاد 
ديجيتال خوب نيست. در اين حالت فارغ التحصيلان 
و متخصصان به دنبال اپلاي كردن براي دانشگاه هاي 
خارج��ي مي رون��د، چراكه ب��ازاري ب��راي فعاليت 
آنه��ا وجود ندارد. بس��ياري از توس��عه دهندگان در 
ش��ركت هاي ايراني درگيري هايي از قبيل اتصال به 
اينترنت )دور زدن تحريم هاي خارجي و فيلترينگ 
داخلي( در جهت توس��عه محصولات خ��ود دارند.« 
همچنين ريي��س هيات مديره انجم��ن فين تك در 
ادامه گفت: »باتوجه به موضوع ماليات، به نظر مي رسد 
حاكميت به كس��ب وكارها احساس نياز مي كند. در 
واقع، رفع اين نيازها و حل مشكلات، باكيفيت بالاتر 
و با هزينه كمتر به دست كسب وكارها است. اما تغيير 
اين نگرش در نگاه حاكميت زمان بر است.« فاطميان 
بحران منابع انس��اني را اينگونه توضيح داد: »اقتصاد 
تورمي موجود تاثي��ر زيادي روي نيروي انس��اني و 
مهاجرت اين سرمايه ها دارد كه اكنون به بحران تبديل 
شده اس��ت. از طرفي كس��ب وكارها هم براي جذب 
نيروهاي متخصص با چالش ه��اي متعددي مواجه 
شده اند كه شرايط را سخت تر كرده است. راه حل اين 
بحران هم ثبات اقتصادي است. بيزينس هاي بزرگ 
كشور براي شناسايي و جذب استعداد ها رويداد هاي 
و هكتون ه��اي مختلف برگزار مي كردن��د اما امروزه 
شركت ها براي اين قسمت ديگر بودجه كافي ندارند.«

دنیای فناوریادامه از صفحه اول
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درآمد سرانه؛ اوج گيري چين؛ 
نزول ايران

 توليد و صادرات بالايي دارد و درآمد سرانه خود 
را ارتقا داده بدل ش��ود. به اي��ن  ترتيب چين با 
سرعت رشد اقتصادي بالا فاصله خود را با راس 

هرم قدرت هاي جهاني كم و كمتر مي كند.
 تا جايي ك��ه امروز چين به عنوان يك ابرقدرت 
اقتصاد جهان��ي تنه به تنه امريكا در حال صعود 
با راس هرم اقتصاد جهاني است. چين اقتصاد را 
اولويت اصلي خود قرار داد و مجموعه برنامه هاي 
خود را در راس��تاي ش��كل گيري توليد و بهبود 

شاخص هاي آن قرار داد. 
در نقطه مقابل ام��ا تحريم هاي اقتصادي ايران 
كه از دهه ۸۰ ميلادي )دهه 6۰ خورش��يدي( 
آغاز ش��د و در دهه ه��اي بع��دي افزايش پيدا 
كرد و اوج گرفت، در سال هاي اخير نفس رشد 
اقتصادي ايران را مي گيرد. به گونه اي كه ايران 
در دهه ۹۰ خورش��يدي )۲۰۱۱ به بعد( رش��د 
اقتصادي متوسط صفر درصدي و تورم متوسط 
بالاي ۴۰ درصدي را در ط��ول اين دهه تجربه 
مي كند. اكنون توليد س��رانه چين يك ميليارد 
و ۴۰۰ ميليوني از ايران پيش��ي گرفته اس��ت. 
ايران همچنان الگوي توسعه صنعتي خاصي را 

دنبال نمي كند.
 باي��د ديد آي��ا پاياني بر چرخه معيوب ش��كل 
مي گيرد يا اينكه اين مس��ير اش��تباه همچنان 

تداوم خواهد يافت.

محيط بازار بورس و شروط 
موفقيت در آن 

متاسفانه اغلب معامله گران به علت عدم شناخت 
كافي از خ��ود نمي توانند دلايل��ي منطقي براي 

معاملات خود مطرح كنند. 
اين گ��روه از افراد ك��ه دنباله رو هس��تند بدون 
داشتن استراتژي خاص به صورت گله وار و بدون 
آگاهي از اهداف بازيگرها و بر اس��اس شايعات نه 

چندان معتبر در محيط بازار فعاليت مي كنند. 
گ��روه تقليد گ��ر معم��ولا اف��رادي كم حوصله، 

هيجاني و كاملا احساساتي هستند.
 اف��رادي ك��ه در ميان نوس��انات قيمت��ي بازار 
زيان ه��اي زي��ادي را متحمل مي ش��وند. البته 
بايد توجه داش��ت نوسان قيمت ها ذاتا چيز بدي 

نيست.
 نوسان قيمت ها حاصل قانون عرضه و تقاضا و بر 
اساس ايجاد حس ترس و طمع شكل مي گيرد و 
تا زماني كه توافقي بر اساس قيمت ها و ارزش ها 
ش��كل نگيرد، نوس��انات وجود خواهد داش��ت. 
نوسانات بازار فرصتي است براي افراد ريسك پذير 
كه حاضر هستند با قبول ريسك معاملات كسب 

سود كنند.
 بايد توجه داش��ت در بازار ب��ورس هيچ كس به  
دنبال زيان نيست و عرضه و تقاضا به دليل تفاوت 

ديدگاه ها حاصل مي شود. 
در واق��ع در ي��ك قيم��ت مش��خص گروهي بر 
اس��اس ديدگاه خود اقدام ب��ه خريد و گروهي با 
ديدگاه متفاوت اقدام به فروش مي كنند. ممكن 
اس��ت فردي بر مبناي ديد كوتاه مدتي پوزيشن 
فروش بگيرد و ف��رد ديگر در همان قيمت با ديد 
بلندمدتي و بر اساس اخبار و پيش بيني هاي خود 

موقعيت خريد.
 اين اختلاف ديدگاه ها باعث معاملات و نوسانات 
بازار مي ش��ود و محيط بازار بورس را بي پايان و 

بدون حد مي كند. 
در پايان لازم اس��ت دوباره متذكر ش��وم محيط 
بازار بورس محل تقلای ترس و طمع اس��ت. اين 
معامله گران هستند با تصميمات خود روند بازار 

تشكيل مي دهند. 
اگر معاملات فعالان بازار بر اساس دلايل منطقي 
باشد بازار كارا است ولي اگر احساسات و فرضيات 
موقتي و ش��ايعات بي اس��اس در نحوه معاملات 
فعالان بازار پررنگ باشد آنگاه محيط بازار به يك 
بازار تصادفي و با كارايي پايين تغيير خواهد كرد. 
شايان ذكر اس��ت محيط بازار بورس معمولا در 
كوتاه م��دت تصادفي و در بلندم��دت به صورت 

كارا است.

نقشه راه جديدترين
محصولات اپل فاش شد

 نقشه راه محصولات س��ال پيش روي اپل شامل اپل 
واچ اولترا و آيف��ون ۱۵ خواهد بود كه در پاييز عرضه 
مي ش��وند. به گزارش ايس��نا، بلومبرگ گزارش كرد 
هر چند طراحان، تحليلگران مالي و اعضاي منتخب 
مطبوعات، هدست ويژن پرو كه محصول جديد اين 
شركت را مش��اهده كرده اند، اين ش��ركت قرار است 
مدل جديدت��ر محصولات فعلي را عرضه كند. انتظار 
مي رود اپل به سنت هميشگي براي عرضه آيفون ۱۵ 
در پاييز پايبند بماند اما در ۱۲ ماه آينده، اين شركت 
لاين محصولات مختلف خود را هم ارتقا خواهد داد. دو 
مدل آي مك ۲۴ اينچي جديد قرار است عرضه شوند. 
اپل همچنين كار روي مدل بزرگ تر اي مك ۳۰ اينچي 
را آغاز كرده است كه بزرگ ترين محصول روميزي اين 
شركت تاكنون خواهد بود. تبلت هاي آي پد و آي پد اير 
هم ارتقا پيدا خواهند كرد و دو مدل آي پد پرو سرانجام 
صاحب صفحه نمايش OLED مي شوند. عرضه يك 
اپل واچ اولتراي جديد و نس��ل بعدي اپل اوچ ۹ در دو 

اندازه مختلف هم پيش بيني مي شود. 

بازديد وزير فرهنگ
و ارشاد اسلامي از سكوهاي 

ديجيتال همراه اول 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در بازديد از محصولات و 
سرويس هاي ديجيتال همراه اول در نمايشگاه الكامپ 
۲۰۲۳، در نشستي پاي صحبت هاي مديران همراه اول 
نشست. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
سيار ايران، محمدمهدي اسماعيلي وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي به همراه هيات همراه در سومين روز از برگزاري 
نمايشگاه بين المللي الكامپ ۲۰۲۳ بازديدي از سالن ۳۵ 
نمايشگاه بين المللي تهران و گروه همراه اول داشت و در 
نشستي با مديران همراه اول، پاي صحبت آنان نشست.

در اين نشست كه حميد بهروزي قائم مقام مديرعامل 
همراه اول و برخي از مديران ارش��د همراه اول حضور 
داشتند، به مواردي نظير سكوهاي ديجيتال توسعه داده 
شده توسط همراه اول نظير »شاد« و »روبيكا« پرداخته 
شد. وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در اين نشست خلق 
ترافيك توسط پلتفرم هاي ديجيتال همراه اول را خوب 
ارزيابي كرد و گفت: پيام رسان روبيكا بستر بسيار خوبي 
است و نشان داد كه مي توان نياز ارتباطي مردم را توسط 
بسترهاي داخلي به خوبي پاس��خگو بود. اسماعيلي 
همچنين در جريان اين نشست و بازديد از سرويس هاي 
همراه اول، در جريان جزييات فني و ساختاري جويشگر 

بومي ذره بين هم قرار گرفت.

بازديد دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي از محصولات و 

سرويس هاي ديجيتال همراه اول
دبير شوراي عالي فضاي مجازي در بازديد از محصولات 
و سرويس هاي ديجيتال همراه اول، از تلاش متخصصان 
و نخبگان داخلي فعال در صنعت تلكام تقدير كرد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
سيد محمدامين آقاميري دبير ش��وراي عالي فضاي 
مجازي در سومين روز از برگزاري نمايشگاه بين المللي 
الكامپ ۲۰۲۳ ط��ي بازديدي ويژه از غرفه گروه همراه 
اول كه در سالن ۳۵ نمايشگاه بين المللي تهران حضور 
دارد، از نزديك با محصولات و سرويس هاي ديجيتال و 
راهكارهاي هوشمندسازي همراه اول در صنايع مختلف 
آشنا شد. رييس مركز ملي فضاي مجازي در جريان اين 
بازديد، دغدغه ها و موانع پيش روي توسعه در صنعت و 
راهكارهاي مديران و متخصصان اپراتور اول تلفن همراه 
كشور را براي رفع چالش ها جويا شد. وي در جريان اين 
بازديد علاوه بر دريافت گزارش فني و شبكه اي همراه 
اول، سرويس هايي كه كمك كننده توسعه شبكه ملي 
اطلاعات هس��تند را نيز از نزديك مش��اهده كرد و در 
جريان روند فني و توسعه سكوهاي ديجيتال همراه اول 
قرار گرفت. آقاميري در ارايه اي تخصصي توس��ط تيم 
توسعه راهكارهاي هوشمندسازي انرژي، از خدمات و 
راهكارهاي همراه اول در اكوسيستم انرژي با هدف تبديل 
شدن به اپراتور انرژي مطلع شد. همراه اول در اين حوزه 
به دنبال شكل دهي اكوسيستم مديريت مصرف انرژي از 
طريق حمايت از شركت هاي دانش بنيان، خلاق و نوآور 
در زمينه هاي است تا به اين واسطه امر هوشمند سازي 
كنتور ها، تهيه و توسعه زير ساخت هاي مخابراتي، تهيه 
و توسعه نرم افزار هاي قرائت، ارايه خدمات هوشمند و 
ديجيتال بر بستر موبايل و ايجاد بازار مبادلات انرژي براي 

خريد و فروش بسته هاي انرژي محقق شود.

وقتيقانونگذاريبهبدترينشيوهممكندرحالپيگيريوپيادهسازياست

اقتصاد ديجيتال، در حد شعار

وزيرارتباطاتوفناورياطلاعاتمدعيشد

حضور بيش از ۴۰ ميليون كاربر فعال ماهانه در پيام رسان هاي داخلي
وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات گفت: در حال 
حاضر بر اساس داشبورد فايربيس گوگل بيش از ۴۰ 
ميليون كاربر فعال ماهانه در پيام رسان هاي داخلي 
حضور دارند و از خدمات و س��رويس ها اس��تفاده 
مي كنند. به گزارش ايسنا، عيس��ي زارع پور-وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات- در مراسم افتتاحيه 
هماي��ش رواب��ط عمومي ه��اي وزارت ارتباطات، 
شركت ها و سازمان هاي تابعه با اشاره به اينكه روابط 
عمومي ه��ا زبان گوياي وزارتخانه هس��تند، اظهار 
كرد: به همين منظور و براي پاس��خگويي بهتر بايد 
نس��بت به اقدامات و كارهاي انجام شده اطلاعات 
كامل و دقيقي داشته باشند. وي به برخي از اقدامات 
انجام شده در دولت سيزدهم اشاره و به شبكه ملي 
اطلاعات به عن��وان يك��ي از كلان پروژه هاي اين 
وزارتخان��ه پرداخت و افزود: ش��بكه ملي اطلاعات 
به عنوان يك زيرساخت پرسرعت و امن در گستره 
جغرافياي سرزميني ايران از سال هاي گذشته آغاز 
شده و تا دولت سيزدهم حدود ۲۳ درصد پيشرفت 
داشته و بر اساس اعلام مركز ملي فضاي مجازي تا 

بهمن سال گذش��ته به ۵۷ درصد رسيده و تاكنون 
نيز به حدود 6۲ درصد پيش��رفت كار منجر شده و 
تا ان شالله طبق برنامه ريزي صورت گرفته تا پايان 
سال جاري نيز اين رقم به ۷۵ درصد خواهد رسيد. 
وزير ارتباطات به پروژه فيبرنوري منازل و كسب و 
كارها به عنوان يكي ديگر از كلان پروژه هاي وزارت 
ارتباطات اشاره كرد و افزود: اين پروژه نياز كشور در 
دهه هاي آينده در حوزه ارتباطات را مرتفع مي كند 
و كاري اس��ت كه تمام كشورهاي پيشرفته در دنيا 
نيز انجام داده يا در ح��ال انجامند. زارع پور تصريح 
كرد: پروژه FTTx تا پايان س��ال در تمامي شهرها 
آغاز مي ش��ود و كار بزرگي اس��ت ك��ه مي تواند در 
مردم اميد ايجاد كند و به همين دليلي بايد ش��روع 
و پايان اين كار در هر ش��هر به تصوير كشيده شود. 
وي توسعه ارتباطات روس��تايي را نيز يكي ديگر از 
اولويت هاي اين وزارتخانه اعلام كرد و گفت: تاكنون 
و در دولت س��يزدهم حدود ۴۱۰۰ روستاي بالاي 
بيس��ت خانوار به اينترنت پرسرعت متصل شده اند 
كه بايد به صورت مناس��ب براي مردم انعكاس داده 

شود. زارع پور تصريح كرد: براي پيگيري و انعكاس 
اين اقدامات هر روستا مي تواند به عنوان يك سوژه 
مطرح شود كه با پوش��ش اينترنت چه اتفاقاتي در 
روستا افتاده است. وزير ارتباطات حمايت و تقويت 
پيام رسان هاي داخلي را يكي ديگر از اقدامات دوره 
جديد در وزارت ارتباطات اعلام كرد و گفت: در حال 
حاضر بر اساس داش��بورد فايربيس گوگل بيش از 
۴۰ ميليون كاربر فعال ماهانه در پيام رس��ان هاي 
داخلي حض��ور دارن��د و از خدمات و س��رويس ها 
استفاده مي كنند. زارع پور درباره اهميت داده هاي 
ديجيتال و پلتفرم هاي بومي نيز گفت: اگر كشوري 
در دني��اي ديجيتال آينده دارايي ه��اي ديجيتال 
نداشته باشد حكمراني آن كشور در اختيار ديگران 
قرار مي گيرد و مس��تعمره ديجيتالي كش��ورهاي 
ديگر مي شود. وي به دستاوردهاي فضايي در دولت 
س��يزدهم نيز اش��اره اي كرد و افزود: در اين دوره 
كوتاه دولت س��يزدهم ۷ پرتاب فضايي عملياتي و 
تحقيقاتي داشتيم كه سابقه نداشته است و امسال 
نيز پرتاب هاي ديگري برنامه ريزي شده است. وزير 
ارتباطات تصريح كرد: ب��راي اولين بار ما هم اكنون 
مي تواني��م به وس��يله ماهواره هاي خ��ود، تصاوير 
رنگي از هر جاي دنيا با دقت يك متر داشته باشيم. 
وي دولت هوش��مند و پنجره مل��ي خدمات دولت 
هوش��مند را يكي ديگر از اقدامات اي��ن وزارتخانه 
اع��لام كرد و اف��زود: بس��ياري از خدم��ات دولت 
هم اكنون از طريق اين پنجره در دسترس مردم قرار 
دارد و تا پايان سال نيز تمام خدمات دولتي بر اساس 
قانون بايد در اين پنجره ارايه ش��ود. زارع پور بعد از 

اشاره به اقدامات انجام شده در وزارت ارتباطات از 
كاركنان و مديران روابط عمومي ها خواست نسبت 
به تبليغ و ترويج ظرفيت هاي داخلي در حوزه هاي 
مختل��ف اين وزارتخانه اهتمام بيش��تري داش��ته 
باش��ند. وي با انتق��اد از اينكه كارهاي انجام ش��ده 
كمتر معرفي شده است افزود: كار رسانه اي براي يك 
پروژه بزرگ مهم تر از خود انجام پروژه است چرا كه 
اگر پروژه اي درست تبيين نشود كار هر چقدر بزرگ 
باش��د، ديده نمي شود و مردم بهره آن را نيز نخواند 
برد. وزير ارتباطات پاس��خگويي و اطلاع رساني را 
حداقل انتظ��ار خود از روابط عموم��ي عنوان كرد 
و گفت: ش��ما به عنوان س��فيران وزارت ارتباطات 
در مجامع عمومي و در جمع مردم حضور داشته و 

پاسخگوي مردم باشيد.

   پيگيري وزارت ارتباطات
 براي تحقق برخط شدن بيمه ها

وزير ارتباط��ات اظهار اميدواري ك��رد كه با برخط 
شدن تعاملات بيمه ها، مردم از رفت و آمد بين مراكز 
درماني، بيمه هاي پايه و تكمليلي براي تأييد اسناد 
درماني خود نجات يابند. عيس��ي زارع پور با انتشار 
پستي در يك پيام رسان داخلي اظهار كرد: اميدوارم 
بيمه هاي درماني پايه با برخط كردن تعاملات خود با 
يكديگر و با بيمه هاي تكميلي، طعم شيرينِ فناوري 
را در ارايه خدمات خود به مردم عزيزمان بچشانند و 
مردم از رفت و آمد بين مراكز درماني، بيمه هاي پايه 
و تكميلي براي تاييد اسناد درماني خود نجات يابند. 
پيگير تحقق اين تكليف قانوني و گره گشا خواهم بود.

آگهی مناقصه عمومي يک مرحله اي 

جمعیت هلال احمر استان کهگیلویه وبویراحمد در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار واجد صلاحیت جهت انجام امور خدماتی مورد نیاز خود از 
طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای و بستر سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد 
مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران )علاوه بر ارائه پاکات به صورت فیزیکی( و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  1402/4/7 می باشد.

معاونت منابع انساني و پشتیباني 
جمعیت هلال احمر استان کهگیلویه وبویراحمد

جمهوری اسلامی ایران

- مهلت زمانی دریافت اسناد از سایت:  حداکثر تا پایان ساعت 14        مورخ  1402/4/11
- مهلت زمانی ثبت پیشنهاد در سامانه:  حداکثر تا پایان ساعت   14   مورخ  1402/4/22

- زمان تحویل فیزیکی پاکات: پایان ساعت اداری مورخ  1402/4/22
- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 8     مورخ  1402/4/24

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها : استان کهگیلویه وبویراحمد-
یاسوج-خیابان شهیدمنتظری- جمعیت هلال احمر استان- دبیرخانه کمیسیون معاملات و تلفن 07433228121-09171462753حقیقی

کلیه هزینه مناقصه برعهده برنده مناقصه می باشد.

تضمین شرکت در فرآیند موضوعردیف
نوع تضمینارجاع کار

انجام امور خدماتی ) نظافت ، شستشو ، سرویس دهي آبدارخانه و انجام امور 1
ضمانت نامه بانکی1/200/000/000 ریالجنبي ساختمانهاي اداري ستاد وشهرستانهای تابعه حدود 20/000مترمربع

شماره :۲۰۰۲۰۰۵۸۷۸۰۰۰۰۱۳ 

شركت پالایش نفت امام خمیني)ره( شازند در نظر دارد تامین/ خدمات موضوع صدرالاشاره را از طریق مناقصه عمومی طبق اسناد مناقصه به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید. شرکتهای متقاضي می توانند 
جهت دریافت اطلاعات بیشتر و شرایط شرکت در مناقصه به سایت اینترنتی شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند به نشانی WWW.IKORC.IR مراجعه نمایند. 

1- موضوع مناقصه :
الف( شرح مختصر:

ب( برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه ۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ريال ميباشد.
ج( تضمين مورد قبول شامل : ضمانتنامه بانکی/ چک تضمينی/ چک بين بانکی/ واريز وجه نقد

د( شركت در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادها بدون آنكه محتاج به ذكر دليل باشد مختار است.
۲- كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط ميتوانند مطابق تاريخ هاي ذيل جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابی به آدرس اينترنتي فوق الذکر  مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد و مطالعه آن ، مستندات ارزيابی کيفی را در قالب لوح فشرده 
در مهلت مقرر به آدرس ذيل ارسال نمايند . بديهي است پيشنهاد هايی که با شرايط مندرج در فراخوان اختلاف داشته و ارسال مدارك مناقصه از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر قابل پذيرش نمی باشد. پس از ارزيابی کيفی از متقاضيان 

تائيد شده جهت ادامه فرآيند مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد.
3- مهلت دریافت اسناد :

۳-۱- مهلت ارسال تقاضا و دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی: از روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۰لغايت روز چهارشنبه  مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۴
۳-۲-  آخرين مهلت ارسال مدارك استعلام ارزيابی کيفی:   روز چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۴/۲۸

۳-۳- تاريخ گشايش پاکات اسناد مناقصه متعاقباً اعلام می گردد.
4- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت پالايش نفت امام خميني )ره(شازند واقع در استان مركزي- اراك- كيلومتر۲۰جاده بروجرد- ساختمان مرکزی-  طبقه دوم -  امور حقوقی و پيمانها تلفن تماس ۰۸6-۳۳۴۹۱۰۸۵  
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تعادل|
در لايحه برنامه هفتم توس��عه، س��همي براي بخش 
صنعت ديده نشده است. تنها بخش مربوط به طرح هاي 
كلان زنجيره ارزش در اين برنامه ديده شده كه فقط به 
خام فروش��ي توجه كرده است. اين در حالي است كه 
بنابه اظهارات رييس اتاق ايران، ما خلأ استراتژي توسعه 
صنعتي در كش��ور داريم. يك كار جدي بايد صورت 

بگيرد تا مورد استقبال بخش خصوصي واقع شود.

     وقتي اهداف با راهبردها همخواني ندارند
ريي��س اتاق ايران، بابي��ان اينكه در اقتصادِ توس��عه 
درخصوص رابطه بين اندازه بنگاه ها و توسعه و همچنين 
نقشي كه پيشران هاي اقتصادي در توسعه مي توانند 
داشته باشند، دو نظريه وجود دارد، افزود: تئوري اول 
تخريب خلاق است كه بر اساس آن بنگاه هاي كوچك 
و متوسط مي توانند موتور و محور توسعه باشند. نگاه 
مقابل اين است كه شركت هاي كوچك و متوسط، نه 
منابع كافي و لازم را براي تحقيق و توس��عه دارند و نه 
توان اشتغال  پايدار و همچنين توان مالي براي جذب 

فنّاوري هاي جديد را.
حسين سلاح ورزي، در مراسم »صبح آفرينش« كه 
با حضور مقامات و مس��وولان اقتصادي، نمايندگان 
مجلس، اعضاي مجمع كارآفرينان و پيش��ران هاي 
اقتصادي در محل باش��گاه بانك مركزي برگزار شد، 
اف��زود: در اقتصادهاي روبه رش��د، بنگاه هاي بزرگ 
هس��تند كه مي توانند دس��تمزد بالات��ري بدهند و 
صندوق هاي بازنشس��تگي را تقويت كنند. بسياري 
معتقدند كه اشتغال در شركت هاي كوچك و متوسط 
است. در امريكا فقط 10 درصد شاغلين در بحث هاي 
مرتبط با خوداشتغالي هستند و 90 درصدشان مزد 
بگيرند. از بين اين 90 درصد هم، 50 درصدش��ان در 
شركت هاي بزرگ و متوس��ط كار مي كنند. در اينجا 

بحث مزيت صرفه ناشي از مقياس مطرح مي شود.
سلاح ورزي بيان كرد: در كشورهاي »كره جنوبي، ژاپن 
و چين« تركيبي متناسب از بنگاه هاي بزرگ و كوچك 
وج��ود دارد كه موثر بوده اس��ت و تجربه كره جنوبي 
در س��ال 19۶۲ با ادغام خودروس��ازها داشت و اينها 
موضوعي است كه در كشور خودمان هنوز نتوانستيم 
آن را حل كنيم و تعداد بس��يار زيادي بنگاه كوچك و 
متوس��ط داريم كه عمده تلاش بنگاه ها موجب هدر 

رفت منابع مي شود و رقابت مخربي شكل مي گيرد.
او به اطلاعات منتشر ش��ده از سوي وزارت صمت در 
سال 1۴00 اشاره كرد و گفت: براي توليد خودروهاي 
س��بك و س��نگين ۸5 ش��ركت فعال و ۳5 شركت 
داراي مجوز در دس��ت اجرا داش��تيم كه در مجموع 
1۲۲ ش��ركت در زمين��ه توليد خودروهاي س��بك 
و س��نگين وج��ود دارد، اما در آلم��ان صنعتي فقط 
1۲توليدكننده داريم و در امريكا ۲9، فرانسه ۸ و ژاپن 
11 توليدكننده وجود دارد. همچنين در حالي كه در 
حوزه موتورسيكلت 111 شركت در ايران وجود دارد 
اما در 1۴ كش��ور صنعتي فقط ۸۲ ش��ركت در حوزه 
موتورسيكلت فعال هستند.رييس اتاق ايران با اظهار 
تاسف از وجود يك رقابت مخرب و هدر رفت منابع در 
ايران افزود: اگر هدفمان حمايت از پيشران هاست، كدام 
بنگاه ها بايد موردتوجه سياستمدار باشد؟ متأسفانه در 
لايحه برنامه هفتم توسعه، سهمي براي بخش صنعت 

ديده نشده است. متاسفانه تنها يك بخش مربوط به 
طرح هاي كلان زنجيره ارزش در اين برنامه ديده شده 
كه فقط به خام فروشي توجه كرده است. در حالي كه 
ما خلأ استراتژي توسعه صنعتي در كشور داريم. يك 
كار جدي بايد صورت بگيرد تا مورد اس��تقبال بخش 

خصوصي واقع شود.

   عامل مزاحم براي سرمايه گذاران؟ 
طبق گزارش مركز اطلاع رس��اني مجمع كارآفرينان 
ايران، علي آقا محمدي، عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام نيز در اين مراسم، با تأكيد بر اينكه بايد موضوع 
انسجام اجتماعي را در ايران ببينيم، گفت: عدم ثبات 
فكري مهم ترين مزاحم براي سرمايه گذاران ماست. بر 
همين اساس در برنامه هفتم توسعه تعدادي مگا پروژه 
تعريف شد تا پيوندي بين گروه هاي كاري ايجاد شود.

او افزود: تمركز بر كوچك يا بزرگ بودن بنگاه ها بحثي 
اشتباه است زيرا مهم ترين موضوع، مگا پروژه هاست. 
انرژي يكي از مسائل ماست. براي توسعه هر موضوعي 
مش��كل انرژي داريد. امكان رفع آن وجود دارد. ما ۷.۴ 
ميليون بش��كه امكان توليد نفت داريم و ۲.5 ميليون 
بشكه امكان افزايش داريم. درباره گاز هم همين ظرفيت 
وجود دارد. آب مقوله اي نيس��ت كه ب��ه آن نپردازيد 
و بايد در مصرف آب كش��اورزي تحول ايجاد كنيم و 
مي توانيم آب را از دريا بگيريم.آقا محمدي افزود: توليد 
۲5 درصد و ۷5 درصد خدمات است و بايد كارها را باهم 
ببينيم. در موضوع حمل نقل، با اين سرعت حمل ونقل 
نمي توانيم زندگي كنيم و بايد تحول ايجاد شود. منشأ 
گراني كجاست؟ بايد اساس آن را ببينيم. ما تأمين مالي 
تسهيلاتي را نمي توانيم انجام دهيم زيرا خلق پول ايجاد 
مي شود و آن پول وارد فعاليت غيرمولد مي شود. بايد 

تامين مالي اعتباري شكل بگيرد.عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام گفت: سيستم بانكي، بازار بورس و فعال 
اقتصادي بايد يكپارچه باشند زيرا با اين روند بزودي با 
بحران نيروي انساني مواجه مي شويم. شركتي داريم 
كه 1.5 درصد سرمايه گذاري اش سهم سرمايه انساني 
اس��ت و ۷ درصد سهم تبليغ اس��ت. تخصص نيروي 

انساني بايد بالا رود و اين موضوع در حاشيه است.

   تراز مالي منفي ۲۰ميليارد دلار؛
 يعني خروج سرمايه از كشور 

در ادامه نيز سياوش غفاري، تحليلگر مسائل اقتصادي 
بابيان اينكه ۸ فصل متوالي اس��ت كه رشد اقتصادي 
مثبتي داريم، افزود: توليد نفت و گاز ما بيشتر شده اما 
بخش كش��اورزي دچار نوسان شده و اتفاق مثبتي را 
مشاهده نمي كنيم. وقتي ترامپ از برجام خارج شد، 
اقتصاد ما 1۲ درصد كوچك شد و همچنان به سطح 
توليد انتهاي س��ال 1۳9۶ نرس��يده ايم.او بيان كرد: 
سال 1۴00 س��رمايه گذاري حقيقي كاهش داشت 
ولي خوشبختانه روند مثبتي داشته است. در بخش 
متغيرهاي اسمي بايد باثبات باشد تا قدرت پيش بيني 
را براي فعال اقتصادي به وجود بياورد تا توليد افزايش 
يابد. در ۲0 س��ال گذش��ته ميانگين 1۸ درصد تورم 
داشته ايم اما طي سال هاي اخير به ۴0 درصد رسيده 
اس��ت. انتظار تورمي به س��رعت در نرخ ارز منعكس 
مي شود. نوسانات ارز همبس��تگي بالايي با نرخ تورم 
دارد. آقاي فرزين قول داده اند تا نا ترازي بانك ها را حل 
كنند كه بايد در اين حوزه تصميمات جدي گرفته شود.

غفاري در پايان سخنانش گفت: در سال 1۴01 حذف 
ارز ۴۲00 داش��تيم. تورم خردادماه امسال بيش از آن 
چيزي نبود كه انتظار داشتيم كه ادامه اين روند مي تواند 

ما را به تورم ۳0 تا ۴0 درصدي برساند. ۲۳ميليارد دلار 
صادراتمان بيش��تر از واردات مان بوده اما تراز مالي ما 
منفي ۲0 ميليارد دلار بوده كه نشان از خروج سرمايه 
از كش��ور است. س��ريع ترين راه تحقق ش��عار سال، 
كاهش تحريم ها است و سياست كوتاه مدت هم بايد 
جلوگيري از جهش هاي ارزي باش��د.در ادامه مجيد 
عشقي، رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار نيز بيان 
كرد: رويكرد بازار سرمايه امسال كمك به تأمين مالي 
بخش توليد با تمركز بر توجه ويژه به بخش خصوصي 
است.او در پايان با اشاره به تشكيل كميسيون مشترك 
بازار س��رمايه و مجمع كارآفرينان اي��ران گفت: من 
پيگير تأمين مالي از جنبه هاي سرمايه اي و پذيرش و 
عرضه ش��ركت هاي سهامي عام هستم و حوزه انتشار 
اوراق را به شخصه پيگيري مي كنم. ما مي توانيم فضا 
را براي تأمين مالي بخ��ش خصوصي ايجاد كنيم.در 
پايان مراسم نيز محمدرضا دياني، رييس هيات مديره 
مجمع كارآفرينان هم در اظهاراتي گفت: امروز بحران 
در بخش اقتصادي است. امروز اعتماد نظام نسبت به 
كارآفرينان بايد متفاوت باشد اما اين اعتماد آن چنان 
به وجود نيامده است. بعضي كارآفرينان با تغيير مدام 
قوانين دچار مش��كل شده اند. امروز براي شكل گيري 
اميد، اعتم��اد را به كارآفرين��ان بازگردانيد. دياني در 
پايان س��خنان خود اظه��ار كرد: بخ��ش خصوصي 
مي تواند تحليلگر مسائل فسادزا باشد و براي نابودي 
فساد راهكار دهد. اميدوارم با همكاري كارآفرينان به 
مگا پروژه ها هم وارد شويم. همچنين مرتضي سلطاني، 
نايب ريي��س مجمع كارآفرينان اي��ران نيز با تاكيد بر 
اهميت مگاپروژه ها اظهار كرد: ايجاد مگاپروژه اصلا كار 
سختي نيست. تنها دغدغه فعالان اين است كه نظارت 

خاصي براي مگاپروژه ها تعريف شود.

خبراخبار 7
.Wed  صنعت،معدن و تجارت Jun 28. 2023    2525   چهارشنبه 7 تیر 1402     9 ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره

بر طبل اختلاف نكوبيم
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران خاطرنشان كرد: اگر 
صحبت هايي از جانب دستگاه هاي ناظر مطرح مي شود 
آنها دغدغه هاي خود را طرح مي كنند و نمي توان از آنها 
چشم پوشي كرد وظيفه دولت تشكيل شوراي نظارت 
بر انتخابات بود كه بر اساس گزارش ها به درستي اين 
شورا تشكيل و به وظيفه ذاتي خود يعني نظارت عمل 
كرد و تا به حال گزارشي از تخلف در روند انتخابات به 
ما داده نش��ده است. قدير قيافه در گفت وگو با ايلنا، با 
رد خبر اس��تعفاي رييس اتاق بازرگاني ايران، گفت: 
بايد از رس��انه هايي كه اخبار كذب منتشر مي كنند 
پرسيده شود كه بنا به چه منطقي اين اخبار را منتشر 
مي كنند؟ اين خبر صحت ن��دارد و اعضاي منتخب 
هيات رييسه به وظايف قانوني خود عمل مي كنند. 
وي با بيان اينكه هيات نمايندگان راي قاطع به اعضاي 
هيات رييس��ه دوره دهم اتاق بازرگاني دادند، افزود: 
اخبار اينچنيني يك زمان��ي دارد و اميدواريم كه تب 
اين اخبار به زودي فروكش كند و هيات رييسه بتواند 
با قدرت به مسووليت هاي خود عمل و به رشد اقتصاد 
ملي كمك كند. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران ادامه 
داد: رسانه ها از وضعيت موجود برداشت اشتباه دارند 
و همين برداشت را منعكس مي كنند. قيافه در پاسخ 
به اين پرس��ش كه برخي گمانه زني هايي ريشه اين 
خبرها را به اختلافات دروني اتاق نس��بت مي دهند 
آيا اين موضوع را تاييد مي كنيد، افزود: برخي افراد كه 
شبهه دخالت آنها مطرح است رييس يك اتاق بازرگاني 
مشترك هستند اما در هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران عضويت نيستند و هيات نمايندگان اتاق ايران با 
عنوان مرجع اصلي منتخب رييس با قاطعيت و با ۲۶5 
راي به رييس اتاق را انتخاب كردند و كسي در اين بين 
منصوب نشد. وي با رد هرگونه اختلاف نظر در انتخاب 
هيات رييسه اتاق، تصريح كرد: در يك فرآيند كاملا 
قانوني يك سري افراد با راي قاطع انتخاب شدند مگر 
اينكه ما بخواهيم به آراي نمايندگان احترام نگذاريم و 
عده اي بخواهند آراي خود را به كرسي بنشانند. قيافه 
ادامه داد: اگر صحبت هاي از جانب دستگاه هاي ناظر 
مطرح مي شود آنها دغدغه هاي خود را طرح مي كنند و 
نمي توان از آنها چشم پوشي كرد. وظيفه دولت تشكيل 
شوراي نظارت بر انتخابات بود كه بر اساس گزارش ها 
به درستي اين شورا تش��كيل و به وظيفه ذاتي خود 
يعني نظارت عمل كرد و تا به حال گزارشي از تخلف 
در روند انتخابات به ما داده نشده است. نايب رييس اتاق 
بازرگاني ايران تصريح كرد: روساي ۲9 اتاق از سراسر 
كشور در حمايت از هيات رييسه جديد اطلاعيه دادند 
و به نظر مي رسد هر چه بيشتر بر طبل اختلاف بكوبيم 
به ضرر منافع ملي است؛ اتاق بازرگاني بخشي از نظام 

است و ما جداي از كشور و منافع ملي نيستيم.

افزايش ۱۵ تا ۲۵ ميليون توماني 
نرخ خودرو

رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو تهران گفت: نرخ 
خودرو با عبور قيمت دلار از كانال ۴۷ هزار تومان افزايش 
و قيمت اعلامي فروشندگان خودرو تغيير پيدا كرد. بنا 
به مشاهدات بازار، قيمت محصولات سايپا حدود 15 
تا 1۶ ميلي��ون و ايران خودرو حدود ۲5 ميليون تومان 
افزايش نرخ را تجربه كردند. سعيد موتمني در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادي ايلنا، از تشديد ركود در بازار خودرو 
خبر داد و افزود: تمايل مش��تريان براي خريد خودرو 
كاهش پيدا كرده و در روزهاي اخير چندان نوسان هاي 
قيمتي مشاهده نمي شود؛ و روند كاهشي شدن قيمت ها 
متوقف شده اس��ت. وي با اش��اره به آخرين نرخ انواع 
خودروهاي داخلي، تصريح ك��رد: پژو ۲0۶ تيپ ۲ كه 
تا ۳ هفته پيش ۴۸0 ميليون تومان معامله مي شد اما 
امروز نرخ آن به 51۶ ميليون تومان شده است؛ پژو تيپ 
۳ حدود 5۶۷ ميليون توم��ان و كوئيك ۳۴۸ ميليون 
تومان به فروش مي رسد. به گفته اين فعال صنفي؛ نرخ 
خودرو با عبور نرخ دلار از كانال ۴۷ هزار تومان افزايش و 
قيمت اعلامي فروشندگان خودرو تغيير پيدا كرد. بنا به 
مشاهدات بازار، قيمت محصولات سايپا حدود 15 تا 1۶ 
ميليون و ايران خودرو حدود ۲5 ميليون تومان افزايش 
نرخ را تجربه كردند. رييس اتحاديه نمايش��گاه داران 
خودرو تهران با تاكيد بر كاهش واسطه گري ها در بازار 
خودرو، افزود: اگر واردات خودرو انجام شود شاهد سير 
نزولي قيمت خودرو داخلي خواهيم بود؛ به نظر مي رسد 
بازار خودرو منتظر لغو تحريم ها و توافق در برجام است 
چراكه سرمايه گذاران در اين بازار مي دانند كه اگر اين 
مذاكرات به ثمر بنشيند و طلب دولت وصول شود در اين 
بازار تاثير مي گذارد چراكه بخواهيم يا نخواهيم خودرو 
يك كالاي سرمايه اي شده است. موتمني با بيان اينكه 
آزاد شدن واردات در ارتقاي كيفيت توليدات داخلي نيز 
تاثير مي گذارد، اضافه كرد: خودروسازان ديگر نمي توانند 
با اي��ن كيفيت خ��ودرو در بازار عرض��ه كنند چراكه 
خريداران حق انتخاب دارند و مشتريان كالاي باكيفيت 
و با نرخ مناسب را خريداري مي كنند. اگر فضاي رقابتي 
ايجاد شود بسياري از مشكلات فعلي صنعت خودرو حل 
و فصل مي شود و ما منتظر اجرايي شدن طرح واردات 
خودرو هستيم. وي فروش خودرو چيني با قيمت هاي 
نجومي را به عدم نظارت در بازار نسبت داد و افزود: قيمت 
جهاني خودرو مشخص است و كارويژه شوراي رقابت 
اين است كه انحصارها را بشكند اين شورا قيمت تمام 
شده توليد خودور مونتاژي را بررسي و با در نظر گرفتن 
س��ود منطقي قيمت خودروهايي مونتاژي را تعيين و 
اعلام كرد اما تا به امروز شركت ها نرخ هاي شوراي رقابت 
را اعمال نكردند. شوراي رقابت نرخ برخي خودروها را 
۳00 تا ۸00 ميليون تومان كاهش داد.  رييس اتحاديه 
نمايشگاه داران خودرو تهران ادامه داد: در سال هاي 
اخير به دليل نبود نظارت خودروهايي مونتاژي با هر 
قيمتي كه شركت ها مي خواستند در بازار عرضه شد 
در حالي كه قيمت واقعي اين خودروها ۴0 تا 50 هزار 
دلار نيست و قيمت خودروهايي مونتاژي در ايران با 
قيمت جهاني و با هزينه ه��اي آنها همخواني ندارد و 
بايد اين نرخ ها شكس��ته و قيمت هاي شوراي رقابت 

كه منطقي هستند اجرايي شود. 

تشكيل وزارت بازرگاني
منتفي نشده است

معاون پارلماني رييس جمهور با بيان اينكه تشكيل 
وزارت بازرگاني منتفي نش��ده است گفت: در صورت 
تشكيل وزارت بازرگاني، نياز به معرفي دو وزير جديد 
نيس��ت. به گزارش خبرگزاري تسنيم، سيد محمد 
حسيني معاون پارلماني رييس جمهور در مصاحبه با 
راديو با رد اين شايعه كه موضوع تشكيل وزارت بازرگاني 
در مجلس منتفي ش��ده است، گفت: در گفت وگويي 
كه با رييس مجلس داشتم، اظهار اميدواري كردند كه 
اين موضوع در دستور كار مجلس قرار گيرد چون در 
كميسيون مربوطه اين موضوع نهايي و تصويب شده 
است. تشكيل وزارت بازرگاني در دستور كار مجلس 
قرار داش��ت اما اتفاقاتي افتاد كه فعلا از اولويت خارج 
شده است اما اميدوار هستيم به زودي دوباره در دستور 
كار مجلس قرار گيرد. معاون پارلماني رييس جمهور 
درباره معارفه وزير صمت و قوت گرفتن اين موضوع كه 
تشكيل وزارت بازرگاني منتفي شده است، اظهار كرد: 
تا زماني كه هنوز قانون تغيير نكرده است بايد بر مبناي 
قانون موجود عمل كنيم و بنابراين آقاي علي آبادي 
براي هر سه بخش صنعت، معدن و تجارت پيشنهادات 
خود را مطرح كرد. وي اشاره كرد: بار مسووليت وزارت 
صمت و همچنين وزارت جهاد كشاورزي در كنترل 
قيمت ها و تنظيم بازار سنگين است و نياز به تشكيل 
وزارت جداگانه يعن��ي وزارت بازرگاني وجود دارد. در 
مقطعي، برخي از نمايندگان پيشنهاد تشكيل سازمان 
را داده بودند كه البته در نهايت كليت مجلس با تشكيل 
س��ازمان مخالفت كردند. حس��يني با بيان اينكه در 
صورت تشكيل وزارت بازرگاني، اين وزارتخانه از وزارت 
صمت تفكيك مي شود، اظهار كرد: در صورت تشكيل 
وزارت بازرگاني، نياز به معرفي دو وزير جديد نيست 
و فقط بخشي از مس��ووليت هاي وزير صمت كاهش 
پيدا مي كند و به وزارتخانه بازرگاني تفويض مي شود. 
همچنين بخشي از وظايف وزارت جهاد كشاورزي 
هم به وزارت بازرگاني منتقل خواهد شد. وي درباره 
ضرورت تشكيل وزارت بازرگاني تصريح كرد: اگر 
اين كار انجام شود، قطعا هم به نفع توليد و هم به نفع 
توزيع دقيق و عادلانه و همچنين به سود صادرات 
در كش��ور خواهد بود زيرا همه اين مسووليت ذيل 
يك وزارت خانه و وزير قرار مي گيرد و س��اماندهي 
بهتري براي آنها انجام خواهد شد. معاون پارلماني 
رييس جمهور درباره زمان بندي بررس��ي تشكيل 
وزارت بازرگاني در مجلس گفت: اگر روال عادي طي 
شده بود بايد اين هفته در مجلس موضوع تشكيل 
وزارت بازرگاني مطرح مي شد زيرا اين يك لايحه دو 
فوريتي است و اين بدان معنا است كه پس از بررسي 
در كميسيون تخصصي، بلافاصله در صحن علني 

مجلس بررسي شود.

۷۶۸ دستگاه خودرو در حال 
ترخيص از گمرك هستند

۷۶۸ دستگاه خودرو به ارزش 1۲ ميليون دلار در مسير 
ترخيص از گمرك هستند. بر اساس اعلام گمرك ايران، 
در سه ماهه اول سال 1۴0۲ تعداد ۲۴1 دستگاه خودرو 
به ارزش 5 ميليون و ۶00 هزار دلار وارد كش��ور ش��ده 
اس��ت. عمده خودروهاي وارداتي در اين مدت شامل 
آمبولانس و عمده ترين برند خودروهاي سواري متعلق 
به برند زوتي )ZOTYE(، چانگان و بنز )آمبولانس( بوده 
است. گمرك ايران همچنين در خصوص خودروهاي در 
جريان تشريفات ترخيص اعلام كرد كه از اول بهمن ماه 
1۴01 تا ۳1 خرداد ماه 1۴0۲ بر اساس آخرين اطلاعات 
استخراج شده از سامانه آمار تجارت خارجي سازمان، 
تعداد ۷۶۸ دستگاه خودرو به ارزش 1۲ ميليون و 500 
هزار دلار به دليل عدم دريافت مجوزهاي ترخيص، عدم 
صدور كد رهگيري بانك يا عدم پرداخت حقوق ورودي 
در حال انجام تش��ريفات ترخيص هستند. همچنين 
عمده خودروهاي سواري در جريان تشريفات ترخيص 
طي مدت مورد بررسي متعلق به گمركات شهيد باهنر 
بندرعباس، غرب تهران و گمرك تهران هستند كه به 
ترتيب س��هم هر يك از گمركات ياد شده ۴۸، ۳0 و ۷ 

درصد از ارزش دلاري خودروها است. 

بيش از ۲۰۰ هزار تن روغن 
منتظر تخصيص ارز

دبير انجمن صنفي صنايع روغن نباتي كشور گفت: بيش 
از ۲00 هزار تن روغن براي ترخيص منتظر تخصيص 
ارز هستند. دبير انجمن صنفي صنايع روغن نباتي كشور 
گفت: بيش از ۲00 هزار تن روغن براي ترخيص منتظر 
تخصيص ارز هستند. دبير انجمن صنفي صنايع روغن 
نباتي با بيان اينكه بيش از ۲00 هزار تن روغن، منتظر 
تخصيص ارز است، اظهار اميدواري كرد كه بانك مركزي 
هر چه زودتر تكليف تخصيص ارز آنها را مشخص كند. 
اميرهوشنگ بيرشك، دبير انجمن صنفي صنايع روغن 
نباتي با بيان اينكه مشكلي در توليد و تامين روغن نداريم، 
گفت: قيمت روغن در چند وقت اخير روند ثابتي را طي 
كرده و افزايش يا كاهشي نداشته است. وي با توجه به 
۲00 هزار تن روغني كه در انتظار تخصيص ارز است، 
تصريح كرد: از اين ۲00 هزار تن مقدار اندكي به صورت 
درصدي از گمركات خارج و وارد چرخه توليد شده است. 
وي در پايان گفت: در حقيقت وقتي روغن وارد گمرك 
مي شود بخشي از آن براي ثبات بازار به صورت درصدي 

ترخيص و مابقي منتظر تخصيص ارز مي ماند.

مشاور وزير صمت و سرپرست 
حوزه وزارتي منصوب شد

وزير صنعت، معدن و تجارت، طي حكمي غلامحسين 
مقيمي را به عنوان مش��اور وزير و سرپرس��ت حوزه 
وزارتي منصوب كرد. به گزارش وزارت صمت، عباس 
علي آبادي وزير صنعت، معدن و تجارت، طي حكمي 
غلامحسين مقيمي اسفندآبادي را به سمت مشاور 

وزير و سرپرست حوزه وزارتي، منصوب كرد.

دريكنشستفعالاناقتصاديبامسوولاناقتصاديمطرحشد

سهم صنعت در برنامه هفتم؛ »صفر«!

درنشستمشتركاتاقايرانبااتحاديهصادركنندگانفرآوردههاينفتيتشريحشد

ماموريت اتاق براي اثرگذاري در اقتصاد
دغدغه ها و چالش هاي توليدكنندگان فرآورده هاي 
نفتي و پتروش��يمي در نشست مشترك اتاق ايران و 
اتحاديه فرآورده هاي نفتي مورد بررسي قرار گرفت. 
»كمبود خوراك، بي توجهي به صنايع پايين دست، 
وجود موانع در برابر ص��ادرات برخي از فرآورده هاي 
توليد شده، قديمي بودن تكنولوژي در توليد برخي 
از فرآورده ه��ا و غي��ره« از جمله م��واردي بود كه از 
س��وي اعضاي هيات مديره اتحادي��ه فرآورده هاي 
نفتي مطرح ش��د. در همين حال، رييس اتاق ايران 
نيز ب��ا تاكيد بر جايگاه تش��كل ها در اقتص��اد، اتاق 
ايران را تش��كل تشكل ها معرفي كرد كه اصلي ترين 
ماموريتش، افزايش سطح اثرگذاري بخش خصوصي 

در تصميم گيري هاست. 
در نشس��ت رييس اتاق ايران با اعضاي هيات مديره 
اتحاديه صادركنن��دگان فرآورده ه��اي نفت، گاز و 
پتروش��يمي كه با حضور ديگر اعضاي هيات رييسه 
اتاق ايران برگزار ش��د، از تدوين برنامه كوتاه مدت، 
برنامه بلندمدت و تقسيم كار ملي در راستاي بهبود 

شرايط اقتصادي صحبت كرد.
به باور حسين سلاح ورزي، امروز ماموريت اصلي اتاق 
اثرگذاري پررنگ تر بخش خصوصي در اقتصاد است 
و ش��اخص اصلي متمايزكننده اتاق اين است كه به 
عنوان تشكل تشكل ها شناخته مي شود. بنابراين اگر 
اتاق بتواند تشكل هاي خود را به بازي بگيرد بيشترين 

اثرگذاري را خواهد داشت.
سلاح ورزي درباره جايگاه كميسيون هاي تخصصي 
اتاق نيز ب��ه ارتب��اط تنگاتنگ ح��وزه فعاليت آنها 
با محيط كس��ب وكار كش��ور اش��اره و تصريح كرد: 
اعضاي كميسيون ها را تشكل هاي تخصصي همان 
حوزه تش��كيل مي دهند پس اگر بتوانيم موضوعات 
كسب وكار را به تشكل ها انتقال دهيم، قادر خواهيم 

بود، تخصصي تر عمل كنيم.
به گفت��ه رييس اتاق ايران، وجه تش��كلي افراد بايد 
در اين دوره پررنگ تر شود. اين نيازمند تعريف يك 

س��ازوكار موثر اس��ت كه به دنبال اصلاح و بازنگري 
آيين نامه مربوطه حاصل مي شود.سلاح ورزي معتقد 
است بخشي از منابع اتاق در مسير خود خرج نشده 
و اين روند بايد اصلاح شود. بنابراين تلاش خواهيم 
كرد تا اي��ن منابع را مديريت ش��ده، خرج كنيم. در 
همين مسير در قالب اين تقس��يم كار ملي حركت 
كرده كه البته فقط نگاه ملي نخواهيم داشت و رويكرد 
بين الملل��ي را هم پيگيري مي كني��م. بدين ترتيب 
ارزيابي تش��كل ها با توجه به س��طح عملياتي شدن 
ماموريت هايي كه براي آنها تعريف شده است، انجام 
مي شود. رييس اتاق ايران بر لزوم استفاده تشكل ها از 
ظرفيت بخش خصوصي در شوراي گفت وگو، شوراي 

مقررات زدايي و غيره تاكيد كرد.
پيام باقري، نايب ريي��س اتاق ايران نيز با بيان اينكه 
تش��كل ها اتاق فكر هستند و مي توانند انسجام لازم 
را بين بخش خصوصي ش��كل دهند، درباره ميزان 
اثرگذاري ص��ادرات فرآورده هاي نفت��ي در اقتصاد 

كه در واقع، صادرات توليدات پايين دس��ت هستند 
و ارزش اف��زوده بيش��تر ايجاد ك��رده و خلق ثروت 
مي كنند، صحبت كرد. او ادامه داد: اتحاديه به نقشه 
راهي نياز دارد كه متناس��ب با برنامه هاي بالادستي 
مانند برنامه هفتم توسعه تدوين شود. در اين راستا 
بايد مشخص كرد كه ميزان اثرگذاري هر اتحاديه يا 
تشكل در اش��تغال زايي و توليد ناخالص ملي به چه 
ميزان تعريف شده اس��ت. اگر اين معلوم شود، اتاق 

مي داند كه چه طور به تشكل ها كمك كند.
باقري ادام��ه داد: هيات رييس��ه اتاق اي��ران، روند 
فعاليت خود را با برنامه هفتم و بازنگري در شيوه نامه 
كميسيون ها شروع كرده اس��ت. بنابراين تشكل ها 
در اين دو فرآيند مي توانند حضور داش��ته باش��ند و 
اثرگذار عمل كنن��د. در ادام��ه محمدرضا بهرامن، 
نايب رييس اتاق ايران ب��ا تاكيد بر تلاش براي ايجاد 
فضايي به منظور امكان حضور پررنگ تر تش��كل ها، 
گفت: هيات رييس��ه ات��اق ايران فض��ا را در اختيار 

تشكل ها قرار مي دهد و اين توان و هنر تشكل هاست 
تا از ظرفيت موجود بهره ببرند. او تصريح كرد: هيات 
رييسه اتاق ايران به تش��كل ها باور دارد و در همين 

راستا برنامه ريزي مي كند.
قدير قيافه، نايب رييس اتاق اي��ران نگاه به بيرون را 
لازمه امروز اقتصاد ايران دانست و تصريح كرد: اتاق 
دهم، اتاقي شفاف، برنامه محور و نتيجه محور خواهد 
بود و براي داشتن كارنامه مثبت با همراهي اعضا بايد 
روي نتايج متمركز و در اين مسير هم نورد باشيم تا با 

هم فرازها و فرودها را پشت سر بگذاريم.
نايب رييس اتاق ايران افزود: بايد هم نورد باشيم و از 
فرودهاي پيش رو درس بگيريم و فراموش نكنيم كه 
يك��ي از محورهاي اصلي فعاليت اتاق دهم، توجه به 
رشد صادرات است چراكه براي بهبود شرايط حاكم، 
راهي جز توسعه صادرات نداريم و بدون بازار، توليد 

هم بي معني است.
در ادامه اين نشس��ت، اعضاي هيات مديره اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي 
نيز به برخ��ي از دغدغه ه��ا و چالش ه��اي خود در 
مس��ير توليد انواع فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي 
اشاره كردند. بر اين اساس درباره »كمبود خوراك، 
بي توجهي به صنايع پايين دس��ت، وج��ود موانع در 
براب��ر صادرات برخ��ي از فرآورده هاي توليد ش��ده، 
قديمي بودن تكنولوژي در توليد برخي از فرآورده ها 
و غيره« صحبت ش��د. اعضاي هيات مديره اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي، 
رأي بالا به هيات رييس��ه اتاق ايران در روز انتخابات 
را مورد توجه قرار دادند و آن را بيانگر اعتماد اعضاي 
هيات نمايندگان به منتخبان دانس��تند. به باور آنها 
در مقابل اين اعتماد، هيات رييسه اتاق ايران نيز بايد 
از منافع بخش خصوصي سالم، دفاع كند و اين رأي 
بالا به هيات رييسه برگرفته از همين رويكرد است. 
اعضاي هي��ات نمايندگان بر اين باورند كه اين گروه 

توان مطالبه گري دارد.
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خبرروز

كلاهبرداري ۲۰ ميلياردي با تعويض كارت هاي عابربانك
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگيري كلاهبرداري كه با تعويض كارت هاي عابر بانك ۱۰۰ فقره كلاهبرداري دراين شهرستان 
مرتكب شده بود خبرداد. سرهنگ محمد قاس��م طرهاني گفت: در پي شكايت و مراجعه تعدادي از شهروندان مبني بر سرقت 
كارت هاي عابر بانكي شان و برداشت غيرمجاز از اين كارت ها، موضوع در دستور كار كارآگاهان پليس آگاهي اين فرماندهي قرار 
گرفت. او بيان كرد: در تحقيقات اوليه از مال باختگان مشخص شد اين افراد كه اغلب سالمند هستند از فردي براي برداشت و انتقال 
وجه تقاضاي كمك كرده اند. فرمانده انتظامي شهرستان ري ادامه داد: متهم در تحقيقات انجام شده به ۱۰۰ فقره كلاهبرداري 

و كلاهبرداري از سالمندان و افراد كم سواد يا بي سواد اعتراف و متهم براي سير مراحل قانوني به مراجع قانوني تحويل داده شد.
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تعادل|
 داس��تان ثبت نام در م��دارس و قانوني كه 
مي گويد حق دريافت پول ندارند همچنان 
ادامه دارد. زمان زيادي به پايان ثبت نام دانش آموزان باقي 
نمانده و يك بار ديگر مسوولان وزارت آموزش و پرورش از 
قانوني نبودن دريافت پول هنگام ثبت نام خبر داده اند. در 
حالي كه اين روزها اكثر والدين براي ثبت نام دانش آموزان 
خود چه در مدارس دولتي و چه هيات امنايي و .... مجبورند 
مبالغي را با عنوان كمك به مدرسه پرداخت كنند در غير 
اين صورت فرآيند ثبت نام انجام نمي شود. در واقع اينكه هر 
روز مسوولي در اين حوزه از غيرقانوني بودن دريافت وجه 
هنگام ثبت نام خبر بده��د، دردي را دوا نمي كند. قانوني 
كه در اين رابطه وجود دارد به اندازه كافي ضمانت اجرايي 
نداشته و ندارد. سال هاست كه خبر ممنوعيت دريافت پول 
توسط مدارس مطرح مي شود و هر سال هم مردم با مشكل 
پرداخت پول هنگام ثبت نام مواجه اند. اين بار هم رييس 
ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان در نشست خبري عنوان 

كرد مدارس فقط حق دريافت پول كتاب و بيمه  دارند!

    17 ميليون دانش آموز 
در سال تحصيلي جديد

رييس ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش 
و پرورش، با پيش بيني اينكه امسال تعداد دانش آموزان 
مدارس قريب به ۱۷ ميليون نفر اس��ت، گفت: امس��ال 
مدرس��ه »ش��عاع محدوده« در نظر گرفته شده است تا 
دانش آموزاني كه نزديك يك مدرسه هستند اما منطقه 
محل سكونت آنها با منطقه آموزش و پرورشي آن مدرسه 
يكسان نيست، بتوانند در آن مدرسه ثبت نام كنند. سيد 
مجتبي هاشمي در نشست خبري با موضوع فرايند ثبت نام 
مدارس در سال تحصيلي ۱۴۰۳�۱۴۰۲، اظهار كرد: از آنجا 
كه سال قبل قريب به ۱۶ميليون و ۵۰۰ هزار دانش آموز 
داشتيم و با توجه به اينكه ما بايد آمار را دست بالاتر بگيريم 
تا آمادگي ثبت نام و جذب بيشتر داشته باشيم لذا برآورد 
امسال اين است كه قريب به ۱۷ ميليون دانش آموز داشته 
باشيم. هرچند اين امر طبق متغيرهاي مختلف از جمله 
مهاجرت اتباع دستخوش تغييرات مي شود. او در بخش 

ديگر سخنان خود تصريح كرد: امسال براي اين مشكل 
كه تاكنون خانواده ها نمي توانستند دانش آموز خود را در 
مدارسي كه در بين دو منطقه آموزش و پرورش مستقر بود 
ثبت نام كنند، تدبير كرديم و در دستورالعمل خود آورديم 
و ستادهاي ثبت نام در سطح استان و مناطق را ملزم كرديم 
تا با جلسه اي كه براي هماهنگي تشكيل مي دهند، مدرسه 
را »شعاع محدوده« و نه مرز و تقاطع تعيين كنند. مدرسه 
شعاع باشد تا خانواده ها بتوانند ثبت نام كنند و اين امر به 

مناطق و ستاد ثبت نام استان تكليف شده است.

   ثبت نام خودكار ميان پايه ها 
در مدرسه محل تحصيل 

هاش��مي با بيان اينكه قريب به ۱۳ ميليون و ۵۰۰ هزار 
 دانش آموز ما در ميان پايه تحصيل مي كنند، درباره ثبت نام

 اين دانش آموزان نيز توضيح داد: باهماهنگي هايي كه در 
ستاد ثبت نام انجام شده، مقرر است ثبت نام ميان پايه ها 
با درج نمره قبولي پايان ترم دانش آموز به صورت خودكار 

و الكترونيكي در پايه بالاتر در همان مدرسه انجام شود.

   ثبت نام در نزديك ترين مدرسه
 به محل سكونت 

رييس س��تاد ثبت نام مدارس ادام��ه داد: دانش آموزان 
مبتني بر آدرس محل سكونت ثبت شده در سامانه املاك 
مي توانند در نزديك ترين مدرسه به محل سكونت ثبت نام 
كنند. همچنين مي توانند به مدرسه نزديك محل اشتغال 
پدر يا مادر نيز ثبت نام كنند و محدوده بندي طوري تعريف 
شده كه دانش آموز بتواند درنزديك ترين مدرسه به محل 

سكونت يا اشتغال پدر و مادر ثبت نام كنند.

   ارايه »كارنامه« در قبال »پول«، ممنوع
او درباره ثبت نامي هاي پايه هفتم نيز تصريح كرد: ثبت نام 

پايه هفتم از يك تير شروع شده است. آمار نهايي مربوط 
به روز گذشته نشان مي دهد ثبت نام قطعي ۵۰۲ هزار و 
۶۱۳ دانش آموز در دو پايه اول ابتدايي و هفتم انجام شده 
است. مجموعا ۸۱ هزار و ۸۰۲ نفر از اين تعداد مربوط به 
ثبت نامي هاي پايه هفتم و باقي مربوط به پايه اول است. 
ثبت نام اين تعداد قطعي شده است. رييس ستاد مركزي 
ثبت نام دانش آموزان وزارت آم��وزش و پرورش، درباره 
مبالغي كه بعضا مدارس از خانواده ها دريافت مي كنند، 
اظهار كرد: مش��اركت دادن اولياء در اداره مدرسه هنر و 
مهارت مديريتي است اما اينكه در زمان ثبت نام مدارس از 
خانواده ها مبالغ مالي بگيرند به هيج وجه از ديد آموزش و 
پرورش رسميت ندارد. بايد تلاش شود با مصوبه و مديريتي 
كه انجمن اولياء و مربيان انج��ام مي دهند و نظارتي كه 
بر انجمن وجود دارد، اين كار امكان پذير باشد. هاشمي 
در عين حال تاكيد كرد: هيچ مدرسه اي نمي تواند ارايه 

كارنامه را در مقابل پرداخ��ت مالي قرار دهد. همچنين 
حضور دانش آموزان براي ثبت نام لازم نيست و پدر يا مادر 
مي توانند ثبت نام را به تنهايي انجام دهند. او در بخش ديگر 
س��خنان خود درباره نحوه ثبت نام امسال دانش آموزان، 
افزود: اساسا امسال ثبت نام را به دو بخش تقسيم كردي؛ 
بخش اول مربوط به دانش آموزان ميان پايه است. در اين 
بخش به دليل اينكه اطلاعات و آمار دانش آموزان به طور 
كامل در سامانه آموزش و پرورش وجود دارد و نيز مدرسه 
هم نسبت به دانش آموز شناخت دارد و مدارك و مستندات 
آن نيز وجود دارد، ثبت نام آسان انجام مي شود و خودمان 

براي ميان پايه ها ثبت نام را انجام مي دهيم.
هاشمي درباره ثبت نام ورودي ها نيز توضيح داد: ثبت نام 
پايه اول موكول به متغيرها از جمله پايگاه سنجش سلامت 
است. بيش از يك و نيم ميليون دانش آموز در فرايند ثبت 
نام پايگاه ها ش��ركت كردند و كارشان پايان يافته است. 

رييس رييس ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت 
آموزش و پرورش با بيان اينك��ه قريب به ۵۰ هزار نفر در 
صف انتظار پايگاه سنجش س��لامت هستند و با توجه 
به شرايط مختلف فرهنگي و اجتماعي كم كم به تعداد 
افرادي كه سنجش را انجام داده اند اضافه مي شود، عنوان 
كرد كه خيلي نگراني در اين زمينه نداريم. هاشمي تاكيد 
كرد: ط��وري برنامه ريزي كرديم ت��ا قريب به ۴ ميليون 
دانش آموزي كه در شرايط استقرار ثبت نام باقي مي مانند، 
طوري در پايه هاي ورودي مديريت شوند كه مردم اذيت 
نشده و بتوانند ثبت نام خود را دقيق داشته باشند. او درباره 
فرآيند نظارت بر ثبت نام ها طي سال گذشته نيز يادآور شد: 
سال گذشته فرايند نظارت ما چند بخش بود. يك بخش 
بر اين مبنا بود كه پس از تبيين و توجيه و سياست گذاري 
سطح كشور بتوانيم از نزديك به فرآيندها نظارت كنيم. 
بخش ديگر نظارت سامانه اي است كه بر مبناي عملكرد 
ستادها بود كه طبق آن آمار ثبت نام به تفكيك مدرسه، 
استان و منطقه قابل شناسايي است و مي توان از اين طريق 
گزارش هايي را گرفت. سال گذشته براي اولين بار توسعه 
نظارت سامانه اي و مردمي را داشتيم. ۲۰ درصد مدارس 
را طي سال قبل ملزم كرديم به QR كد متصل شوند و با 
اين اتصال هشت س��وال از فرد پرسيده مي شد و والدين 
مي توانستند با داده هايي كه به آموزش و پرورش ارسال 

مي كردند، مسائل را مطرح كنند.
 رييس ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش 
و پ��رورش تاكيد كرد: امس��ال ۱۰۰ درصد مدارس بايد 
رمزينه ي��ا QR كد را نصب كنند. يك پروتكلي را در اين 
زمينه فراهم كرديم تا حتما در معرض ديد والدين باشد و 
والدين بتوانند مسائل خود را مطرح كنند. از سوي ديگر 
بازرسين در سطح كشور براي بازرسي مراجعه مي كنند. 
سال گذشته ۹۵۷۹ مدرسه در حوزه ستاد بررسي شد و در 
مناطق ۶۹ هزار ۲۶۰ مدرسه بازديد شد. مجموعا مي توان 

گفت ۷۸ هزار و ۸۳۹ مدرس��ه طي سال قبل بازديد شد. 
سال قبل ۱۷۰۵ مدرسه به دليل اينكه مقررات را رعايت 
نكرده بودند شناس��ايي ش��دند. هدف گذاري امسال ما 
اين اس��ت كه ۱۰۰ درصد مدارس بازديد شوند. به گفته 
هاش��مي، طي سال گذش��ته از ۳۹۸ هزار و ۲۹۷ فرد در 
خصوص تخلفات ثبت نام مدارس نظرس��نجي ميداني 
انجام و قريب به ۲۱ مساله در مدارس شناسايي شده است.

   مدارس فقط حق دريافت
 پول كتاب و بيمه  دانش آموزي دارند 

او در خصوص دريافت هاي مالي مدارس از خانواده ها به 
هنگام ثبت نام نيز توضي��ح داد: در بحث پرداخت مالي 
مدارس را بايد به دو بخش مجاز به دريافت وجه و غيرمجاز 
به دريافت وجه تقسيم كرد. بخشي از مدارس حق دريافت 
وجه به جز پول كتاب و بيمه را دارند و برخي ديگر ندارند. 
حتي امسال خانواده ها مي توانند انفرادي ثبت نام كتاب را 
انجام دهند و پول كتب را به مدرسه ندهند و هزينه بيمه 
دانش آموز نيز ۳۰ هزار تومان است. خانواده ها به مدارس 
دولتي عادي به جز اين مبالغ ياد شده، هيچ وجه ديگري 

لازم نيست پرداخت كنند.

   مدارس سمپاد تحت عنوان 
حق الثبت مي توانند وجوهي دريافت كنند

رييس رييس ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت 
آموزش و پرورش با اشاره به اينكه مدارس عادي و دولتي، 
هيات امنايي و نمونه دولتي حق دريافت شهريه در هنگام 
ثبت نام ندارند، افزود: مدارس هيات امنايي و نمونه دولتي 
تعاريفي دارند. مبالغي را طي سال دريافت مي كنند كه 
پس از استقرار اركان مدرسه از جمله اولياء و مربيان قابليت 
وصول دارد. او افزود: س��ال قبل از ۱۰ هزار و ۶۸۱ مدرسه 
غير دولتي بازديد كرديم. مدارس غير دولتي اما به هنگام 
ثبت نام شهريه مصوب را دريافت مي كنند. مدارس سمپاد 
نيز تحت عنوان حق الثب��ت مي توانند وجوهي دريافت 
كنند كه ميزان آن يك دوم ميانگين مدارس غيردولتي 
آن منطقه بايد باشد. مدارس شاهد نيز تحت عنوان كمك 

سرانه مجاز به دريافت شهريه هستند.

گزارش

رويخطخبر

واريز۳۰۵ميلياردريالبهحساباعضايبازنشسته
مديرعامل موسسه صندوق ذخيره فرهنگيان از واريز 
حدود ۳۰۵ ميليارد ريال به حس��اب اعضاي صندوق 
ذخيره فرهنگيان كه از دوم فروردين تا اول ارديبهشت 
۱۴۰۲ به افتخار بازنشس��تگي نائل آمده اند، خبر داد. 
حميدرضا نجف پوركردي گفت: اين مبلغ شامل سود 
سال مالي منتهي به ۳۱ شهريور ۱۴۰۱ بوده و سود سال 
مالي ۱۴۰۲ نيز طبق روال به حساب آنها واريز خواهد 
شد. او با اشاره به اينكه مبلغ مذكور شامل واريزي عضو، 
واريزي تعهد دولت و سود ناشي از فعاليت هاي اقتصادي 
موسسه است كه به حس��اب ۱۱۷۰ نفر از فرهنگياني 
كه عضو اين صندوق بوده اند واريز ش��د، تصريح كرد: 
در راس��تاي حفظ كرامت فرهنگي��ان عضو، پرداخت 
سهم الش��ركه در س��ريع ترين زمان ممكن و كمتر از 
يكماه پس از دريافت اطلاعات بازنشستگي، به حساب 
آنها واريز ش��ده است. نجف پور با اعلام اينكه اين افراد 
همچنين شامل بازخريدها، فوتي ها، از كار افتاده ها و 
انصرافي ها هستند، افزود: با توجه به فراهم بودن زمينه 
افتتاح حس��اب غيرحضوري بانك س��رمايه در سوپر 
اپليكيشن فرهنگيان براي اعضاي موسسه به آدرس
szf. satpay. ir، واريزي ها به حس��اب بازنشستگان 

به عامليت اين بانك خواهد ب��ود. نجف پور با تاكيد بر 
تحول در ساختار امور اعضا در موسسه و نظام پرداخت 
سهم الش��ركه اعضاي بازنشس��ته به كمتر از يك ماه، 
گف��ت: اين مبلغ، اولين وجوهي اس��ت كه فرهنگيان 
بازنشسته قبل از برقراري حقوق مستمري، به طور كامل 
و يكجا دريافت كنند. مديرعامل موسسه تصريح كرد: 
فرهنگياني كه هنوز عضو صندوق نشده اند، مي توانند 

با مراجعه به دفاتر نمايندگي موسسه در سراسر كشور 
يا ادارات تعاون آموزش و پرورش نس��بت به عضويت 
در موسس��ه اقدام كنند تا از خدم��ات حين خدمت و 
س��ودآوري اين مجموع��ه بزرگ اقتص��ادي در زمان 
بازنشستگي بهره مند شوند. همچنين فرهنگياني كه 
عضو موسس��ه هستند، مي توانند نس��بت به افزايش 
واريزي خود تا سقف ۵ درصد حقوق و مزايا اقدام كنند.

رويداد

ادامهازصفحهاول

آيايوزپلنگدرزيستگاههايجنوبيايرانمنقرضشدهاست؟

نقشدولتدرسقوط17ارديبهشتماهبورس!

در حالي كه طي سال هاي اخير عمده خبرهاي مربوط به 
يوزپلنگ آسيايي از منطقه توران استان سمنان به عنوان 
اصلي ترين زيس��تگاه زادآور باقيمانده يوزپلنگ ايراني 
يا بعضا منطقه مياندش��ت در اس��تان خراسان شمالي 
منتشر مي شد، اما در روزهاي اخير، انتشار خبري مربوط 
به يك يوزپلنگ در اس��تان يزد، بار ديگر توجهات را به 
زيس��تگاه هاي جنوبي اينگونه در بحران انقراض جلب 
كرده اس��ت. البته اين خبر هم مانند بس��ياري از اخبار 
منتشرشده درباره يوز ايراني در چند سال گذشته، تلخ 
بود و از تلف ش��دن يك يوز نر ۱۳ ساله به نام »هومينو« 
در پناهگاه حيات وحش آريز شهرستان بافق حكايت 
داشت. نكته مهم درباره »هومينو« كه براي اولين بار در 
نزديكي رودخانه اي به همين نام در پناهگاه حيات وحش 
دره انجير اردكان استان يزد مشاهده شده بود، اين است 
كه اين يوز نر، همان يوزي بود كه در س��ال ۸۸ به همراه 
دو برادر ديگر خود در كنار مادرشان در شهرستان بافق 
مشاهده شده بودند و با توجه به اينكه از آن زمان تا امروز، 
هيچ يوز ماده يا حتي يوز نر ديگري در استان يزد مشاهده 
نشده است، در يك دهه گذشته بسياري از كارشناسان 
حيات وحش اعتقاد داش��تند كه تنها همين سه يوز نر 
در اين استان باقي مانده اند كه چون يوز ماده اي در كنار 
آنها نيس��ت، بنابراين نمي توان هيچ اميدي به زادآوري 

يوزپلنگ در زيستگاه هاي استان يزد داشت. 

   انقراض يوز آسيايي 
نكته مهم ديگر اينكه دو برادر ديگر »هومينو« نيز براي 
آخرين بار درسال هاي ۹۷ و ۹۹ مشاهده شده بودند و در 
حال حاضر هيچ خبري از سرنوشت اين دو يوزپلنگ در 
دست نيس��ت. به همين دليل، با توجه به مرگ آخرين 
يوزپلنگ مشاهده شده در استان يزد در سوم تير ۱۴۰۲ 
و ب��ا توجه به اينكه در بيش از يك دهه گذش��ته تقريبا 
هيچ يوز ديگري در اس��تان هاي كرم��ان و اصفهان كه 
زماني در كنار استان يزد به عنوان زيستگاه هاي جنوبي 
يوز ايراني ش��ناخته مي شدند، مش��اهده نشده است، 
برخي كارشناسان حيات وحش معتقدند كه مي توان 
يوزپلنگ آسيايي را در زيستگاه هاي جنوبي كشورمان 
»منقرض ش��ده« توصيف كرد. به عبارت ديگر، تقريبا 
مي توان گفت با وجود اينكه زماني زيس��تگاه يوزپلنگ 

آسيايي از شبه جزيره عربستان تا شبه جزيره هندوستان و 
همچنين در كشورهاي حاشيه درياي خزر و منطقه قفقاز 
جنوبي پراكنده بود، اكنون زيستگاه اينگونه جانوري تنها 
به دو استان سمنان و خراسان شمالي در ايران محدود 
شده است و به گفته حسن اكبري، معاون محيط زيست 
طبيعي و تنوع زيستي سازمان حفاظت محيط زيست، 
كمتر از ۲۰ ف��رد يوزپلنگ در زيس��تگاه هاي طبيعي 

كشورمان باقي مانده است. 

   امكان مشاهده يوزپلنگ 
در زيستگاه جنوبي 

در چنين شرايطي از غلامرضا ابدالي، مديركل دفتر 
حفاظت و مديريت حيات وحش س��ازمان حفاظت 
محيط زيست و سرپرس��ت پروژه حفاظت يوزپلنگ 
آسيايي پرس��يديم كه آيا در حال حاضر مي توان يوز 
ايراني را در زيستگاه هاي جنوبي آن »منقرض شده« 
دانست يا خير كه او نيز در پاسخ به خبرنگار ايلنا گفت: 
با توجه به اينكه يوزپلنگ دامنه پراكندگي و قلمروي 
وس��يعي دارد و مناطق گس��ترده اي را براي شكار و 
تردد انتخاب مي كند، هنوز هم نمي توان گفت امكان 
ندارد كه ديگر در زيس��تگاه هاي جنوبي كش��ورمان 
يوزپلنگ مشاهده شود. اوافزود: ما هنوز هم نمي توانيم 
يوزپلنگ آسيايي را در زيس��تگاه هاي جنوبي ايران 
»منقرض شده« بدانيم، زيرا اساسا درباره محيط هاي 
طبيعي و پراكنش حيات وحش نمي توان به سرعت و 
با قطعيت چنين نظري را داد و امكان دارد كه در آينده 
مجددا يوز ديگري را در استان يزد يا ديگر زيستگاه هاي 
جنوبي كشور مش��اهده كنيم. اين مقام مسوول در 
سازمان حفاظت محيط زيست در پاسخ به سوال ديگر 
ما درباره علت مرگ »هومينو« توضيح داد: سن اين 

يوزپلنگ بسيار بالا بود، زيرا معمولا يوزها در طبيعت 
بيش��تر از ۱۲ تا ۱۳ سال عمر نمي كنند و »هومينو« 
نيز به نزديكي حداكثر سن يك يوزپلنگ رسيده بود. 

   كاهش سرعت مجاز خودروها 
در جاده ميامي – سبزوار 

ابدالي با بيان اينكه در حال حاضر منطقه توران به عنوان 
زيس��تگاه اصلي يوزپلنگ آس��يايي در ايران شناخته 
مي شود، اما نمي توان گفت توران تنها زيستگاهي است 
كه يوز ايراني در آن باقي مانده است، اظهار داشت: تمركز 
اصلي سازمان حفاظت محيط زيست همواره بر حفظ 
زيستگاه هاي طبيعي يوزپلنگ آسيايي بوده است و در 
حال حاضر در زيستگاه توران در حال تقويت جمعيت 
طعمه ها و پايش و بهس��ازي منابع آبي و آبشخورهاي 

ايجادشده در منطقه هستيم. 
مديركل دفتر حيات وحش سازمان محيط زيست ادامه 
داد: يكي از مهم ترين برنامه هاي ما براي بهبود وضعيت 
زيستگاه توران، ايمن س��ازي جاده ميامي – سبزوار به 
عنوان كريدور مهم عبور يوزپلنگ در اين منطقه است 
كه با تصويب كميسيون ايمني راه هاي استان سمنان و 
كميسيون ايمني راه هاي كشور، سرعت مجاز خودروها 
در اين محور به ۸۰ كيلومتر بر ساعت كاهش يافته است. 

    هنوز هيچ تصميمي براي قلاده گذاري 
يوزهاي توران گرفته نشده است 

سرپرست پروژه حفاظت يوزپلنگ آسيايي در پاسخ به 
اين سوال كه آيا برنامه اي براي نصب قلاده ردياب روي 
تعدادي از يوزهاي زيستگاه طبيعي توران براي شناسايي 
بهتر مسير عبور و محدوده قلمروي اينگونه جانوري در 
دستور كار قرار دارد يا خير، توضيح داد: اقداماتي از جمله 
قلاده گذاري و نصب ردياب روي يوزپلنگ جزو كارهايي 
علمي محسوب مي شوند كه تصميم گيري درباره آنها 
بايد در يك كميته تخصصي انجام شود. در حال حاضر 
يك كميته تخصصي در سازمان محيط زيست درباره 
يوزپلنگ آس��يايي وجود دارد كه با حضور كارشناسان 
و متخصصان داخل و خارج از س��ازمان تشكيل جلسه 
مي دهد و براي انجام اقدامي مثل نصب قلاده ردياب نيز 

حتما بايد اين كميته تخصصي نظر بدهد. 

 دستورات و مصوبات خاصي را تحت اختيار دارند، 
اعمال مي ش��ود.ايران هم باي��د از تجربيات جهاني 
استفاده كند تا رانت هاي اطلاعاتي، باعث نشود كه 
سوداگران سودهاي كلاني به ضرر سهامداران خرد 

و مردم كسب كنند.
۴( با اين توضيحات اما پرس��ش ديگري هم شكل 
مي گيرد و آن اينكه آيا اين مشكلات ناشي از فقدان 
تخصص گراي��ي و ع��دم آگاهي در دولت اس��ت يا 
اينكه س��ايه طيف هاي س��وداگر و دلالان بر نظام 
تصميم س��ازي هاي اقتصادي افتاده است؟به نظرم 
تركيبي از هر دو عامل، ريشه اصلي مشكلات است و 
با اطمينان نمي توان گفت كه كام گزاره تاثير اصلي 
را دارد. بخشي از مش��كلات اينچنيني ناشي از آن 
است كه افراد در پزوش��ين هايي قرار گرفته اند و از 

اهميت آن با خبر نيس��تند. در واقع مديران ايراني 
نمي دانند كه تصميمات اتخاذ ش��ده توس��ط آنها، 
ممكن اس��ت چه اثراتي بر اقتصاد و معيشت كلان 
كشور داشته باشد. در اسفندماه ۱۴۰۰ كه وزير كار 
وق��ت، افزايش ۵۷درصدي حقوق ه��ا را ابلاغ كرد، 
احتمالا اش��راف كاملي در خص��وص اين تصميم و 
تبعات آن بر ش��اخص هاي كلان اقتصادي نداشت. 
شايد آقاي معاون اول نمي دانستند كه اين مصوبه، 
مهم است و مستقل از اينكه آثار مثبت يا منفي دارد، 
افش��اي به موقع و عمومي آن، مهم تر از هر نوع آثار 

احتمالي است. 
۵( اين سكه روي ديگري هم دارد؛ ممكن است برخي 
افراد و جريانات در حاشيه دولت هم وجود داشتند 
كه مي دانستند تاثير اين ابلاغ تا چه اندازه است و با 

تاخير در ابلاغ عمومي آن سودهاي كلاني به جيب 
زده اند. يعني تصميم به فروش سهامشان گرفته اند، از 
بازار خارج شده و سپس بعد مصوبه را ابلاغ كرده اند. با 
خودشان هم گفته اند ما در وقت مناسب از بازار خارج 
ش��ده ايم و زيان هاي اين مصوبه به دوش ساير افراد 
بي اطلاع مي افتد. البته همه اين گزاره هاي تحليلي، 
احتمالات هستند و نمي توان با قاطعيت درباره انها 
بحث و تب��ادل نظر كرد. اين مس��ووليت نهادهاي 
نظارتی و دس��تگاه قضايي است كه به موضوع ورود 
كرده و سره را از ناسره و متخلف را از فردي كه سهوا 
اش��تباه كرده و بي گناه  است تشخيص دهد. نهايتا 
مردم و سرمايه گذاران بايد بدانند، بلاياي اخير بورس 
به چه دليل بر سر آنها نازل شده است. اين حق همه 

ايرانيان است كه بدانند.

رييسستادمركزيثبتنامدانشآموزانوزارتآموزشوپرورشدرنشستخبريعنوانكرد

مدارس فقط حق دريافت پول بيمه و كتاب را دارند


